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για το
αυτοκίνητο!

AUTO
Πατάει γκάζι κάθε μήνα
και κυκλοφορεί δωρεάν
από το δίκτυο διανομής
της FREE SUNDAY

AUTO
IOYΛIOΣ - ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 2016  • ΤΕΥΧΟΣ 8

PORSCHE PANAMERA

SUMMER 
DREAMS

• Opel Astra 1.0T• α er e e  GLC Coupé
• Volvo V40 Cross Country T3

Δεύτερη φωτό κάτω δεξιά:

ΝΕΑ 

 
   Α ΑΒΑ ΜΙ

››  Με το Peugeot 208 l e  100 στη Λακωνία   Τα  πάντα για την αυτόνομη σκ νδαλα του µήνα 
   Σούπερ αµόλυβδη. Α ί ει  

AUTO
IOYΛIOΣ - ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 2016  • ΤΕΥΧΟΣ 8

AUTO

• Μείνατε από μπαταρία  Και τώρα τι; • α απαγορευ ούν π λι  τα ie el στην Αθήνα;
•  ηλεκτροκίνηση φ ρνει και ανεργία στην αυτοκινητοβιοµηχανία; 
• σο γιναν φ τος και όσα α γίνουν του ρόνου στη Φόρµουλα 1

• DS5
• i Q2
• a Kodiaq

issuu.com/autosunday 

PEUGEOT 3008

SUZUKI 
IGNIS

SUVοµάνια...
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AUTO
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Λ Λ ΙΑ 
 Λ  Λ ΙΑ

Δεύτερη φωτό κάτω δεξιά:

issuu.com/auto sunday 

VOLVO S90

• ατ ντες Made in USA

• 70 ρόνια errari  µε 5 σπέσιαλ µοντέλα&
a  ∆υναµικό παρόν µε πλήρη γκάµα››  r  a  ››  eat te a  ››   r he 71  ter ››   l  0 r  tr  3 t

AUTO
ΟΚΤΩΒΡΙΟΣ 2016  • ΤΕΥΧΟΣ 10

AUTO
ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΣ 2016  • ΤΕΥΧΟΣ 9

Δεύτερη φωτό κάτω δεξιά:

Είναι το Ford Focus RS, o βασιλιάς των hot hatches;
Τα πιο γρήγορα αυτοκίνητατου κόσµου

Citroen C3
Opel Ampera-e

Honda Civic

Skoda Kodiaq

Smart Electric

Nissan Micra

ΙΑ  ΑΛ Ι  Α Ι Ι 
ΤΑ ΠΑΝΤΑ 

•  Volvo V60 Cross Country•   Mercedes E-Class Estate
    Με itr e  1 στο ήλιο
   ra  er  a   the ear 2017

• DS5
• i 
• a 

AUTO

AUTO
ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ 2016  • ΤΕΥΧΟΣ 11

La vie est belle!

issuu.com/auto sunday 

• Βλ πετε καλ  όταν οδηγείτε;

• α πιο ακρι  αυτοκίνητα είναι κλασικά

•   πολυπρ τα λήτρι α  αποχωρεί από το WRC

•  ρ εται ειμ νας, πώς να φροντίσετε 

το αυτοκίνητό σας Βλέπετε καλά όταν οδηγείτε;&
Opel Mokka-X››  Toyota CH-R ››  Skoda Octavia 1.0 TSI ››  Opel Adam 1.4 Easytronic ››  Renault Kadjar 1.2 TCe 130
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*ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδηµοσίευση, 
η αναπαραγωγή, ολική, µερική ή 
περιληπτική, ή κατά παράφραση, ή 
διασκευή απόδοσης του περιεχοµέ-
νου της εφηµερίδας µε οποιονδήποτε 
τρόπο, µηχανικό, ηλεκτρονικό, φω-
τοτυπικό, ηχογραφήσεως ή άλλον, 
χωρίς προηγούµενη γραπτή άδεια του 
εκδότη. Νόµοι 238/ 1970, 4301/1979, 
Ν. 100/1975, Ν∆ 3565/1956 και 4254, 
1962 και κανόνες του ∆ιεθνούς ∆ι-
καίου.
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Η Alpha Bank με το πρόγραμμα Alpha Τουριστική Επιχειρηματικότητα στηρίζει τις
επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον χώρο του τουρισμού, προσφέροντας
μοναδικά προνόμια και επιβράβευση με Bonus πόντους, ενώ παράλληλα, εξασφαλίζει:
•  Αποδοχή συναλλαγών με όλες τις κάρτες από τα μεγαλύτερα Διεθνή Συστήματα Πληρωμών

(American Express®, Diners Club, Visa, Mastercard®, Union Pay, Discover) και Υπηρεσία Άμεσης
Μετατροπής Νομίσματος

•  Διενέργεια των καθημερινών συναλλαγών μέσω σύγχρονων ηλεκτρονικών υπηρεσιών
•  Διαχείριση ταμειακών διαθεσίμων με υψηλές αποδόσεις και ευελιξία
•  Ανάπτυξη της επιχειρήσεως με σύγχρονες χρηματοδοτικές λύσεις
•  Άμεση διεκπεραίωση εισερχόμενων και εξερχόμενων εμβασμάτων με προνομιακή τιμολόγηση.

Ελάτε σε ένα Κατάστημα Alpha Bank για να διαμορφώσουμε μαζί τη δική σας
Alpha Τουριστική Επιχειρηματικότητα.

Alpha Bank. Βλέπουμε τα πράγματα αλλιώς. Δίνουμε νέες λύσεις.

Alpha
Τουριστική Επιχειρηματικότητα

Στηρίζουμε
τις τουριστικές

επιχειρήσεις με
εξειδικευμένες

λύσεις.
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Θ
α κλείσει µέχρι το τέλος Μαΐου η 
δεύτερη αξιολόγηση ή δεν θα κλεί-
σει; Μοσκοβισί και Ντάισελµπλουµ 
απαντούν καταφατικά, η κυβέρ-
νηση έτσι κι αλλιώς είναι πάντα 
αισιόδοξη, στην αντιπολίτευση κυ-
ριαρχεί η εκτίµηση ότι «θα τα υ-
πογράψουν όλα». Παρ’ όλα αυτά, 

ακόµη δεν έχει κατατεθεί στη Βουλή το σύνηθες πολυνο-
µοσχέδιο-σκούπα, η ψήφιση του οποίου προηγείται της ε-
κταµίευσης, ενώ το µόνο που ξέρουµε στα σίγουρα είναι οι 
µειώσεις συντάξεων το 2019 και του αφορολόγητου το 2020. 
Από κει και πέρα, το χάος: Κάτι θα γίνει, αλλά τι, στα εργα-
σιακά, το ίδιο και στα ενεργειακά, πόσες και ποιες ∆ΕΚΟ 
θα περάσουν στο Ταµείο Αποκρατικοποιήσεων, θα ανοίγουν 
τα µαγαζιά τις Κυριακές και, αν ναι, πώς θα ξεπεραστεί η ε-
ντελώς αντίθετη απόφαση του ΣτΕ; Με άλλα λόγια, όλα τα 
διαρθρωτικά µένουν σε εκκρεµότητα και έχουν αποσαφη-
νιστεί αυτά όπου πατάς ένα κουµπί και κόβεις, τα οποία βα-
φτίζονται µεταρρυθµίσεις (του ασφαλιστικού και του φορο-
λογικού αντίστοιχα).

Όλη αυτή η θολούρα παρατείνει τη µακαριότητα των 
βουλευτών της κυβερνητικής πλειοψηφίας, που ξέρουν ότι 
πάλι θα λερώσουν τα χέρια τους αλλά ακόµη περιµένουν το 
κρεµοσάπουνο µε το οποίο θα τα πλύνουν αµέσως µετά: Α-
ντίµετρα (µειώσεις φόρων), που θα τελούν υπό την αίρεση 
της υπέρβασης των δηµοσιονοµικών στόχων όµως, θα ψη-
φιστούν µαζί µε τα µέτρα και κάποια απόφαση των θεσµι-
κών πιστωτών για το χρέος, χωρίς την οποία, άλλωστε, η κυ-
βέρνηση δεν θα εφαρµόσει ποτέ τα µέτρα που θα ψηφίσει, 
όπως ξεκαθάρισε ο πρωθυπουργός πριν από λίγες µέρες.

Όµως το 2019, που θα ξεκινήσουν οι µειώσεις συντά-
ξεων, θα έχουµε, το πιθανότερο, άλλη κυβέρνηση. Εποµέ-
νως, προς τι οι φοβέρες και ο πανικός; Θα έχουµε µάλλον 
µια κυβέρνηση µε κορµό τη Ν∆, που έχει δεσµευτεί πως θα 
εφαρµόσει τα µέτρα που δεν θα ψηφίσει.

Ποιος λαϊκίζει περισσότερο σε αυτή τη χώρα; Στην α-
ντιπολίτευση λένε πως ο Αλ. Τσίπρας έχει ξεπεράσει όλους 

τους προκατόχους του στη δηµαγωγία. Ψεύτη τον ανεβάζουν, 
ψεύτη τον κατεβάζουν. Γιατί, ας πούµε, είναι ακραίο να λες 
πως θα σκίσεις τα µνηµόνια και να υπογράφεις το τρίτο, αλλά 
είναι εκσυγχρονιστικό να υπόσχεσαι µείωση του ΕΝΦΙΑ 
κατά 30%, µείωση του κόστους του ∆ηµοσίου χωρίς απο-
λύσεις και να ζητάς επίµονα εκλογές τις οποίες δεν θέλουν 
στην Ε.Ε., την ώρα που προβάλλεσαι ως ο απόλυτος ευρω-
παϊστής (Κυρ. Μητσοτάκης).

Γενικώς, κάτι δεν πάει καθόλου καλά µε το επίπεδο πο-
λιτικής σκέψης. Ο Αλ. Τσίπρας επικαλέστηκε την έξοδο των 
εκδροµέων του Πάσχα για να πει περίπου ότι όλα πάνε καλά 
και ο Κυρ. Μητσοτάκης πήγε στον Ιερώνυµο για να κάνει 
στα καλά καθούµενα διακήρυξη εναντίον της αλλαγής των 
σχέσεων Εκκλησίας-κράτους!

Και τώρα;
Η κυβέρνηση θέλει να πείσει ότι η πολύµηνη διαπραγµά-
τευση έφερε αποτέλεσµα, γιατί οι αρχικές απαιτήσεις των 
δανειστών ήταν σκληρότερες από τις τελικές τους θέσεις, 
και ότι δροµολογείται µια συνολική συµφωνία που θα ση-
µατοδοτήσει την έξοδο της χώρας από την εποχή των µνη-
µονίων το καλοκαίρι του 2018, όταν λήγει το ελληνικό πρό-
γραµµα. Η επικοινωνιακή προσπάθεια του Μεγάρου Μαξί-
µου θα είναι δύσκολη, γιατί είναι προφανής η ζηµιά στην 
οικονοµία από την καθυστέρηση και γιατί υπάρχει συλλο-
γική απαισιοδοξία, η οποία δείχνει πως η κοινωνική πλει-
οψηφία δεν συµµερίζεται την εκτίµηση ότι µε το τέλος της 
καταραµένης µνηµονιακής επταετίας θα αρχίσει η ανάκαµψη 
και ανοδική πορεία για την οικονοµία που θα επηρεάσει θε-
τικά την απασχόληση, την ποιότητα δηµόσιων υπηρεσιών 
και το βιοτικό επίπεδο.

Η µεγάλη προσδοκία στο επιτελείο του πρωθυπουργού 
είναι ότι θα επιχειρηθεί σύντοµα επιτυχηµένη έξοδος στις 
αγορές και ότι θα ξεκινήσουν δυο-τρεις µεγάλες επενδύσεις 
που θα αλλάξουν τη συνολική εικόνα. Η ιδιωτικοποίηση του 
ΟΛΘ ενθαρρύνει την κυβέρνηση ότι θα υπάρξει συνέχεια 
τέτοιων αναπτυξιακών πρωτοβουλιών, ενώ πολλά επενδύο-
νται στην επίσκεψη που θα πραγµατοποιήσει ο πρωθυπουρ-

 ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΣΠΑΝΟΥ        @AggelikiSays

γός στην Κίνα στα µέσα Μαΐου.
Αγωνία για τη συνοχή της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του 

ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ δεν υπάρχει, παρόλο που δεν απο-
κλείονται εκπλήξεις, όπως πάντα σε συγκυρίες τόσο ρευ-
στές, που ευνοούν το απρόοπτο.

Στην αντιπολίτευση έχουν τις δικές τους αγωνίες. Όχι 
τόσο για την ψηφοφορία (δεν φοβούνται διαρροές από τη 
γραµµή του «όχι» σε όλα) όσο για τη συνολική τους στρα-
τηγική, από τη στιγµή που αποµακρύνεται η προοπτική 
ραγδαίων πολιτικών εξελίξεων εφόσον κλείσει η δεύτερη 
αξιολόγηση.

Η Ν∆ θα µετατρέψει το αίτηµα για εκλογές σε αίτηµα για 
πολιτική αλλαγή, ενώ δεν θα γίνει προσπάθεια για πραγ-
µατοποίηση µεγάλων διαδηλώσεων διαµαρτυρίας, αφού η 
βασική εκτίµηση είναι ότι δεν υπάρχει κλίµα για µαζικές 
κινητοποιήσεις.

Η ∆ηµοκρατική Συµπαράταξη στροβιλίζεται στη δίνη 
της εσωστρέφειας και προγραµµατίζει τρία συνέδρια, ένα 
συνέδριο θέσεων τέλος Ιουνίου, ένα του ΠΑΣΟΚ το φθι-
νόπωρο και το ιδρυτικό ενός νέου συµµαχικού σχήµατος 
την άνοιξη του 2018. Το διακύβευµα είναι αν θα γίνει µια 
ειλικρινής προσπάθεια για την ενότητα των δυνάµεων του 
ενδιάµεσου χώρου (Ποτάµι, Ώρα Αποφάσεων κ.λπ.) ή αν η 
Χαριλάου Τρικούπη θα συνεχίσει την τακτική του «ελάτε 
εδώ και µη ζητάτε πολλά». Αυτό που δεν λέγεται είναι ότι 
βασική διαφωνία είναι η σχέση µε τη Ν∆. Αν, δηλαδή, θα 
πλασαριστούν ως δυνητικός κυβερνητικός εταίρος της Ν∆ 
ή αν θα µείνουν στις ίσες αποστάσεις από ΣΥΡΙΖΑ και Ν∆ 
(Φ. Γεννηµατά). Τις ίσες αποστάσεις έχουν απορρίψει πριν 
απ’ όλους οι Κ. Σηµίτης και Ευ. Βενιζέλος, ενώ προς τα εκεί 
κινούνται τόσο ο Στ. Θεοδωράκης όσο και οι «3»(∆ιαµαντο-
πούλου, Ραγκούσης, Φλωρίδης).

Βέβαια οι προεκλογικές αγωνίες φαίνονται κάπως ασυ-
νάρτητες, δεδοµένου ότι δεν υπάρχουν στον ορίζοντα κάλ-
πες, όµως στη µικρή και χρεοκοπηµένη µας χώρα, τον καιρό 
της κρίσης και ποιος θυµάται πριν απ’ αυτόν, βρισκόµαστε 
πάντα σε προεκλογική περίοδο, που ξεκινά την εποµένη 
του σχηµατισµού κυβέρνησης.

ΜΑ∆ΩΝΤΑΣ 
ΤΗ ΜΑΡΓΑΡΙΤΑ 
ΤΟΥ ΛΑΪΚΙΣΜΟΥ Η κυβέρνηση θέλει να 

πείσει ότι η πολύµηνη 
διαπραγµάτευση έφερε 
αποτέλεσµα, γιατί οι αρχικές 
απαιτήσεις των δανειστών 
ήταν σκληρότερες από 
τις τελικές τους θέσεις, 
και ότι δροµολογείται µια 
συνολική συµφωνία που θα 
σηµατοδοτήσει την έξοδο της 
χώρας από την εποχή των 
µνηµονίων το καλοκαίρι του 
2018, όταν λήγει το ελληνικό 
πρόγραµµα.





www.freesunday.gr06 30.04.2017

άρθρο

Θ
α ήταν ψέµα να ισχυριστώ ότι ως πατέ-
ρας δεν έχω κάποιες φορές βρεθεί στην 
άχαρη θέση να καταπατήσω µια υπό-
σχεση που έχω δώσει στα παιδιά µου ε-
ξαιτίας υποεκτιµηµένων εµποδίων που 
θέτει η πραγµατικότητα. Η αναβολή 
µιας εκδροµής, η αγορά ενός υποκατά-

στατου προϊόντος, η µείωση του χρόνου µιας κοινής µαζί τους 
δραστηριότητας. Η µαταίωση των προσδοκιών των παιδιών ε-
πιχειρείται αυθόρµητα τότε να µετριαστεί µε αναφορά σε κά-
ποιον τρίτο, στον οποίο µεταβιβάζεται η ευθύνη για την αδυ-
ναµία πραγµατοποίησης της προγραµµατισθείσας συµφωνίας 
µεταξύ του γονιού και των παιδιών: ένας προϊστάµενος, ένας 
πελάτης, η µητέρα τους, ή ακόµα και η «άδικη κοινωνία», ε-
πιστρατεύονται µε στόχο να δικαιολογήσουν την ασυνέπεια 
λόγου και πράξης. Η ανάγκη είναι φυσική. Τόσο για τον γονέα, 
ο οποίος επιθυµεί να διατηρήσει τον µύθο του, όσο και για 
παιδί, το οποίο δεν είναι έτοιµο να δεχτεί τη µαταίωση.

Η αναλογία της σχέσης γονέα και παιδιού µε τη σχέση πο-
λιτικού και πολίτη είναι παραπάνω από προφανής. Υποσχέ-
σεις, πράξεις, µαταιώσεις. Στον ατέρµονο κύκλο της διαχείρι-
σης της σχέσης αντιπροσώπευσης από µέρους του πολιτικού, 
ξεχωριστή θέση κατέχει το κοµµάτι που αφορά τη µεταβί-
βαση της ευθύνης για τη µαταίωση σε κάποιον τρίτο. Μια τέ-
τοια διαχείριση µπορεί να συντηρήσει ανέπαφη τη σχέση του 
πολιτικού µε τους ψηφοφόρους για µεγάλα χρονικά διαστή-
µατα, καθώς το έλλειµµα αλήθειας θα φορτώνεται σε δρώντες 
εκτός της διµερούς σχέσης. Κλειδί της επιτυχίας µιας τέτοιας 
τακτικής µεταβίβασης ευθύνης είναι η µείξη της µε µια άλλη 
τακτική, της κατασκευής ενός εχθρού. Όταν ο τρίτος δεν α-
ντιµετωπίζεται ως δευτερεύων παίκτης, αλλά φορτίζεται αρ-
νητικά, τότε, πέραν της αποτελεσµατικότητας στη διαχείριση 
της µαταίωσης, ο πολιτικός πετυχαίνει και τη δηµιουργία συ-
νεκτικού µετώπου άµυνας γύρω από τον εαυτό του ή το κόµµα 
του, το οποίο του είναι χρήσιµο και σε µετέπειτα χρόνους.

Η σηµερινή κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ µοιάζει να 
είναι ένα δυνατό παράδειγµα εφαρµογής αυτών των τακτι-
κών. Η απόκλιση µεταξύ των προεκλογικών υποσχέσεων 
που προηγήθηκαν της ανόδου της στην εξουσία τον Ιανου-
άριο του 2015 και των κυβερνητικών ενεργειών, στις οποίες 
προχώρησε κυρίως από το καλοκαίρι του 2015 και µετά, δηµι-

ούργησε συνθήκες υποδειγµατικής διάψευσης των προσδο-
κιών. Υπό αυτές τις συνθήκες, η χρήση της τακτικής της µε-
ταβίβασης σε συνδυασµό µε αυτήν της κατασκευής εχθρών 
έµοιαζε επιβεβληµένη, ώστε να διατηρηθεί η εµπιστοσύνη 
των ψηφοφόρων των δύο κυβερνητικών κοµµάτων προς τη 
νέα κυβέρνηση. Από πολύ νωρίς, και µε αφορµή ήδη την ψή-
φιση του τρίτου µνηµονίου το καλοκαίρι του 2015, η κυβέρ-
νηση διαχώρισε τις επιλογές πολιτικής στις οποίες προέ-
βαινε από τη βούλησή της. Την ευθύνη της επιβαρυνόµενης 
καθηµερινότητας των πολιτών και της µη βελτίωσης της οι-
κονοµικής τους κατάστασης δεν έφερε η κυβέρνηση, αλλά 
όσοι της επέβαλλαν κάθε φορά τα µέτρα λιτότητας. Προχω-
ρώντας ένα βήµα παραπέρα, η κυβέρνηση πλαισίωνε τους υ-
παίτιους των µέτρων µε χαρακτηριστικά «εχθρού»: η εγχώ-
ρια ολιγαρχία, η οποία ευθυνόταν για την κατεστραµµένη οι-
κονοµία, ήταν διεφθαρµένη, και οι δυνάµεις της Ευρώπης, οι 
οποίες αντάλλασσαν τον δανεισµό µε τα µέτρα, ήταν εµµο-
νικά νεοφιλελεύθερες.

Πόσο επιτυχής είναι όµως η παραπάνω στρατηγική της 
κυβέρνησης Τσίπρα; Τα ευρήµατα ενός πειράµατος σε ποσο-
τική έρευνα που υλοποίησε πρόσφατα η εταιρεία Prorata α-
ποδεικνύουν την επιτυχία του εγχειρήµατος. Το πείραµα ε-
πιχείρησε να καταγράψει τις τοποθετήσεις των ψηφοφόρων 
έναντι του ενδεχοµένου επιβολής µέτρων δηµοσιονοµικής 
λιτότητας σε µια ευρωπαϊκή χώρα που κινδυνεύει µε άτακτη 
χρεοκοπία και, κυρίως, να συγκρίνει τις τοποθετήσεις αυτές 
µε εκείνες ψηφοφόρων στους οποίους δινόταν η επιπρό-
σθετη ψηφοφορία ότι η λιτότητα επιβάλλεται λόγω είτε της 
«οργανωµένης και διεφθαρµένης εγχώριας ολιγαρχίας που 
δεν πλήρωνε κατά το παρελθόν» είτε «των νεοφιλελεύθερων 
εµµονών της Ε.Ε.». Ως βάση για τη µελέτη της επίδρασης της 
πλαισίωσης του εχθρού στις τοποθετήσεις των εκλογέων, και 
κυρίως των ψηφοφόρων του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι και ήταν οι 
πλέον ευαίσθητοι στο ζήτηµα της µαταίωσης των προσδοκιών 
τους, τέθηκε η κατανοµή των απαντήσεων εκείνων στους ο-
ποίους δεν δόθηκε κάποια αιτιολόγηση της λιτότητας. Με-
ταξύ αυτών, το 44% τάχθηκε κατά της λιτότητας ως επιλο-
γής αποφυγής της άτακτης χρεοκοπίας, ενώ το 29% αυτών τά-
χθηκε υπέρ της επιλογής αυτής. Ενώ το ποσοστό εκείνων που 
διαφωνούν µε την επιλογή της λιτότητας παραµένει σταθερό 
και σε εκείνα τα δείγµατα ερωτηθέντων στους οποίους δόθη-

καν οι αιτιολογήσεις για την επιλογή της λιτότητας, το πο-
σοστό εκείνων που συµφωνούν µειώνεται σηµαντικά και στις 
δύο περιπτώσεις. Μόνο το 22% συµφωνεί µε την επιλογή της 
λιτότητας όταν ως αιτία αυτής δίνεται η συµπεριφορά της δι-
εφθαρµένης ολιγαρχίας και µόνο το 18% συµφωνεί όταν ως 
αιτία αυτής δίνεται η ιδεοληπτική εµµονή της Ε.Ε. Η σύν-
δεση των επώδυνων επιλογών µε «εχθρούς» µειώνει την α-
ποδοχή των επιλογών, οι οποίες άλλωστε διαφέρουν από τη 
βαθιά βούληση της κυβέρνησης.

Γίνεται εµφανές ότι η αναφορά σε τρίτους που πλαισιώ-
νονται µε την ετικέτα του «εχθρού» δηµιουργεί ένα πλέγµα 
προστασίας της κυβέρνησης. Η χρήση της ίδιας τακτικής 
σε κάθε αφορµή παγιώνει την εικόνα αντιπαράθεσης του 
«καλού» µε το «κακό», µια σύγκρουση στην οποία η στοίχιση 
κάποιου µε τη µία από τις δύο πλευρές είναι ουσιαστικά α-
δύνατη. Τα παιδιά πάντα δικαιώνουν τους γονείς τους, ακόµα 
και όταν εκείνοι διαψεύδουν τις προσδοκίες. Ή τουλάχιστον 
αυτό κάνουν µέχρι να µεγαλώσουν.

*Ο Γιάννης Κωνσταντινίδης είναι επίκουρος καθηγητής του 
Πανεπιστηµίου Μακεδονίας και διευθυντής του Ινστιτούτου 
«Π στο τετράγωνο – Πρόοδος στην Πράξη».

Την ευθύνη της επιβαρυνόµενης 
καθηµερινότητας των πολιτών και της µη 
βελτίωσης της οικονοµικής τους κατάστασης 
δεν έφερε η κυβέρνηση, αλλά όσοι της 
επέβαλλαν κάθε φορά τα µέτρα λιτότητας. 
Προχωρώντας ένα βήµα παραπέρα, 
η κυβέρνηση πλαισίωνε τους υπαίτιους 
των µέτρων µε χαρακτηριστικά «εχθρού».

ΖΗΤΕΙΤΑΙ ΕΧΘΡΟΣ
 ΤΟΥ ΓΙΑΝΝΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙ∆Η*
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Την εκτίµηση ότι το κλείσιµο της αξιολόγη-
σης του ελληνικού προγράµµατος είναι 
ζήτηµα λίγου χρόνου καταθέτει ο βουλευ-
τής Πρέβεζας του ΣΥΡΙΖΑ Κώστας Μπάρ-

κας, προσθέτοντας ότι η Ν∆ θα βρεθεί σε δίληµµα 
όσον αφορά την υπερψήφιση των αντίµετρων που 
θα φέρει η συµφωνία µε τους δανειστές.

Κατ’ αρχάς θα ήθελα να µιλήσουµε για τις εξε-
λίξεις σχετικά µε το κλείσιµο της δεύτερης α-
ξιολόγησης του ελληνικού προγράµµατος. Πού 
βρισκόµαστε µε το θέµα αυτό;
Η κυβέρνηση παραµένει σταθερή στον στόχο της 
επίτευξης συνολικής συµφωνίας µε τους θεσµούς. 
Πιστεύω, µέσα σε αυτό το πλαίσιο, ότι µετά το άτυπο 
Eurogroup της Μάλτας της 7ης Απριλίου, την ετή-
σια σύνοδο του ∆ΝΤ στην Ουάσινγκτον και την ε-
πιστροφή των τεχνικών κλιµακίων στην Αθήνα η 
ολοκλήρωση της δεύτερης αξιολόγησης του ελ-
ληνικού προγράµµατος είναι «προ των πυλών» 
και άµεσα θα έχουµε καλά αποτελέσµατα. Πιθα-
νότατα στο Eurogroup της 22ας Μαΐου θα υπάρξει 
µια συνολική συµφωνία, ώστε να µπούµε στο πρό-
γραµµα ποσοτικής χαλάρωσης της ΕΚΤ, να εµπε-
δωθεί η σταθερότητα και η ελληνική οικονοµία να 
επιστρέψει στην κανονικότητα. Σε κάθε περίπτωση, 
η καθυστέρηση οφείλεται στις αντιπαραθέσεις µε-
ταξύ των δανειστών και όχι στην ελληνική πλευρά.

Η κυβέρνηση υποστηρίζει ότι η αξιολόγηση θα 
κλείσει µε µηδενικό δηµοσιονοµικό αποτέλε-
σµα. Θεωρείτε εφικτή αυτή τη δέσµευση;
Απολύτως. Ο ίδιος ο πρωθυπουργός Αλέξης Τσί-
πρας έχει δώσει συνεντεύξεις, διευκρινίζοντας ότι 
η αξιολόγηση θα είναι δηµοσιονοµικά ουδέτερη, 
δηλαδή θα έχει µηδενικό δηµοσιονοµικό ισοζύγιο.

Όσον αφορά τα µέτρα που θα νοµοθετηθούν για 
µετά το πέρας του προγράµµατος, ποια θεωρείτε 
ότι θα είναι η στάση της Κ.Ο. του ΣΥΡΙΖΑ;
Η στάση της Κ.Ο. του ΣΥΡΙΖΑ είναι ενιαία και συ-
µπαγής σε ζητήµατα στρατηγικής σηµασίας, που 
ανοίγουν τον δρόµο για έξοδο από την επτάχρονη 
κρίση που ταλανίζει τον τόπο µας. Ως εκ τούτου, το 
σενάριο που διακινείται από κύκλους της αντιπο-
λίτευσης για µη υπερψήφιση των θετικών και των 
αρνητικών µέτρων της συµφωνίας από το σύνολο 
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας µας δεν έχει επαφή 
µε την πραγµατικότητα.

Η Ν∆ λέει ότι δεν πρόκειται να ψηφίσει τη συµ-
φωνία που θα προκύψει µε το τέλος της αξιολό-
γησης. Το σχόλιό σας;
Πιστεύω πως το δίληµµα της Ν∆ τις επόµενες µέρες 
θα είναι εάν θα ψηφίσει τα θετικά µέτρα που απορ-
ρέουν από τη συµφωνία, δηλαδή τη µείωση του 
ΕΝΦΙΑ, τη µείωση της φορολογίας των επιχειρή-
σεων, τη µείωση του κατώτατου φορολογικού συ-
ντελεστή φυσικών προσώπων από το 22% στο 20%, 
την επιδότηση ενοικίου για χαµηλά και µεσαία ει-
σοδήµατα, τη µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης 
των συνταξιούχων, την επέκταση του προγράµµα-
τος των σχολικών γευµάτων και την ενίσχυση του 
προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων, ή θα συ-
νεχίσει την αυτοκαταστροφική πολιτική που επέ-
λεξε και πριν από λίγους µήνες, όταν αρνήθηκε να 
υπερψηφίσει την παροχή ύψους 617 εκατ. ευρώ 
στους χαµηλοσυνταξιούχους.

O πρόεδρος της Ν∆ εµµένει στο ζήτηµα της 
πρόωρης διεξαγωγής εκλογών. Τι απαντάτε;

Η εµµονή του προέδρου 
της Ν∆ για πρόωρη 
διεξαγωγή εκλογών θα 
αποδειχθεί «µπούµερανγκ». 
Μακροπρόθεσµα θα έχει 
σίγουρα πρόβληµα, χάνοντας 
αξιοπιστία και σοβαρότητα. ∆εν 
νοµίζω ότι απέχει πολύ από το 
να µετατραπεί στον «Φιγιόν 
της Ελλάδας» σε δυόµισι 
χρόνια.

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

Κώστας Μπάρκας, βουλευτής Πρέβεζας του ΣΥΡΙΖΑ

Στις κοινοβουλευτικές δηµοκρατίες η εκάστοτε κυ-
βέρνηση έχει διάστηµα τεσσάρων ετών, προκει-
µένου να υλοποιήσει το πρόγραµµά της. Έτσι, και 
στην Ελλάδα οι εκλογές θα διεξαχθούν κανονικά 
στην ώρα τους, δηλαδή τον Σεπτέµβρη του 2019. 
Η εµµονή του προέδρου της Ν∆ για πρόωρη διε-
ξαγωγή εκλογών εξυπηρετεί βραχυπρόθεσµες ε-
σωκοµµατικές του σκοπιµότητες – καλλιεργεί η-
γετικό προφίλ και προσπαθεί να συσπειρώσει τη 
βάση της αξιωµατικής αντιπολίτευσης. Ωστόσο, µα-
κροπρόθεσµα θα έχει σίγουρα πρόβληµα, καθώς 
η στρατηγική του θα αποδειχθεί «µπούµερανγκ», 
χάνοντας αξιοπιστία και σοβαρότητα. ∆εν νοµίζω 
ότι απέχει πολύ από το να µετατραπεί στον «Φιγιόν 
της Ελλάδας» σε δυόµισι χρόνια.

Η Ν∆ κατηγορεί την κυβέρνηση ότι απαξίωσε 
και ότι ξεπουλάει τη ∆ΕΗ. Συµφωνείτε ή δια-
φωνείτε µε αυτή τη θέση και γιατί;
Θα µου επιτρέψετε να υπενθυµίσω ότι η κυβέρ-
νηση Σαµαρά-Βενιζέλου ήταν αυτή που είχε ψη-
φίσει την πώληση του 66% του Α∆ΜΗΕ –αφορούσε 
τα δίκτυα– και την εκποίηση του 1/3 της ∆ΕΗ –α-
φορούσε υδροηλεκτρικές, λιγνιτικές µονάδες και 
µονάδες φυσικού αερίου–, υποθηκεύοντας το ε-
νεργειακό µέλλον της χώρας µας. Στον αντίποδα, 
η σηµερινή κυβέρνηση θεωρεί ότι η ∆ΕΗ αποτε-

λεί και θα συνεχίσει να αποτελεί τον εθνικό πυ-
λώνα του ενεργειακού συστήµατος της Ελλάδας. Σε 
αυτό το πλαίσιο, διαπραγµατεύεται σκληρά µε τους 
θεσµούς και ήδη πέτυχε σηµαντικές νίκες : ακυ-
ρώθηκε µε τον ν. 4389/2016 ο µνηµονιακός νόµος 
που αποσκοπούσε στη συρρίκνωση της ∆ΕΗ, µε 
την πώληση του 1/3 της Επιχείρησης, και αντικα-
ταστάθηκε µε τη θεσµοθέτηση των δηµοπρασιών 
ΝΟΜΕ. Ταυτόχρονα, αποτράπηκε η εκχώρηση του 
εθνικού δικτύου µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας, 
καθώς η διαχείρισή του παραµένει στον έλεγχο του 
∆ηµοσίου, µε τη νοµοθετική κατοχύρωση του 51% 
στο ελληνικό ∆ηµόσιο. Ωστόσο, τον ∆εκέµβρη του 
2016 είχαµε νέες εξελίξεις, καθώς το Ευρωδικα-
στήριο εξέδωσε καταδικαστική απόφαση σε βάρος 
της ∆ΕΗ για κατάχρηση της δεσπόζουσας θέσης της 
στην αγορά λιγνίτη, επαναφέροντας σε ισχύ παλαι-
ότερες αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής του 
2008. Για να το πω απλά, τη συζήτηση για το άνοιγµα 
της αγοράς λιγνίτη θα έπρεπε να την κάνουµε ακόµη 
κι αν ήµασταν έξω από τα µνηµόνια. Αυτή είναι η 
πραγµατικότητα. Σε αυτή τη βάση, η κυβέρνηση, η 
∆ΕΗ και η Επιτροπή, µε πλήρη διαφάνεια, συζητούν 
για την εφαρµογή των αποφάσεων που αφορούν 
τους λιγνίτες. Συµπερασµατικά, θα έλεγα ότι από τα 
παραπάνω η κοινή γνώµη αντιλαµβάνεται ποιος υ-
περασπίζεται τον δηµόσιο χαρακτήρα της ∆ΕΗ και 
ποιος απαξίωσε και επιδίωξε το ξεπούληµά της.

Οι δηµοσκοπήσεις δίνουν καθαρή κεφαλή στη 
Ν∆ έναντι του ΣΥΡΙΖΑ. Πιστεύετε ότι η εικόνα 
αυτή είναι αναστρέψιµη;
Για εµάς οι δηµοσκοπήσεις είναι «στιγµιαίες φω-
τογραφίες», δηλαδή εργαλεία που αποτυπώνουν 
τις τάσεις της κοινής γνώµης. Ως εκ τούτου, δεν τις 
χρησιµοποιούµε για να «φτιάξουµε κλίµα», όπως 
κάνουν κάποιοι άλλοι. Ας προσέχουν, λοιπόν, για 
να µη µείνουν µε τις δηµοσκοπήσεις στο χέρι, όταν 
στηθούν οι πραγµατικές κάλπες. Εµείς γι’ αυτές εν-
διαφερόµαστε. Και είµαι αισιόδοξος ότι η προσπά-
θεια που κάνουµε για να βγάλουµε τη χώρα από 
την κρίση µε την κοινωνία όρθια θα έχει πρώτα θε-
τικό αντίκτυπο για την κοινωνική πλειοψηφία και 
δευτερευόντως για τον ΣΥΡΙΖΑ, που εκφράζει πο-
λιτικά αυτό το κοινωνικό ρεύµα.

Θα ήθελα και ένα σχόλιό σας για τον πρώτο γύρο 
των προεδρικών εκλογών στη Γαλλία. Τι σηµαί-
νει το αποτέλεσµά του για τη χώρα, για την Ευ-
ρώπη και για την Ελλάδα;
Η 23η Απριλίου του 2017 αποτελεί τοµή για τον γαλ-
λικό εκλογικό χάρτη και το πολιτικό σύστηµα γενι-
κότερα, καθώς οι Γάλλοι πολίτες µε την ψήφο τους 
διέλυσαν το παραδοσιακό δικοµµατικό σύστηµα: 
Ρεπουµπλικάνοι και Σοσιαλιστές, που κυβέρνησαν 
τη χώρα για σαράντα χρόνια, έµειναν έξω από τον 
χορό των διεκδικητών για την προεδρία της Γαλλίας. 
Ταυτόχρονα, ανέδειξε ότι η σηµερινή Γαλλία είναι 
βαθιά διαιρεµένη σε κοινωνικό και γεωγραφικό ε-
πίπεδο, απόρροια των νεοφιλελεύθερων πολιτικών 
που ασκήθηκαν τα τελευταία χρόνια. Θα έλεγα ότι, 
όπως έχει διαµορφωθεί σήµερα η πολιτική κατά-
σταση, παρά τις διαφωνίες µας µε τον Μακρόν α-
ναφορικά µε το κοινωνικό κράτος, τις εργασιακές 
σχέσεις, τα δηµόσια αγαθά, οφείλουν όλοι οι προο-
δευτικοί πολίτες να στηρίξουν την προσπάθειά του 
στον δεύτερο γύρο, προκειµένου να ηττηθεί η α-
κροδεξιά. Γιατί ο Μακρόν είναι πολιτικός αντίπαλός 
µας, η Λεπέν, όµως, είναι εχθρός της δηµοκρατίας. 
Εποµένως, καµία ανοχή στον φασισµό και στους 
εκπροσώπους του.

«Η ολοκλήρωση της δεύτερης 
αξιολόγησης είναι προ των πυλών»
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ΤΟ Α∆ΟΞΟ 
ΤΕΛΟΣ ΜΙΑΣ 

ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΚΗΣ 
∆ΙΑΠΡΑΓΜΑΤΕΥΣΗΣ

Εκτός συγκλονιστικού απροόπτου τον Μάιο του 2017 
θα κλείσει η δεύτερη αξιολόγηση του τρίτου προ-
γράµµατος-µνηµονίου, η οποία, σύµφωνα µε το αρ-
χικό χρονοδιάγραµµα, το οποίο διαπραγµατεύτηκε 

και υπέγραψε ο πρωθυπουργός κ. Τσίπρας, θα έπρεπε να είχε 
κλείσει από τον Φεβρουάριο του 2016.

Σε αυτές τις περιπτώσεις µια καθυστέρηση µερικών µηνών 
θεωρείται περίπου αυτονόητη, αλλά µια καθυστέρηση 15 µηνών 
προκαλεί σοβαρές δυσλειτουργίες στην οικονοµία και ανεβάζει 
το κόστος διαχείρισης της κρίσης.

Η κυβέρνηση διαβεβαιώνει ότι η µεγάλη καθυστέρηση ο-
φείλεται στη σκληρή διαπραγµάτευση που έκανε για να βελτι-
ώσει τους όρους της συµφωνίας, αλλά και στις αντιθέσεις µεταξύ 
των Ευρωπαίων εταίρων, και ειδικά της Γερµανίας, και του ∆ιε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Το βέβαιο είναι ότι η τελική συµ-
φωνία στηρίζεται στην επιβολή δύσκολων µέτρων και όρων και 
πως η καθυστέρηση οδήγησε, για διάφορους λόγους, στη σκλή-
ρυνση της διαπραγµατευτικής στάσης των περισσότερων Ευρω-
παίων εταίρων και του ∆ΝΤ.

Μείωση συντάξεων
Η συµφωνία οριστικοποιεί τη µείωση των παλαιών κύριων συ-
ντάξεων, η οποία, εάν κρίνουµε απ’ όσα είπε η επικεφαλής του 
∆ΝΤ κ. Λαγκάρντ σε πρόσφατη οµιλία της στις Βρυξέλλες, είχε 
συµφωνηθεί µε την κυβέρνηση από το 2016 και απλώς το Ταµείο 
επέµεινε στην εφαρµογή των συµφωνηθέντων.

∆εν υπάρχει αµφιβολία ότι επιβάλλεται η µείωση του κό-
στους διαχείρισης του ασφαλιστικού-συνταξιοδοτικού συ-
στήµατος, αλλά δεν είναι βέβαιο ότι θα γίνει µε σωστό 
τρόπο, να προστατευτούν δηλαδή αυτοί που έχουν καλύ-
ψει µε τις ασφαλιστικές εισφορές τους το κόστος των συ-
ντάξεών τους, ούτε υπάρχουν εγγυήσεις ότι θα κλείσει ο-
ριστικά ο σχετικός φάκελος.

Περισσότεροι φόροι
Συµφωνήθηκε επίσης η µείωση του αφορολόγητου, πιθα-
νότατα στα 5.600 ευρώ, η οποία αναµένεται να περιορίσει κι 
άλλο το διαθέσιµο εισόδηµα των ειλικρινών φορολογουµέ-
νων µε περιορισµένες οικονοµικές δυνατότητες.

Όπως έχω επισηµάνει, η κυβέρνηση κρατάει το αυστηρό 
τµήµα των προτάσεων του ∆ΝΤ, τη µείωση του αφορολόγητου 
ορίου για το ετήσιο εισόδηµα, χωρίς να αξιοποιεί το άλλο µέρος 
των προτάσεων, που έχει σχέση µε την ταυτόχρονη µείωση των 
φορολογικών συντελεστών, για να δηµιουργηθούν κίνητρα για 
την ανάπτυξη της οικονοµικής δραστηριότητας.

Περιορισµένα δικαιώµατα
Η κυβέρνηση καθυστέρησε τη διαπραγµάτευση επειδή, σύµφωνα 
µε την επιχειρηµατολογία που ανέπτυξαν τα στελέχη της, προσπά-
θησε να διευρύνει τα συνδικαλιστικά δικαιώµατα των εργαζοµένων 
πέρα από τους µνηµονιακούς περιορισµούς.

Η τελική συµφωνία προβλέπει ότι οι όποιες θετικές εξελίξεις 
υπάρξουν σε αυτόν τον τοµέα θα είναι µετά την ολοκλήρωση της ε-
φαρµογής του τρίτου προγράµµατος-µνηµονίου. Αυτή ήταν η θέση 
των εταίρων και των πιστωτών από την αρχή και αυτή τελικά δέ-
χτηκε η κυβέρνηση. Η συζήτηση που έγινε για το αν το όριο των 
µαζικών απολύσεων θα αυξηθεί από το 5% στο 10% των εργαζοµέ-
νων δεν είχε καµία πρακτική σηµασία, εφόσον αφορούσε κυρίως 
τις τράπεζες, οι οποίες παραδοσιακά λύνουν ζητήµατα µείωσης του 
προσωπικού µε ικανοποιητικά προγράµµατα εθελουσίας εξόδου.

Μερική ιδιωτικοποίηση
Η συµφωνία επιβεβαιώνει τη µερική ιδιωτικοποίηση των παρα-
γωγικών µονάδων της ∆ΕΗ, ώστε να περιοριστεί το µερίδιο αγο-
ράς της στη λιανική αγορά ηλεκτρικής ενέργειας στο 50% µέχρι 
το 2020.

Θα πουληθεί σε ιδιώτες το 40% της παραγωγικής ισχύος της 
∆ΕΗ που στηρίζεται στον λιγνίτη, ενώ ανοίγει ο δρόµος και για 
την ιδιωτικοποίηση µεγάλων υδροηλεκτρικών µονάδων. Η κυ-
βέρνηση υπογράφει τη µερική ιδιωτικοποίηση της ∆ΕΗ χωρίς 

  ΤΟΥ ΕΥΡΩΒΟΥΛΕΥΤΗ ΤΗΣ Ν∆ 
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΥΡΤΣΟΥ

Οικονοµία και κοινωνία 
πληρώνουν ακριβά 
τη σκόπιµη καθυστέρηση 
της κυβέρνησης.

να έχει συµβάλει στην έγκαιρη εξυγίανση της επιχείρησης και 
χωρίς να έχει σχέδιο για την ανάπτυξη ή έστω την επιβίωσή της. 
Έτσι όπως εξελίσσονται τα πράγµατα, η ∆ΕΗ θα βρεθεί σε διά-
στηµα τριετίας µε το ίδιο περίπου λειτουργικό κόστος και τον 
κύκλο εργασιών της να έχει µειωθεί περίπου κατά 50%.

Ιδιωτικοποιήσεις χωρίς φραγµούς
Η συµφωνία για το κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης επιβε-
βαιώνει και ενισχύει τις κυβερνητικές δεσµεύσεις υπέρ ενός 
προγράµµατος µαζικών ιδιωτικοποιήσεων. Η περίπτωση του λι-
µένα της Θεσσαλονίκης, ο οποίος πέρασε στον έλεγχο µιας γαλ-

λογερµανικής κοινοπραξίας, επιβεβαιώνει ότι οι δεσµεύσεις 
που έχει αναλάβει η κυβέρνηση στο θέµα των ιδιωτικοποιήσεων 
είναι πολύ συγκεκριµένες και αδιαπραγµάτευτες. Ο Όµιλος Ιβάν 
Σαββίδη συµµετέχει µε µειοψηφικό πακέτο στην επένδυση, µε 
το σκεπτικό ότι θα συµβάλει στην αντιµετώπιση των όποιων το-
πικών αντιδράσεων.

Προσεχώς η αναδιάρθρωση
Η αναδιάρθρωση του χρέους του ελληνικού ∆ηµοσίου, η οποία 
έχει αποφασιστεί σε πολιτικό επίπεδο από τα τέλη του 2012, 
πρόκειται να πραγµατοποιηθεί µετά την ολοκλήρωση της εφαρ-
µογής του τρίτου προγράµµατος-µνηµονίου. Αυτή την υπογραφή 
έβαλε ο πρωθυπουργός κ. Τσίπρας στη συµφωνία του Ιουλίου 
2015 και κανένας από τους εταίρους δεν έχει τη διάθεση να α-
ναλάβει το πολιτικό κόστος για τη βελτίωσή της σε όφελος των 
καλώς εννοούµενων ελληνικών συµφερόντων.

Η κυβέρνηση Τσίπρα έχει καταλήξει να ζητεί απλώς µια 
πρώτη περιγραφή του τρόπου εφαρµογής της µελλοντικής συµ-
φωνίας, µε το σκεπτικό ότι έτσι θα διευκολυνθεί και η συµµε-
τοχή του ∆ΝΤ στο ελληνικό πρόγραµµα.

Ο λογαριασµός σ’ εµάς
Προς το παρόν έχουν ανακοινωθεί τα βραχυπρόθεσµα µέτρα για 
το ελληνικό χρέος, ενώ αναµένεται να ανακοινωθούν και τα µε-
σοπρόθεσµα µέτρα µετά το κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης. 
Κύριος στόχος αυτών των µέτρων είναι να χρηµατοδοτηθεί ένα 

«πλαφόν» στα επιτόκια δανεισµού του ελληνικού ∆ηµοσίου, 
ώστε να µην ανέβουν πολύ πάνω από τα σηµερινά εξαιρετικά 
χαµηλά επίπεδα όταν αρχίσει να εκδηλώνεται ανοδική τάση 
στα διεθνή επιτόκια. Σε απλά ελληνικά, αυτά τα µέτρα δεν 
εξασφαλίζουν µείωση του κόστους διαχείρισης του ελληνι-
κού χρέους αλλά µας προστατεύουν, σε µεγάλο βαθµό, από 
τη διαφαινόµενη αύξησή του λόγω της ανοδικής πορείας 
των διεθνών επιτοκίων.

Η διαφορά στα επιτόκια προκειµένου να επιδοτηθεί το 
πλαφόν δεν είναι σε πρώτη φάση υπόθεση του Ευρωπαϊκού 

Μηχανισµού Σταθερότητας αλλά του ελληνικού ∆ηµοσίου. 
Το δεύτερο µνηµόνιο προέβλεπε ότι τα κέρδη των κεντρικών 

τραπεζών από τη διαχείριση των ελληνικών οµολόγων, τα οποία 
υπολογίζονται σε 7-10 δισ. ευρώ για την περίοδο 2013-2020, θα 
κατέληγαν στο ελληνικό ∆ηµόσιο, για να χρηµατοδοτηθεί η α-
νάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας. Λόγω της διαπραγµατευτι-
κής αδυναµίας της κυβέρνησης Τσίπρα το καλοκαίρι του 2015, 
αυτός ο ευνοϊκός για την Ελλάδα όρος δεν πέρασε στο τρίτο πρό-
γραµµα-µνηµόνιο κι έτσι τα κέρδη 7-10 δισ. ευρώ από τη διαχεί-
ριση των ελληνικών οµολόγων θα πάνε στους Ευρωπαίους εταί-
ρους, για να χρηµατοδοτηθεί η διατήρηση των επιτοκίων δανει-
σµού του ελληνικού ∆ηµοσίου σε χαµηλά επίπεδα.

Μέτρα χωρίς χρήµατα
Τέλος, η συµφωνία για τη δεύτερη αξιολόγηση επιβάλλει, για 
πρώτη φορά, τη συνέχιση της µνηµονιακής πολιτικής χωρίς τη 
συνέχιση της µνηµονιακής χρηµατοδότησης. Έτσι, θα έχουµε 
πρόσθετα µέτρα το 2019 και το 2020 και δύσκολες προσαρµο-
γές για να διατηρηθεί το πρωτογενές δηµοσιονοµικό πλεόνασµα 
στο 3,5% του ΑΕΠ για µία πενταετία µετά το 2018 χωρίς να συ-
νεχιστεί η δανειοδότηση της Ελλάδας µε προνοµιακούς όρους. 
Η διαφορά είναι σηµαντική, γιατί θα υποχρεωθούµε να βγούµε 
στις αγορές για να διαθέσουµε τα δεκαετή οµόλογα του ελληνι-
κού ∆ηµοσίου µε ένα επιτόκιο της τάξης του 4%-5% χωρίς να έ-
χουµε την πολυτέλεια πρόσθετου µνηµονιακού δανεισµού από 
τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας µε ένα επιτόκιο της 
τάξης του 1%.

Εάν κρίνουµε από το τελικό αποτέλεσµα, η διαπραγµάτευση 
της ελληνικής πλευράς ήταν περισσότερο επικοινωνιακή, για ε-
σωτερική κατανάλωση, και δεν µπόρεσε να βελτιώσει τους τελι-
κούς όρους της συµφωνίας σε όφελος των καλώς εννοούµενων 
συµφερόντων µας, απλώς µεγάλωσε το οικονοµικό και κοινω-
νικό κόστος της διαχείρισης της κρίσης λόγω της µεγάλης καθυ-
στέρησης και της αβεβαιότητας που προκάλεσε.

Στο ασφαλιστικό, στο φορολογικό, 
στο εργασιακό, οι εταίροι και οι πιστωτές 
δεν έκαναν ένα βήµα πίσω.

Για πρώτη φορά θα έχουµε µνηµονιακά 
µέτρα το 2019 και το 2020 χωρίς προνοµιακή 
µνηµονιακή χρηµατοδότηση του ∆ηµοσίου.
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συνέντευξη

Τ
ην έντονη αντισυστηµικότητα που αποπνέουν τα α-
ποτελέσµατα του πρώτου γύρου των γαλλικών προ-
εδρικών εκλογών, αλλά και το γεγονός ότι σχεδόν 
το 50% των Γάλλων ψήφισε ευρωσκεπτικιστικά, υ-
πογραµµίζει ο καθηγητής στο Πάντειο Πανεπιστήµιο 
Θανάσης ∆ιαµαντόπουλος.

Κατ’ αρχάς θα ήθελα τα βασικά συµπεράσµατά σας από τον 
πρώτο γύρο των γαλλικών προεδρικών εκλογών.
Υπάρχει µια µεγάλη κρίση του ευρωπαϊκού προσανατολισµού των 
κοινωνιών της Γηραιάς Ηπείρου. Το εγχείρηµα της ενωµένης Ευ-
ρώπης, πρωτοφανές και στον τρόπο µε τον οποίο επιχειρήθηκε 
και στην επιτυχία του, πλέον υφίσταται τριγµούς, αν σκεφτούµε 
ότι επτά από τους έντεκα υποψηφίους ήταν αναφανδόν υπέρ της 
εξόδου της Γαλλίας από την Ε.Ε. και από τη ζώνη του ευρώ. Εξ 
αυτών, η Λεπέν έλαβε 21%, ο Μελανσόν 20%, ο Ντιπόν-Ενιάν σχε-
δόν 5% και αν προσθέσουµε και τους τροτσκιστές διαπιστώνουµε 
ότι σχεδόν το 50% ενός λαού που υπήρξε πρωτοπόρος στην ευ-
ρωπαϊκή ενοποίηση εκφράζεται πολύ επιφυλακτικά και συντηρη-
τικά για το εγχείρηµα αυτό.

Πού αποδίδετε αυτή την εικόνα;
Ίσως στο ότι τα τελευταία χρόνια δόθηκε περισσότερη έµφαση σε 
µια ακραία επιτρεπτικότητα, όπως είναι η Συνθήκη του Σένγκεν 
και το «regroupement familial», δηλαδή το δικαίωµα ένας νό-
µιµος εργαζόµενος µετανάστης να φέρει όλη την οικογένειά του 
στη Γαλλία. Υπήρξε µια υπερβολή, µια κρίση του ενστίκτου ασφά-
λειας, η οποία επιτάθηκε από τη Συνθήκη του Σένγκεν. Αλλά θα 
ήθελα να πω ότι γενικά καταγράφηκε ένας ακραίος προσανατο-
λισµός της γαλλικής κοινωνίας προς την αντισυστηµικότητα, προς 
την επιθετική αντισυστηµική ∆εξιά της Λεπέν, η οποία αρνείται 
συνολικά τον ευρωπαϊκό προσανατολισµό, και προς την αντισυ-
στηµική Αριστερά του Μελανσόν, αλλά και θα τολµούσα να πω 
ότι, υπό µία έννοια, παρ’ ότι βρίσκεται στον πυρήνα των ευρωπα-
ϊκών αξιών, παρατηρείται κι ένας αντισυστηµισµός του κέντρου. 
Προερχόµενος εκτός πολιτικού κατεστηµένου, ο Μακρόν µπορεί 
να θεωρηθεί αντισυστηµικός, τόσο λόγω της απόλυτης απουσίας 
πολιτικής προϊστορίας του, αφού δεν είχε αποκτήσει ποτέ αιρετό 
αξίωµα, όσο και λόγω του πολιτικού του λόγου, καθώς, απ’ όσο 
ξέρω, είναι ο πρώτος Γάλλος πολιτικός του αστικού χώρου που 
αποκάλεσε «έγκληµα κατά της ανθρωπότητας» τη γαλλική αποι-

Εδώ και παραπάνω από δέκα χρόνια, 
οι θεσµικές και γραφειοκρατικές εκφράσεις 
της Ε.Ε. βλέπουν µε µια χαζοχαρούµενη 
τάση υποβάθµισης όλα τα συµπτώµατα 
δυσφορίας των ευρωπαϊκών κοινωνιών. ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

«Στη Γαλλία 
καταγράφηκε ακραίος 
προσανατολισµός προς 
την αντισυστηµικότητα»

Θανάσης ∆ιαµαντόπουλος, 
καθηγητής στο Πάντειο 
Πανεπιστήµιο

κιοκρατία στην Αλγερία.

Θεωρείτε ότι αυτός ο αντισυστηµισµός θα εκφραστεί και στον 
δεύτερο γύρο των εκλογών; Και, αν ναι, µε ποιον τρόπο;
Επειδή η κοινωνιολογική εικόνα των ψηφοφόρων της Λεπέν και 
των ψηφοφόρων του Μελανσόν είναι σχεδόν πανοµοιότυπη, θεωρώ 
πιθανό –εµµέσως και ο Μελανσόν το άφησε να εννοηθεί– να υ-
πάρξει µετακίνηση ψηφοφόρων από την άκρα Αριστερά στην άκρα 
∆εξιά µέσα από το ενοποιητικό στοιχείο του αντισυστηµισµού, του 
αντιευρωπαϊσµού, της άρνησης της ανοιχτής, ελεύθερης κεφαλαι-
οκρατικής κοινωνίας.

Μπορεί ο Μακρόν να αποτελέσει το «οχυρό» των φιλοευρωπα-
ϊκών δυνάµεων έναντι του αντισυστηµισµού της Λεπέν;
Αν και έχει αυξηµένες πιθανότητες νίκης, πρέπει να σηµειώσω 
ότι ξεκινά από ποσοστό 24%, ασυνήθιστα χαµηλό για τον µετέπειτα 
νικητή. ∆εν ξέρω αν η νίκη του θα είναι άνετη, διότι όλες αυτές οι 
δηλώσεις που έγιναν από τους εκπροσώπους του παλιού πολιτι-
κού κατεστηµένου, το οποίο η γαλλική κοινωνία απαξίωσε και α-
πέρριψε, µπορεί αντί για στήριξη να λειτουργήσουν ανάποδα και 
να δούµε πολύ αυξηµένη αποχή. Από την άλλη πλευρά, εκτιµώ 
ότι αν τελικά εκλεγεί (παρά τις επιφυλάξεις µου, είναι µακράν το 
πιθανότερο), ίσως αποκτήσει και κυριαρχία στο νέο Κοινοβού-
λιο, κάτι που σχεδόν ουδείς θεωρεί πιθανό. Αυτή την εκτίµηση 
τη στηρίζω στη λογική του εκλογικού συστήµατος της Γαλλίας για 
το Κοινοβούλιο σε συνδυασµό µε τη θέση του Μακρόν στο ενδιά-
µεσο του πολιτικού φάσµατος, που του επιτρέπει πολλές εναλλα-
κτικές συµµαχίες. Σε ένα ακραίο σενάριο, µε το ίδιο ποσοστό του 
πρώτου γύρου των προεδρικών εκλογών, ο Μακρόν θα έβγαζε 
250 βουλευτές και ο Μελανσόν και η Λεπέν θα κέρδιζαν από 5-10 
έδρες ο καθένας.

Θεωρείτε ότι η ανακούφιση της Ευρώπης από το αποτέλεσµα 
του πρώτου γύρου των γαλλικών εκλογών είναι δικαιολογη-
µένη;
Φοβάµαι ότι, εδώ και παραπάνω από δέκα χρόνια, οι θεσµικές και 
γραφειοκρατικές εκφράσεις της Ε.Ε. βλέπουν µε µια χαζοχαρού-
µενη τάση υποβάθµισης όλα τα συµπτώµατα δυσφορίας των ευ-
ρωπαϊκών κοινωνιών. ∆εν αντέδρασαν στην απόρριψη του Ευ-
ρωσυντάγµατος από µεγάλες χώρες, προηγουµένως δεν είχαν 
αντιδράσει στην απόρριψη της Συνθήκης του Μάαστριχτ και υπο-

χρέωσαν τους ∆ανούς να κάνουν δύο δηµοψηφίσµατα µέσα σε λί-
γους µήνες και, τώρα, βλέπουν στις περισσότερες κοινωνίες να καλ-
πάζουν οι αντιευρωπαϊκές δυνάµεις. Και οι δυνάµεις αυτές δεν ε-
ναντιώνονται στο ιδεολογικό υπόστρωµα, αλλά σε γραφειοκρατικές 
επιλογές ακραίες –όπως η ανεξέλεγκτη µετακίνηση ύποπτων στοι-
χείων, λόγω της Συνθήκης Σένγκεν–, στα προβλήµατα ασφάλειας, 
στα προβλήµατα αντερεισµάτων σε µια γραφειοκρατία που ενίοτε δεί-
χνει να διακατέχεται από ιδεοληψίες παρά από την πραγµατικότητα.

Για να γυρίσουµε στα καθ’ ηµάς, αυτές τις µέρες άρχισε µία ιδι-
αίτερα φιλόδοξη συγγραφική σας προσπάθεια. Μιλήστε µας γι’ 
αυτήν.
Ήδη βρίσκεται στα βιβλιοπωλεία ο πρώτος τόµος ενός εντεκάτοµου 
έργου που ονοµάζεται «∆έκα και µία δεκαετίες πολιτικών διαιρέ-
σεων – Οι διαιρετικές τοµές στην Ελλάδα την περίοδο 1910-2017». 
Οι πρώτοι τόµοι περιλαµβάνουν τις δεκαετίες του 1910, του 1920 και 
του 1930, δηλαδή τον ευρύ Μεσοπόλεµο και τη βενιζελική περίοδο, 
και ακολουθεί η δεκαετία του Εµφυλίου. Τα βιβλία γράφτηκαν όσο 
γίνεται πιο απλά, αλλά πλήρως τεκµηριωµένα, και προσπαθώ να 
δώσω ερµηνευτικά κλειδιά, ώστε ο µέσος Έλληνας να καταλάβει 
γιατί διαιρεθήκαµε τόσο πολύ και ποια ήταν τα ιδεολογικά, κοινω-
νικά και πολιτιστικά υποστρώµατα των αλλεπάλληλων διαιρέσεων 
εδώ και 110 χρόνια.

Όπως είπα, το πρώτο βιβλίο αφορά τη δεκαετία του 1910 και τον 
Εθνικό ∆ιχασµό και τις αµέσως προσεχείς εβδοµάδες θα κυκλοφο-
ρήσουν οι τόµοι για τη δεκαετία του 1920, που τον ονοµάζω «Η δε-
καετία των στρατοκρατών και των προσφύγων», και για τη δεκαετία 
του 1930, τον οποίο ονοµάζω «Η µη βιώσιµη δηµοκρατία».

Υπάρχει ένα κεντρικό συµπέρασµα από τα έργα αυτά;
Θα έλεγα ότι ουδέποτε η δυτικόφιλη πλευρά της Ελλάδας µπόρεσε 
να συµβιβαστεί µε την εσωστρεφή Ελλάδα, µια διαίρεση που εµφα-
νίζεται από τον καιρό του Βυζαντίου και αναπαράγεται σε διάφορες 
στιγµές της Ιστορίας µας. Παράλληλα, θα ήθελα να αναφέρω ότι µε-
λετώντας τα πρώτα µεταπολεµικά χρόνια, βλέποντας ποιες προσω-
πικότητες µετείχαν στις κυβερνήσεις εκείνης της περιόδου –από τον 
Νίκο Καζαντζάκη και τον Παναγιώτη Κανελλόπουλο ως τον Κων-
σταντίνο Τσάτσο– και κάνοντας τη σύγκριση µε τη σηµερινή εποχή, 
δεν µπορώ παρά να αισθανθώ ότι υπάρχει ένας εκπεσµός του πο-
λιτικού βίου, παρά τα πολιτικά λάθη που έκαναν –και έκαναν, δεν 
ήταν αναµάρτητοι– οι προαναφερθέντες πολιτικοί.

Εδώ και παραπάνω από δέκα χρόνια, 



Για τον ασφαλή καθαρισµό των χαλιών σας
Αγαπητοί καταναλωτές
Το Σωµατείο Ταπητoκαθαριστηρίων Η Αττική θέλοντας να σας προφυλάξει και να σας διασφαλίσει σας επισηµαίνει τι πρέπει να προσέξετε σε ότι 
αφορά την επιλογή ενός επαγγελµατία ταπητοκαθαριστή κατά συνέπεια ενός έµπιστου συνεργάτη.
1.  Εµπιστευτείτε τα χαλιά σας για καθαρισµό οπωσδήποτε αλλά όχι σε ένα οποιοδήποτε ταπητοκαθαριστήριο. Αποφύγετε συνεργεία γενικού 

καθαρισµού, πλυντήρια ρούχων, πλυντήρια αυτοκινήτων, οικιακούς βοηθούς, αυτόκλητους σύµβουλους καθαριότητας, πωλητές οικιακών  
συσκευών ή τρίτους που προσφέρουν δήθεν επαγγελµατικές υπηρεσίες αγνοώντας  τον σωστό τρόπο καθαρισµού των χαλιών σας.

2.  Επιλέξτε έναν επαγγελµατία Ταπητοκαθαριστή αναγνωρισµένο µέλος του Σωµατείου Ταπητοκαθαριστηρίων Η Αττική, καταγεγραµµένο, 
επιµορφωµένο στα ΚΕΚ της ΓΣΕΒΕΕ, πιστοποιηµένο από εγκεκριµένο φορέα υπό την εποπτεία του ΕΣΥ∆ (Εθνικό Σύστηµα ∆ιαπίστευσης 
Προσόντων), τηρεί τον κανονισµό δεοντολογίας του σωµατείου, σέβεται το περίγραµµα του καθαριστή ταπήτων ταπετσαριών (ΚΥΑ) 
110998/8-5-2006 και ελέγχεται για προβληµατική παροχή υπηρεσιών από την ∆ιεύθυνση Προστασίας Καταναλωτή.

3.  Ζητάτε πάντα το δελτίο ποσοτικής παραλαβής κατά την παραλαβή των χαλιών σας από το Ταπητοκαθαριστήριο που συνεργάζεστε 
καθώς και κατά την παράδοση την νόµιµη απόδειξη πληρωµής.

4.  Στο δελτίο παραλαβής πρέπει να αναγράφεται η ΕΠΩΝΥΜΙΑ, καθώς και η Ε∆ΡΑ του ΤΑΠΗΤΟΚΑΘΑΡΙΣΤΗΡΙΟΥ (για να γνωρίζεται 
που πάνε τα χαλιά σας).

5.  Επιλέξτε έναν επαγγελµατία ταπητοκαθαριστή από το συγγενικό σας ή φιλικό σας περιβάλλον και όχι κάποιο άγνωστο 
από τυχαίες αµφίβολες παχουλές διαφηµίσεις του φτηνότερου. Επιβεβαιώστε ότι είναι µέλος του σωµατείου µας  
στο www.tapitokatharistes.gr.

Προσέξτε οι τιµές να είναι ξεκάθαρες κατά την τηλεφωνική σας επικοινωνία και να µην υπάρχουν ασάφειες ή ΚΡΥΦΕΣ ΧΡΕΩΣΕΙΣ 
(που θα προκύψουν εις βάρος σας κατά την παράδοση των χαλιών)   
   Φίλε καταναλωτή σε περίπτωση που έχασες την απόδειξη σου και δεν θυµάσαι που έδωσες τα χαλιά σου µην πανικοβάλλεσαι. 
Τηλεφώνησε στο σωµατείο µας, το όνοµα και το τηλεφωνό σου θα µπει στην ιστοσελίδα µας ,θα ενηµερωθούν τα µέλη µας και 
θα επικοινωνήσουν µαζί σου.
Έτσι θα είστε σίγουροι ότι τα χαλιά σας θα πλυθούν µε σωστό τρόπο, σε κατάλληλες εγκαταστάσεις έχοντας την περιποίηση, 
την φροντίδα και την ασφάλεια που τους αξίζει. Το χειµώνα θα τα παραλάβετε πίσω ΣΙΓΟΥΡΑ ΚΑΘΑΡΑ για να σας 
προσφέρουν ζέστη και να οµορφιά στον χώρο σας.
  
Με εκτίµηση στον καταναλωτή
ΣΩΜΑΤΕΙΟ ΤΑΠΗΤΟΚΑΘΑΡΙΣΤΗΡΙΩΝ Η ΑΤΤΙΚΗ 

www.tapitokatharistes.gr
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ρεπορτάζ

 ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΤΗΣ

«Ετσιθελική κατάληψη της Ροτόντας» καταλόγισε 
στον µητροπολίτη Άνθιµο, την προηγούµενη ∆ευ-
τέρα 24 Απριλίου, ο δήµαρχος Θεσσαλονίκης, σε 
µια αναζωπύρωση της αντιπαράθεσης σχετικά το 

θέµα της χρήσης της Ροτόντας, που είχε δηµιουργηθεί πριν από 
20 χρόνια, όταν το µνηµείο αποκαταστάθηκε µετά τις βλάβες στους 
σεισµούς του 1978.

Το επίδικο αυτή τη φορά ήταν ότι η Μητρόπολη είχε ανακοινώ-
σει πως την Κυριακή 23 Απριλίου θα τοποθετούσε στη Ροτόντα ξανά 
και µόνιµα το αρχαίο εγκαίνιο του ναού, το ύφασµα, δηλαδή, το οποίο 
είχε τοποθετηθεί στην Αγία Τράπεζα όταν εγκαινιάστηκε ο ναός.

Όµως την ώρα που τα έλεγε αυτά, το απόγευµα της ∆ευτέρας, 
στο ∆ηµοτικό Συµβούλιο, το συγκεκριµένο θέµα δεν υφίστατο 
πλέον, διότι, όπως είχε προκύψει από την ανακοίνωση του υπουρ-
γείου Πολιτισµού και τις δηλώσεις της γενικής γραµµατέως του υ-
πουργείου, Μαρίας Βλαζάκη, η «κατάληψη» είχε ήδη τελειώσει.

Στην ανακοίνωση του υπουργείου καθίστατο σαφές ότι δεν υ-
πήρχε θέµα κατάληψης, διότι είχε παρασχεθεί άδεια. «Η αρµό-
δια Εφορεία Αρχαιοτήτων Πόλης Θεσσαλονίκης έδωσε έγκριση 
για τέλεση Θείας Λειτουργίας στη Ροτόντα της Θεσσαλονίκης την 
Κυριακή 23 Απριλίου 2017, ηµέρα εορτής του Αγίου Γεωργίου, ε-
πιτρέποντας την προσωρινή µεταφορά του παλαιού εγκαινίου µε 
προϋπόθεση την άµεση επιστροφή του µετά το τέλος της Θείας 
Λειτουργίας για λόγους ασφάλειας και συντήρησης στον χώρο της 
έως τώρα φύλαξής του» ανέφερε η ανακοίνωση, την οποία δεν υ-
πέγραφε η κ. Κονιόρδου, αν και είχε δυνατότητα άµεσης και εµπε-
ριστατωµένης ενηµέρωσης.

Από την πλευρά της, η κ. Βλαζάκη είχε επικαλεστεί τον επικε-
φαλής της αρµόδιας εφορείας, Ιωάννη Κανονίδη, για να διαψεύσει 
την προαναγγελία του κ. Άνθιµου ότι το αρχαίο εγκαίνιο θα έµενε 
µόνιµα στον χώρο. «Όπως µε διαβεβαίωσε ο έφορος αρχαιοτή-
των Θεσσαλονίκης κ. Κανονίδης, το εγκαίνιο δεν βρίσκεται µετά 
τη χθεσινή λειτουργία σε εµφανές σηµείο επί της Αγίας Τράπεζας 
εντός του µνηµείου» είχε πει η κ. Βλαζάκη.

Ο ΣΥΡΙΖΑ της Θεσσαλονίκης σε αποµόνωση
Το µόνο βέβαιο συµπέρασµα απ’ όλα αυτά είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ της 
Θεσσαλονίκης δεν έχει καµία επαφή µε την κυβέρνηση. ∆ιότι µε 
ανακοίνωσή του ζητούσε την παρέµβαση του υπουργείου Πολι-
τισµού, ώστε «να αποτραπεί η αυθαίρετη και επιθετική αυτή ε-
νέργεια του εκκλησιαστικού κατεστηµένου της πόλης εναντίον 
του πολιτισµού και της δηµοκρατίας», αφού είχε κάνει τις δηλώ-
σεις η κ. Βλαζάκη.

Ουσιαστικά ο ΣΥΡΙΖΑ προσπαθούσε να δηµιουργήσει στο υ-

πουργείο Πολιτισµού την αντίρροπη πίεση από αυτήν που δηµι-
ουργούν οι ΑΝΕΛ, στους οποίους χρεώνεται παρασκηνιακά η δι-
ευκόλυνση του κ. Άνθιµου, όπως προκύπτει και από το γεγονός ότι 
η εκ των ΑΝΕΛ προερχόµενη υφυπουργός Μακεδονίας-Θράκης, 
µε έδρα τη Θεσσαλονίκη, κ. Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά, απέφυγε 
κάθε δηµόσια θέση στη διαµάχη που προέκυψε.

Οι σχέσεις της κ. Κόλλια µε τους αρχαιολόγους του ΣΥΡΙΖΑ, 
που είναι σηµαντικό τµήµα της κοµµατικής δοµής, δεν βρίσκονται 
σε φάση πολιτικής καταλλαγής, καθώς πολύ πρόσφατα είχαν εκ-
φράσει τη δυσφορία τους και για την ένταξη των ανασκαφών στην 
Αµφίπολη σε πρόγραµµα χρηµατοδότησης, που επίσης είχε εξα-
σφαλίσει η κ. Κόλλια.

Σε αυτό πλαίσιο, τα κυβερνητικά στελέχη στην Αθήνα δεν έ-
δειξαν να ενδιαφέρονται για µια σύγκρουση µε την Εκκλησία και 
αυτό ως γραµµή πέρασε και στους βουλευτές, µε αποτέλεσµα ο το-
πικός ΣΥΡΙΖΑ να αναζητήσει τη συνδροµή του κ. Μπουτάρη για 
την ανάδειξη του θέµατος. Εκείνος, από την πλευρά του, εξυπηρέ-
τησε την επιδίωξη, η οποία άλλωστε επανέφερε την επικοινωνία 
του µε το κρίσιµο ακροατήριο που το 2010 ανακουφίστηκε από τη 
σύγκρουσή του µε αυτό το οποίο ο ΣΥΡΙΖΑ στην ανακοίνωσή του 
περιγράφει ως «εκκλησιαστικό κατεστηµένο της πόλης» και του 
έδωσε τη νίκη στις εκλογές.

Η ατυχία ήταν ότι αυτό το «κατεστηµένο», που δρα «εναντίον 
του πολιτισµού και της δηµοκρατίας», δηλαδή ο µητροπολίτης κ. 
Άνθιµος, ήταν εξαιρετικά υπάκουο στα κελεύσµατα της πολιτικής 
εξουσίας και µε την αποµάκρυνση του εγκαινίου επιβεβαίωσε ότι 
δεν αµφισβητεί ότι «φύλακας και διαχειριστής του µνηµείου είναι 
κατ’ αποκλειστικότητα η Αρχαιολογική Υπηρεσία του υπουργείου 
Πολιτισµού και Αθλητισµού», όπως υπενθύµισε το υπουργείο στην 
ανακοίνωσή του.

Κι έτσι το θέµα έληξε µε τον δήµαρχο Θεσσαλονίκης να δηλώ-
νει στον ΣΚΑΪ, λίγες ώρες µετά την αρχική του καταγγελία: «Εγώ 
δεν έχω ανοίξει κόντρα µε τον Άνθιµο µε τίποτα».

ΣΥΡΙΖΑ: 
ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ - ΑΘΗΝΑ, 
ΕΠΑΦΗ ΜΗ∆ΕΝ!
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Αν το επικοινωνιακό επιτελείο του 
Μακρόν αποφάσιζε να αποµονώσει 
ως αντιδηµοκρατική την 
πλατφόρµα της Λεπέν για τον νόµο 
και την τάξη, θα δυσκολευόταν, 
καθώς οι διαχωριστικές γραµµές 
που οριοθετούσαν και περιόριζαν 
την ακροδεξιά ακυρώθηκαν 
ή, στην καλύτερη περίπτωση, 
ατόνησαν από το 2007.

Οι συµβολισµοί και οι συνήθειες 
µιας αλαζονικής ελίτ, ξεκοµµένης 
από τη σκληρή καθηµερινότητα 
της πλειοψηφίας της κοινωνίας, 
φοβίζουν και απωθούν εξίσου µε 
τη βιαιότητα της άκρας ∆εξιάς, 
την οποία κανένα επικοινωνιακό 
λίφτινγκ δεν µπορεί να καλύψει.

 ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΠΟΠΟΥΛΟΣ

ΣΚΛΗΡΗ ΜΟΝΟΜΑΧΙΑ 
ΣΤΙΣ 7 ΜΑΪΟΥ

Η µεγαλύτερη ίσως απειλή για 
τον Μακρόν µέχρι τον δεύτερο 
γύρο, την Κυριακή 7 Μαΐου, δεν 
είναι άλλη από την εντύπωση, 
αν όχι τη βεβαιότητα, που δη-

µιουργήθηκε σε µεγάλο τµήµα της εκλογικής του 
βάσης ότι η πρωτιά στον πρώτο γύρο εγγυάται την 
άνετη επικράτηση στον δεύτερο.

Μια αίσθηση –ή ψευδαίσθηση, οι εξελίξεις θα 
το κρίνουν– η οποία τροφοδοτήθηκε σε µεγάλο 
βαθµό και τροφοδοτείται ακόµη από τη δηµοσκο-
πική κυριαρχία του Μακρόν επί της Λεπέν στον 
δεύτερο γύρο µε ποσοστά που εδώ και δύο µήνες 
είναι σχεδόν σταθερά στο 60% και στο 40% αντί-
στοιχα.

Το σηµαντικό αυτό προβάδισµα παράγει α-
ποσυσπείρωση, επανάπαυση και παρουσιάζει ως 
ακίνδυνες άλλες επιλογές άρνησης στήριξης της 
Λεπέν πλην της ψήφου στον Μακρόν, µε άλλα 
λόγια αποµυθοποιεί και αποδραµατοποιεί την 
αποχή, το άκυρο και το λευκό.

Με τα παραπάνω δεδοµένα θα πρέπει να αξι-
ολογήσουµε την προτροπή του Μελανσόν στους 
ψηφοφόρους του να ψηφίσουν κατά συνείδηση, 
αλλά και την προτροπή της ηγεσίας του κόµµατος 
των Ρεπουµπλικάνων προς τους ψηφοφόρους να 
φράξουν τον δρόµο στη Λεπέν, µια αισθητή δια-
φοροποίηση από τη σαφή έκκληση του αποκλει-
σθέντος στον πρώτο γύρο Φιγιόν για ψήφο υπέρ 
του Μακρόν.

Άλλο 2002, άλλο 2017
Το µουδιασµένο κλίµα που κυριαρχεί στη Γαλ-
λία την επαύριον του πρώτου γύρου το αποδίδουν 
οι πρωτοσέλιδοι τίτλοι της «Monde» την Τετάρτη 
26 και την Πέµπτη 27 Απριλίου: «Η προεδρική ε-
κλογή ενισχύει τα προπύργια του Εθνικού Μετώ-
που» και «Απέναντι στη Λεπέν το δηµοκρατικό 
µέτωπο δεν καταφέρνει να συγκροτηθεί».

Την Πέµπτη 27 Απριλίου δόθηκε στη δηµο-
σιότητα δηµοσκόπηση όπου η πλειοψηφία των ε-
ρωτηθέντων αποφαίνεται ότι η Λεπέν άρχισε την 
εκστρατεία του δεύτερου γύρου πολύ πιο καλά 
απ’ ό,τι ο Μακρόν.

Έτη φωτός µοιάζουν να χωρίζουν τη Γαλλία 
της άνοιξης του 2017 από τη Γαλλία της άνοιξης 
του 2002, όταν ο Ζαν Μαρί Λεπέν, ιδρυτής του 
ακροδεξιού Εθνικού Μετώπου και πατέρας της 
Μαρίν, περνούσε στον δεύτερο γύρο της προε-
δρικής εκλογής µε αντίπαλο τον Σιράκ, έχοντας 
αποκλείσει στον πρώτο γύρο τον πρωθυπουργό 
της Αριστεράς Ζοσπέν. Τότε, στον δεύτερο γύρο 
ο Λεπέν έµεινε σχεδόν στάσιµος στο ποσοστό 
17% του πρώτου, ενώ ο Σιράκ στηρίχτηκε από µια 
πρωτοφανή κινητοποίηση όλων των κοµµάτων 
του δηµοκρατικού τόξου, που έδωσε αθροιστικά 
το ποσοστό 82%.

Σήµερα η Λεπέν έχει φροντίσει να διαφορο-
ποιηθεί από τον πατέρα της και έχει ως κύριο ση-
µείο αναφοράς της προεκλογικής της εκστρατείας 
την αµφισβήτηση της τροπής που έχει πάρει η ευ-
ρωπαϊκή ολοκλήρωση µετά την έναρξη της κρίσης 
στην Ευρωζώνη το 2010.

Το 48% αµφισβητεί την Ε.Ε.
Αν αθροιστούν τα ποσοστά της Λεπέν, του Μελαν-
σόν, του ανεξάρτητου δεξιού υποψηφίου Ντιπόν-
Ενιάν, αλλά και υποψηφίων της εξωκοινοβουλευ-
τικής Αριστεράς, το ποσοστό των Γάλλων πολιτών 
που αµφισβητεί τη σηµερινή Ε.Ε., το πλαίσιο και 

τον τρόπο λειτουργίας της αγγίζει το 48%.
Η άλλη µεγάλη διαφορά µε την προεδρική ε-

κλογή του 2002 είναι ότι τότε ο Λεπέν και το Ε-
θνικό Μέτωπο µονοπωλούσαν µια αυταρχική-κα-
τασταλτική ρητορική κατά της παραβατικότητας 
µε κύριο στόχο τους µετανάστες και τους Γάλλους 
πολίτες βορειοαφρικανικής καταγωγής.

Η µεγάλη τοµή
Στην προεκλογική εκστρατεία του 2007 έγινε η 
µεγάλη τοµή, καθώς οι δύο βασικοί µονοµάχοι, 
ο δεξιός Σαρκοζί και η υποψήφια των Σοσιαλι-
στών Σεγκολέν Ρουαγιάλ, πλειοδότησαν για να 
διεµβολίσουν εκλογικά την ακροδεξιά: Ο Σαρκοζί 
δεσµεύτηκε να καθαρίσει την αλητεία των προα-
στίων µε πεπιεσµένο ζεµατιστό νερό και η Ρουα-
γιάλ δεσµεύτηκε για τον εγκλεισµό των καθ’ υπο-

τροπήν ανήλικων παραβατών του ποινικού νόµου 
σε στρατόπεδα αναµόρφωσης υπό την εποπτεία α-
ξιωµατικών του στρατού.

Με άλλα λόγια, αν το επικοινωνιακό επιτελείο 
του Μακρόν αποφάσιζε να αποµονώσει ως αντι-
δηµοκρατική την πλατφόρµα της Λεπέν για τον 
νόµο και την τάξη, θα δυσκολευόταν, καθώς οι δι-
αχωριστικές γραµµές που οριοθετούσαν και περι-
όριζαν την ακροδεξιά ακυρώθηκαν ή, στην καλύ-
τερη περίπτωση, ατόνησαν από το 2007.

Στη µία εβδοµάδα που αποµένει για τον δεύ-
τερο γύρο, το µεγάλο στοίχηµα του Μακρόν είναι 
να πείσει ότι µπορεί να είναι ο Πρόεδρος της σύν-
θεσης, της διεκδίκησης, δηλαδή, µιας άλλης ι-
σορροπίας στην Ευρωζώνη και στην Ε.Ε. µε πο-
λιορκητικό κριό την ανάληψη από τη Γαλλία του 
ρόλου και του ειδικού της βάρους στους ενδοευ-

ρωπαϊκούς συσχετισµούς. Να µπορέσει να πείσει, 
δηλαδή, ότι εκπροσωπεί την αλλαγή µέσα από τη 
συνέχεια, για να θυµηθούµε το σύνθηµα µε το 
οποίο ο Ζισκάρ ντ’ Εστέν επικράτησε του Μιτε-
ράν την άνοιξη του 1974, και όχι τη σταθερότητα 
της ακινησίας του σηµερινού στάτους κβο.

Ο Μακρόν και το επιτελείο του θα πρέπει να 
µεταλλάξουν την αποδοκιµασία των δύο κοµµά-
των εξουσίας, των Ρεπουµπλικάνων και των Σοσι-
αλιστών, στον πρώτο γύρο σε θετική ψήφο για µια 
µέση γραµµή πλεύσης.

Ανησυχητική τροπή
Το επεισόδιο της Ροτόντας, του εστιατορίου που 
ο Μακρόν και οι συνεργάτες του διάλεξαν για να 
γιορτάσουν την πρωτιά στον πρώτο γύρο, είναι α-
ποκαλυπτικό της σηµερινής πραγµατικότητας στη 
Γαλλία: Οι συµβολισµοί και οι συνήθειες µιας α-
λαζονικής ελίτ, ξεκοµµένης από τη σκληρή καθη-
µερινότητα της πλειοψηφίας της κοινωνίας, φο-
βίζουν και απωθούν εξίσου µε τη βιαιότητα της 
άκρας ∆εξιάς, την οποία κανένα επικοινωνιακό λί-
φτινγκ δεν µπορεί να καλύψει.

∆εν υπάρχει καµία αµφιβολία ότι η άνοιξη 
του 2017 στη Γαλλία δεν θυµίζει σε τίποτε την ά-
νοιξη του 2002, αντίθετα θυµίζει ολοένα και πιο 
ανησυχητικά την τροπή που πήρε η µονοµαχία 
Ντόναλντ Τραµπ και Χίλαρι Κλίντον στις ΗΠΑ 
στην προεκλογική εκστρατεία τόσο των προκρι-
µατικών των Ρεπουµπλικάνων και των ∆ηµοκρα-
τικών όσο και της προεδρικής εκλογής του περα-
σµένου Νοεµβρίου.
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Την ώρα που οι διαπραγµατεύσεις 
κυβέρνησης-θεσµών για το κλεί-
σιµο της δεύτερης αξιολόγησης του 
ελληνικού προγράµµατος βρίσκο-

νται σε κρίσιµη καµπή, εντύπωση –όχι απαραι-
τήτως θετική– έχει προκαλέσει η πληροφορία 
ότι η κυβέρνηση απευθύνθηκε στην Παγκό-
σµια Τράπεζα για δάνειο.

Τι είναι η Παγκόσµια Τράπεζα
Αδελφός οργανισµός του ∆ΝΤ, η Παγκόσµια 
Τράπεζα ιδρύθηκε το 1944, µαζί µε το Ταµείο, 
σε αυτήν συµµετέχουν 189 χώρες και στόχος 
της είναι η παροχή οικονοµικής βοήθειας σε α-
ναπτυσσόµενες χώρες, κυρίως για έργα υποδο-
µών, µε δεδηλωµένο σκοπό την καταπολέµηση 
της ακραίας φτώχειας (άλλωστε το µότο της 
τράπεζας είναι «εργαζόµαστε για έναν κόσµο α-
παλλαγµένο από τη φτώχεια»). Μάλιστα, ως το 
1968 η Παγκόσµια Τράπεζα χορηγούσε δάνεια 
σε πολύ µικρή κλίµακα, ενώ η Ελλάδα είχε δα-
νειοδοτηθεί από αυτήν για κάποια έργα υπο-
δοµών τις δεκαετίες του 1960 και του 1970. Αρ-
χικά, ακόµα και χώρες του λεγόµενου αναπτυγ-
µένου κόσµου, όπως η Γαλλία και η Νορβηγία, 
έλαβαν δάνεια από την Παγκόσµια Τράπεζα, 
ωστόσο σταδιακά τα προγράµµατά της επικε-
ντρώθηκαν στις αναπτυσσόµενες χώρες.

Τι ζήτησε η Ελλάδα
Κατά τα φαινόµενα, λοιπόν, η κυβέρνηση ζή-
τησε από τον οργανισµό αυτόν δανειοδότηση 
και τεχνική βοήθεια, προκειµένου να καταπο-
λεµήσει τη µακροχρόνια ανεργία. Όπως επι-
βεβαίωσε µιλώντας στη δηµόσια τηλεόραση 
η κοινοβουλευτική εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ 
Φωτεινή Βάκη, η κυβέρνηση ζήτησε από την 
Παγκόσµια Τράπεζα να χρηµατοδοτήσει τριε-
τές πρόγραµµα για τη δηµιουργία 150.000 θέ-
σεων εργασίας κατ’ έτος (ήτοι 450.000 σε τρία 
χρόνια), συνολικού κόστους 3 δισ. ευρώ. Το αί-
τηµα της ελληνικής κυβέρνησης προς τον οργα-
νισµό επιβεβαίωσε και η εκπρόσωπος του επι-
τρόπου, αρµοδίου για νοµισµατικές και οικονο-
µικές υποθέσεις, Πιερ Μοσκοβισί, λέγοντας ότι 
«οι ελληνικές αρχές έχουν επισηµάνει ότι θα ή-
θελαν να προωθήσουν περαιτέρω ενεργές πολι-
τικές απασχόλησης και µία από τις οδούς είναι 
η προσέγγιση της Παγκόσµιας Τράπεζας».

Τι απαντά το ίδρυµα
Για την ώρα, από την Παγκόσµια Τράπεζα δεν 
έχει υπάρξει επίσηµη αντίδραση στο αίτηµα 
της ελληνικής κυβέρνησης. Ωστόσο, σύµφωνα 
µε το ειδησεογραφικό site Politico, το οποίο α-
πηύθυνε σχετικό ερώτηµα στον οργανισµό, εκ-
πρόσωπος της Παγκόσµιας Τράπεζας επιβε-
βαίωσε το ελληνικό αίτηµα για βοήθεια, αν και 
δεν έκανε καµία αναφορά στο ύψος της χρη-
µατοδότησης που έχει ζητήσει η Αθήνα, διευ-

κρινίζοντας παράλληλα ότι κάθε απόφαση σχε-
τικά µε παροχή δανείων απαιτεί την έγκριση 
του εκτελεστικού συµβουλίου του οργανισµού. 
Όπως αναφέρει το Politico, ο εκπρόσωπος του 
οργανισµού δήλωσε ότι «ζητήθηκε από την 
Παγκόσµια Τράπεζα να παράσχει τεχνική και 
οικονοµική βοήθεια στην Ελλάδα, για να αντα-
ποκριθεί σε προκλήσεις όπως η µακροχρόνια 
ανεργία, η ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας 
και της ανάπτυξης».

Ευρωπαϊκές επιφυλάξεις
Πάντως, πληροφορίες από τις Βρυξέλλες α-
ναφέρουν ότι οι ευρωπαϊκοί θεσµοί δεν βλέ-
πουν ιδιαιτέρως θετικά την κίνηση αυτή, κυ-
ρίως λόγω του υψηλότερου επιτοκίου δα-
νεισµού, αλλά και λόγω του ότι προτιµούν η 
καταπολέµηση της ανεργίας να γίνει µέσω ι-
διωτικών κεφαλαίων και επενδύσεων στη 
χώρα. Στην ουσία, οι Ευρωπαίοι εκτιµούν ότι 
τα χρήµατα του δανείου από την Παγκόσµια 
Τράπεζα θα χρησιµοποιηθούν από την κυβέρ-
νηση για προσλήψεις στο ∆ηµόσιο ή στον ευ-
ρύτερο δηµόσιο τοµέα, ενώ παράλληλα θεω-
ρούν ότι το δάνειο αυτό θα επιβαρύνει κι άλλο 
το δηµόσιο χρέος της Ελλάδας και ότι ο ESM 
θα κληθεί να πληρώσει τα σπασµένα. Στα τέλη 
Φεβρουαρίου, όταν η κυβέρνηση άρχισε να 
συζητά για το δάνειο από την Παγκόσµια Τρά-
πεζα, ο ίδιος ο Πιερ Μοσκοβισί, αναφερόµε-
νος στο ζήτηµα της καταπολέµησης της ανερ-
γίας στην Ελλάδα, είχε σηµειώσει µε νόηµα 
ότι «µπορεί, όπως ελέχθη, να είναι ένα δάνειο 
της Παγκόσµιας Τράπεζας ή άλλοι πόροι, κάτι 
λιγότερο δαπανηρό».

«Κοµµατικός στρατός»
Από την άλλη πλευρά, η αντιπολίτευση έχει εκ-
φράσει ξεκάθαρα την αντίθεσή της σε δανειο-
δότηση της Ελλάδας από την Παγκόσµια Τρά-
πεζα. Ήδη βουλευτές της Ν∆ έχουν καταθέσει 
σχετική ερώτηση προς τον υπουργό Οικονοµι-
κών, ενώ ο ίδιος ο πρόεδρος της αξιωµατικής α-
ντιπολίτευσης Κυριάκος Μητσοτάκης σε οµι-
λία του τόνισε ότι η χώρα χρειάζεται ένα πιο 
επιθετικό και πιο εµπροσθοβαρές µεταρρυθ-
µιστικό πρόγραµµα και όχι πανάκριβα δάνεια 
από την Παγκόσµια Τράπεζα, για να δηµιουρ-
γήσει ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως είπε, έναν νέο κοµµα-
τικό στρατό. Σηµειώνεται ότι η πρόταση του υ-
πουργείου Εργασίας προβλέπει για κάθε έτος 
τη δηµιουργία 50.000-75.000 θέσεων εργασίας 
τον χρόνο µέσω των νέων προγραµµάτων κοι-
νωφελούς εργασίας (ήτοι προσωρινές θέσεις) 
και τη δηµιουργία άλλων 50.000-75.000 θέ-
σεων εργασίας µε στόχευση σε ειδικές οµάδες 
ανέργων, όπως των νέων 22-29 ετών µε πολύ 
υψηλά προσόντα και ανέργων ηλικίας άνω των 
55 ετών που παραµένουν για µεγάλο διάστηµα 
εκτός αγοράς εργασίας. ∆.Χρ.

ΑΠΟ ΤΟ ∆ΝΤ 
ΣΤΗΝ ΠΑΓΚΟΣΜΙΑ 

ΤΡΑΠΕΖΑ Η ΕΛΛΑ∆Α
KENTΡΟ ΣΠΟΝΔΥΛΙΚΗΣ ΑΠΟΣΥΜΠΙΕΣΗΣ  

ΚΑΙ ΑΝΑΓΕΝΝΗΤΙΚΗΣ ΙΑΤΡΙΚΗΣ

Λ. Κηφισίας 53, Αμπελόκηποι 
τηλ. 210-69.93.527

www.gethealthier.gr

Αποσυμπίεση 
Μεσοσπονδύλιου Δίσκου 

Στην Get Healthier, χάρη στις συντονισμένες προσπάθειες 
μιας ομάδας κορυφαίων ιατρών και μηχανικών ιατρικών 

οργάνων, εφαρμόζουμε τις τελευταίες εξελίξεις της βιοτε-
χνολογίας για να προσφέρουμε μη χειρουργική, μη επεμ-

βατική Αποσυμπίεση του Μεσοσπονδύλιου Δίσκου. Πρόκει-
ται για μια απόλυτα ασφαλή και αποτελεσματική διαδικα-

σία, χωρίς φάρμακα, ενέσεις, χειρουργεία και αναισθησία, η 
οποία πραγματοποιείται σε ειδικό θεραπευτικό κρεβάτι που 
ελέγχεται από ηλεκτρονικό υπολογιστή. Έτσι, δίνουμε λύ-
σεις σε συχνές επώδυνες παθήσεις όπως οσφυαλγία, ισχι-

αλγία, κήλη, προβολή δίσκου, αυχενικό σύνδρομο. 

Αναγεννητική Ιατρική 
- Βλαστοκύτταρα 

Προσφέρουμε μη χειρουργική αντιμετώπιση ορθοπεδικών 
παθήσεων με τη βοήθεια καινοτόμων θεραπειών που βασί-
ζονται στις κατακτήσεις της Αναγεννητικής και Μοριακής Ι-
ατρικής (βλαστοκύτταρα). Κατ’ αυτό τον τρόπο θεραπεύο-

νται οι ασθενείς που πάσχουν από οστεοαρθρίτιδα γονάτων 
και ισχίων, ρευματοειδή αρθρίτιδα, επώδυνες τενοντίτιδες 

(περιαρθρίτιδα ώμου, επικονδυλίτιδα, άκανθα πτέρνας κλπ), 
μυϊκές θλάσεις, κατακλίσεις.

Ο πρωθυπουργός είχε καιρό να βρεθεί σε τηλεοπτικό 
στούντιο αλλά επειδή είναι σάρκα εκ της σαρκός του 
λαού βρέθηκε στο στούντιο του ΑΝΤ1 για να παραχω-
ρήσει συνέντευξη στον Νίκο Χατζηνικολάου. 

Και ήταν µια συνέντευξη που έβαλε τα πράγµατα στη 
θέση τους, ό,τι έπρεπε για τηλεοπτικό ορεκτικό πριν το 
«Survivor». 

ΠΕΣ ΤΟ Μ’ ΕΝΑ TWEET
…και βγάλε τον πραγµατικό εαυτό σου.

Ας πάρουµε τα πράγµατα από το τέλος. 

Ένα άλλο βασικό που µάθαµε από τη συνέντευξη 
Τσίπρα ήταν το εξής: 

Και κάπως έτσι, 

Και τώρα ας τα δούµε ένα-ένα. 

Είναι πλέον σαφές,

Τη µεγαλύτερη των τελευταίων επτά ετών για την 
ακρίβεια, καθώς ο πρωθυπουργός κυκλοφόρησε, 
προφανώς στην Κέρκυρα όπου πέρασε όλες τις πα-
σχαλινές διακοπές, και το διαπίστωσε µε τα µάτια του. 

Ακόµη κι έτσι να έχουν τα πράγµατα, από την άλλη 
πετύχαµε ένα θηριώδες πρωτογενές πλεόνασµα, 
42 φορές µεγαλύτερο από τον στόχο, και γι’ αυτό 
καταφέραµε, όπως δήλωσε ο πρωθυπουργός, να 
πάρουµε µέτρα 42 φορές µικρότερα από αυτά που 
ζητούσε το ∆ΝΤ. 

Κάπου τα παραλέτε, σύµφωνα µε την πρωθυπουρ-
γική µαθηµατική ανάλυση της διαπραγµάτευσης το 
∆ΝΤ ζητούσε µέτρα µόλις 151,2 δισ. ευρώ. 

Γι’ αυτό και καταλήξαµε εµείς, άθεοι άνθρωποι (προ 
εξουσίας τουλάχιστον), να «κάνουµε τον σταυρό 
µας» που τα πετυχαίνουµε. 

Ακόµη κι αν τα µπερδέψαµε λίγο µε τους αριθµούς, το 
βασικό συµπέρασµα είναι ότι εµείς, ως Πρώτη Φορά 
Αριστερά, τα πρωτογενή πλεονάσµατα τα έχουµε 
κορόνα στο κεφάλι µας. Από παλιά. 

Μέσα σε όλα αυτά, πάντως, υπήρξε και µια νότα 
αισιοδοξίας, µια ελπίδα αχνοφάνηκε στον ορίζοντα. 

Όπως και να ’χει, υπάρχουν και χειρότερα.

Κανείς βέβαια δεν έπιασε τον απώτερο στόχο της 
απόφασης.

Γενικά ήταν εβδοµάδα γεµάτη περίεργα πράγµατα σε 
αθλητικό επίπεδο, µπασκετικό και ποδοσφαιρικό. Να, 
Ολυµπιακός και Παναθηναϊκός αποκλείστηκαν από τον 
τελικό του Κυπέλλου από ΑΕΚ και ΠΑΟΚ και είχαν και 
οι δύο δικαιολογηµένα παράπονα από τη διαιτησία. 
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συνέντευξη

Τ
η σηµασία του σχεδιασµού της κυβέρνησης για πώ-
ληση λιγνιτικών µονάδων της ∆ΕΗ και, ενδεχοµέ-
νως, και υδροηλεκτρικών µονάδων παραγωγής α-
ναλύει ο Παντελής Καραλευθέρης, µέλος ∆.Σ. της 
∆ΕΗ και εκπρόσωπος των εργαζοµένων.

Κατ’ αρχάς θα ήθελα να µου πείτε ποια είναι η αντίληψή σας 
σχετικά µε τις προθέσεις της κυβέρνησης για τη ∆ΕΗ.
Φαίνεται καθαρά ότι η παρούσα κυβέρνηση υλοποιεί, ακριβώς 
όπως και η προηγούµενη, το σχέδιο πώλησης των παγίων στοι-
χείων της εταιρείας. ∆ηλαδή θα πουλήσει λιγνιτικές µονάδες, ο-
ρυχεία λιγνίτη –και αυτό το κάνει µε την πρόφαση της απόφασης 
του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου περί πρόσβασης τρίτων στα λι-
γνιτικά κοιτάσµατα– και επίσης θα πουλήσει και υδροηλεκτρικά 
εργοστάσια.

Σε ό,τι αφορά την πώληση λιγνιτικών ορυχείων και µονάδων, 
είναι πρόφαση η απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου, καθώς 
λέει ότι πρέπει οι ιδιώτες να έχουν πρόσβαση στα κοιτάσµατα. 
Πρέπει να πω ότι ήδη οι ιδιώτες έχουν πρόσβαση στα κοιτάσµατα, 
τα µεγαλύτερα κοιτάσµατα της χώρας, προοπτικά, ανήκουν σε ι-
διώτες, το µεγαλύτερο ορυχείο της χώρας, αυτό της Βεύης, θα 
περάσει σε ιδιωτικά χέρια, και αναµένεται να επισηµοποιηθεί η 
παραχώρησή της, και βεβαίως υπάρχουν και ιδιωτικά ορυχεία 
που εδώ και χρόνια τροφοδοτούν τη ∆ΕΗ για να συµπληρώσει 
το καύσιµο παραγωγής.

Επίσης, υπάρχουν τα κοιτάσµατα της Ελασσόνας και της ∆ρά-
µας, όπου κάθε δυνητικός επενδυτής µπορεί να τα αναλάβει και 
να παράγει από λιγνίτη. Οι ιδιώτες, όµως, δεν επιθυµούν να δώ-
σουν χρήµατα και να επενδύσουν σε νέες δοµές στα κοιτάσµατα 
που προανέφερα, αλλά θέλουν τις ήδη υπάρχουσες δοµές και την 
τεχνογνωσία, αλλά και τη σχέση που έχει αναπτυχθεί µε την κοι-
νωνία τόσα χρόνια, για να µπορέσουν να παράγουν από λιγνίτη. 
Ωστόσο, εδώ τίθεται ένα ερώτηµα: ως τώρα ο λιγνίτης ήταν «βρό-
µικος» και έπρεπε να απαγορευτεί συνολικά η παραγωγή ρεύ-
µατος από λιγνίτη. ∆εδοµένου, δε, ότι οι αποφάσεις της Ε.Ε. είναι 

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

«Η κυβέρνηση υλοποιεί 
το σχέδιο πώλησης 
των παγίων στοιχείων 
της ∆ΕΗ»

Παντελής Καραλευθέρης, 
µέλος ∆.Σ. της ∆ΕΗ, εκπρόσωπος 
των εργαζοµένων

εξαιρετικά περιοριστικές για τον άνθρακα, τι κάνει όλους αυτούς 
που µέχρι χθες απαξίωναν τον λιγνίτη να θέλουν τώρα να επεν-
δύσουν σε αυτόν; Ιδιαιτέρα, µάλιστα, στην Ελλάδα, όπου η ζήτηση 
ηλεκτρικού ρεύµατος έχει µειωθεί κατά το ήµισυ τα τελευταία χρό-
νια –η µέση ζήτηση δεν ξεπερνά τα 5.000 MWatt, ενώ παλιότερα 
είχαµε ζήτηση άνω των 9.000 MWatt–, και ενώ έχουν διπλασια-
στεί οι πάγιες δοµές, και από 10.000 MWatt, σήµερα έχουµε συνο-
λικά 20.000 MWatt, ∆ΕΗ και ιδιώτες. Τι τους κάνει να µπουν σε µια 
τόσο ελαττωµένη αγορά; Προφανώς θέλουν να εκµεταλλευτούν 
τον λιγνίτη, να τον έχουν ενταγµένο όταν είναι κερδοφόρος και 
να χρησιµοποιούν το –εισαγόµενο– φυσικό αέριο όταν αυτό έχει 
υψηλή τιµή. Εκτιµώ, λοιπόν, ότι θα παιχτεί ένα µεγάλο παιχνίδι 
στην παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας και στη χονδρεµπορική δι-
άθεση, το οποίο µε µαθηµατική ακρίβεια θα αυξήσει τις τιµές του 
ρεύµατος και δεν θα υπάρχει ανταγωνισµός. Και την ίδια στιγµή η 
∆ΕΗ –απαξιωµένη και χρεωµένη, αλλά όχι χρεοκοπηµένη– δεν 
θα µπορεί να αποτελέσει το αντίβαρο και οι τιµές θα αυξηθούν.

Αναφερθήκατε στα υδροηλεκτρικά. Τι γίνεται µε αυτά;
Θεωρώ ότι αποτελούν τον µεγάλο στόχο των ιδιωτών. Η κυ-
βέρνηση κρύβει επιµελώς τη συµφωνία που έχει κάνει για την 
παραχώρησή τους. Θα µεταθέσει, λοιπόν, το θέµα αυτό όσο γί-
νεται πιο πίσω, ωστόσο θα φανεί σύντοµα η συµφωνία αυτή, 
καθώς και οι προθέσεις των δανειστών, οι οποίοι εξυπηρετούν 
τα ιδιωτικά συµφέροντα. Και µε όλα αυτά το σενάριο της «µικρής 
∆ΕΗ», στο οποίο είχα αντιταχθεί σθεναρά, θα φαντάζει… γλυ-
κιά ανάµνηση σε σχέση µε όσα θα συµβούν από δω και πέρα.

Η κυβέρνηση τι σας λέει για όλα αυτά;
Απ’ όσα µπορώ να καταλάβω, ο υπουργός Περιβάλλοντος, ο κ. 
Σταθάκης, είπε ότι θα πουληθούν µονάδες, θα πουληθούν ορυ-
χεία και κάνουµε προσπάθειες να µην πουληθούν και υδροηλε-
κτρικά, µε την αιτιολογία της απόφασης του Ευρωπαϊκού ∆ικα-
στηρίου. Ωστόσο, θεωρώ ότι ο κ. Σταθάκης απλώς προσπάθησε 
να διασκεδάσει τις ανησυχίες των τοπικών κοινωνιών και να 
δώσει τη δυνατότητα στους βουλευτές των περιοχών αυτών –
οι οποίοι, θυµίζω, πρωταγωνίστησαν στις αντιδράσεις κατά της 
«µικρής ∆ΕΗ»– να έχουν κάτι να πουν. ∆ιότι, πλέον, βιώνουµε 
το οξύµωρο, βουλευτές την ηµέρα να ψηφίζουν στη Βουλή και 
το απόγευµα να βρίσκονται στα συλλαλητήρια ενάντια σε αυτό 
που ψήφισαν. Αυτά δεν είναι σοβαρά πράγµατα, νοµίζω ότι η 
κοινωνία και οι εργαζόµενοι θα τα αντιληφθούν, όλων οι µά-
σκες θα πέσουν. Είναι βέβαιο ότι η ∆ΕΗ θα δεχτεί πιέσεις. Η 
δηµόσια περιουσία και παραγωγική δυναµική της εταιρείας, 
αλλά και του κράτους συνολικά, θα δεχτεί πιέσεις. Οψόµεθα…

Ωστόσο, τι µπορεί να γίνει, όταν η Ε.Ε. έχει επιβάλει την 
απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας;
Η απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας έχει ήδη συντελεστεί 
στην Ελλάδα µε θεαµατικό τρόπο. Στην παραγωγή έχουµε ξε-
περάσει το 50% από ιδιώτες, όταν η δέσµευση της χώρας ήταν 
για 30%. Η απελευθέρωση της χονδρεµπορικής αγοράς, αλλά 
και της λιανικής, έχει γίνει και σήµερα οι ιδιωτικές επιχειρήσεις 
έχουν πάρει µερίδιο της αγοράς και προχωρούν µε σταθερό 
ρυθµό. Άρα δεν τίθεται ζήτηµα απελευθέρωσης της αγοράς. Τί-
θεται ζήτηµα συµφωνιών που έχει κάνει η τωρινή κυβέρνηση 
στο τελευταίο µνηµόνιο που υπέγραψε, όπου προβλέπουν την 
υποχρεωτική πώληση του Α∆ΜΗΕ και των µονάδων. Να ση-
µειώσω, δε, για την πώληση του Α∆ΜΗΕ, δηλαδή του δικτύου 
και των εγκαταστάσεων µεταφοράς υψηλής τάσης, κατά κύριο 
λόγο, ότι περνά σε ιδιώτες και πλέον η µεταφορά ηλεκτρικού 
ρεύµατος µέσω αυτού του δικτύου θα είναι ελεγχόµενη από ι-
διώτες, οι οποίοι θα απολαµβάνουν και τα κέρδη.

Τι θεωρείτε ότι µπορεί να γίνει;
Θεωρώ ότι η χώρα θα πρέπει να δει από την αρχή το ζήτηµα της 
ηλεκτρικής ενέργειας. Θα πρέπει να υπάρξει µια εθνική συµµα-
χία, στην οποία, µε ευθύνη της πολιτείας και µε τη συµµετοχή 
της ∆ΕΗ και των Ελλήνων ιδιωτών παραγωγών και εµπόρων 
ενέργειας, θα πρέπει να συµφωνηθεί το πλαίσιο συµµετοχής του 
καθενός στην εθνική παραγωγή, από την οποία, ανάλογα µε το 
πώς θα συµµετέχει ο καθένας, τι επενδύσεις θα κάνει, θα απο-
λαµβάνει και τα σχετικά κέρδη. Αυτό είναι και µια εθνική ανά-
γκη, καθώς η χώρα θα πρέπει να έχει ασφάλεια τροφοδοσίας, 
η οποία δεν έχει επιτευχθεί, παρά τον διπλασιασµό του δυνα-
µικού, καθώς από τη στιγµή που βασιζόµαστε σε ξένα καύσιµα 
βάσης παραγωγής, όπως το φυσικό αέριο, θα υποκείµεθα δι-
αρκώς στις γεωπολιτικές εξελίξεις για το αν θα έχουµε καύσιµο 
βάσης παραγωγής. Μέχρι τώρα, αυτό µας το εξασφάλιζε ο λι-
γνίτης, αλλά από τη στιγµή που απαγορεύεται να χρησιµοποι-
είται (είτε για λόγους ανταγωνιστικότητας είτε για περιβαλλο-
ντικούς λόγους, διότι δεν εκσυγχρονίζουµε τα εργοστάσια), και 
έχουµε ως καύσιµο παραγωγής το φυσικό αέριο, η ασφάλεια 
της τροφοδοσίας είναι επισφαλής. Μπορεί µια χώρα να βασί-
ζεται σε ξένο καύσιµο; Αυτό είναι ένα σηµαντικό θέµα, καθώς, 
εκτός των άλλων, προκαλεί και συναλλαγµατική αιµορραγία. 
Γι’ αυτό και µιλάω για εθνικό σχεδιασµό.

Είναι βέβαιο ότι η ∆ΕΗ 
θα δεχτεί πιέσεις. Η δηµόσια 
περιουσία και παραγωγική 
δυναµική της εταιρείας, 
αλλά και του κράτους συνολικά, 
θα δεχτεί πιέσεις. Οψόµεθα…
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ρεπορτάζ

Ο Γιάνης Βαρουφάκης επιστρέφει 
για άλλη µια φορά στο προσκή-
νιο. Με ένα βιβλίο που αναφέ-
ρεται στους θυελλώδεις µήνες 
του 2015, από την ανάληψη της 

διακυβέρνησης της χώρας από τον ΣΥΡΙΖΑ ως 
τα γεγονότα που ακολούθησαν το δηµοψήφι-
σµα του Ιουλίου [το βιβλίο έχει τίτλο «Adults 
in the Room» (Ενήλικες στο ∆ωµάτιο) και είναι 
ιδιωµατική έκφραση που εννοεί ότι υπάρχουν 
σοβαροί άνθρωποι για τη διαχείριση κάποιου 
ζητήµατος], και µια εκδήλωση του DiEM25 στη 
Θεσσαλονίκη, ο καθηγητής στο Πανεπιστήµιο 
Αθηνών και πρώην υπουργός Οικονοµικών ετοι-
µάζει ένα διπλό «χτύπηµα», το οποίο αναµένε-
ται να συζητηθεί.

Νέα Συµφωνία για την Ελλάδα
Και αν για το βιβλίο οι απανταχού θαυµαστές 
και άσπονδοι φίλοι του θα πρέπει να περιµέ-
νουν ως τις 4 Μαΐου, στις 28 και 29 Απριλίου ο 
Γιάνης Βαρουφάκης θα κάνει αισθητή την πα-
ρουσία του στην Ελλάδα, µε την εκδήλωση του 
DiEM25 στη Θεσσαλονίκη, όπου ο πολιτικός 
σχηµατισµός θα παρουσιάσει, όπως ο ίδιος ανα-
φέρει, «πρόταση οικονοµικής και κοινωνικής 
πολιτικής µε τίτλο “Νέα Συµφωνία για την Ελ-
λάδα” – η πρώτη φορά που παρουσιάζεται ατζέ-
ντα άµεσα εφαρµόσιµη στη χώρα µας, αλλά και 
παράλληλα άµεσα συνδεδεµένη, και αλληλέν-
δετη, µε ολοκληρωµένη ατζέντα οικονοµικής 
και κοινωνικής πολιτικής για την Ευρώπη (τη 
“Νέα Συµφωνία για την Ευρώπη”)».

πήσει το τηλέφωνο από τις Βρυξέλλες ή από τη 
Φρανκφούρτη και να µας πουν ότι αν επιµέναµε 
να θέλουµε να αποφύγουµε το βαρύτατο χρέ-
ος µας, αν επιµέναµε να κάνουµε ό,τι έκανε το 
Εκουαδόρ, το Μεξικό και άλλες χώρες στην ευ-
ρύτερη περιοχή, να κάνουµε µια αναδιάρθρωση 
του χρέους µας, αν επιµέναµε στην άποψή µας 
να στηρίξουµε τους πιο φτωχούς στην κοινωνία, 
αν επιµέναµε να είµαστε λογικοί, οι τράπεζες 
την επόµενη µέρα δεν θα µπορούσαν να λει-
τουργήσουν, τα ΑΤΜ θα έκλειναν, η Κεντρική 
Τράπεζα δεν θα είχε ρευστότητα. Γνώριζα ότι 
αυτό θα συνέβαινε, το ήξερα από την πρώτη 
µέρα. Είχα όµως ένα εναλλακτικό σχέδιο, έναν 
εναλλακτικό µηχανισµό για να κάνουµε πληρω-
µές µε µια δηµόσια πλατφόρµα, αυτό συµφωνή-
θηκε µε τον πρωθυπουργό, ότι θα εφαρµόζαµε 
αυτό το σχέδιο, αλλά δυστυχώς ο πρωθυπουρ-
γός µπροστά στις πιέσεις του ∆ΝΤ και της Ε.Ε. 
τελικά υποχώρησε και δεν µε άφησε να θέσω σε 
εφαρµογή αυτό το σχέδιο». Πρόσθεσε, δε, ότι 
«παραιτήθηκα επειδή, δυστυχώς, η ελληνική 
κυβέρνηση και η Ε.Ε. επέµειναν να αρνούνται 
την ελληνική πραγµατικότητα. Είχαµε χρεο-
κοπήσει από το 2009-2010 και συνεχίσαµε να 
προσπαθούµε να δείξουµε ότι θα µπορούσαµε 
να ξεπεράσουµε την κατάσταση µε νέα δάνεια 
που θα δίνονταν στην Ελλάδα, µε αντάλλαγµα 
µέτρα λιτότητας που θα µείωναν τα εισοδήµατα 
του κόσµου. Αυτό ερχόταν σε αντίθεση µε τη λο-
γική και το κοινό αίσθηµα» (πηγή µεταφρασµέ-
νου κειµένου: iefimerida.gr). ∆.Χρ.

Η ΕΠΙΣΤΡΟΦΗ 
ΤΟΥ ΓΙΑΝΗ 
ΒΑΡΟΥΦΑΚΗ

Σε άρθρο του, που δηµοσιεύτηκε στην 
«Εφηµερίδα των Συντακτών», ο κ. Βαρουφάκης 
υπογράµµισε ότι στην εκδήλωση θα απαντη-
θούν δύο ερωτήµατα: «τι πρέπει να γίνει αύριο 
το πρωί σε τούτη εδώ τη χώρα;» και «πώς θα 
εφαρµοστούν οι έξι µεταρρυθµίσεις που προ-
κρίνει η “Νέα Συµφωνία για την Ελλάδα;” Πώς 
θα αποφευχθούν τα λάθη του 2015; Πώς θα απε-
γκλωβιστούµε από τις δήθεν “διαπραγµατεύ-
σεις” και τις “αξιολογήσεις” των οποίων το “κλεί-
σιµο” εγγυάται την ερηµοποίηση της χώρας;».

Στις 29 του µήνα, δε, η εκδήλωση θα ολο-
κληρωθεί µε τέχνη (θεατρική παράσταση και 
συναυλία) και πολιτική συζήτηση και αυτοορ-
γάνωση των ενδιαφεροµένων να συµµετάσχουν 
στο εγχείρηµα του DiEM25, το οποίο, σύµφωνα 
µε την εκπεφρασµένη θέση του κ. Βαρουφά-
κη, επιδιώκει να συµµετάσχει ως ευρωπαϊκός 
κοµµατικός σχηµατισµός στις ευρωεκλογές του 
2019.

«Ξέραµε για το ενδεχόµενο 
των capital controls»
Εν τω µεταξύ, σε συνέντευξη που έδωσε σε τηλε-
οπτικό κανάλι της Βενεζουέλας, ο πρώην υπουρ-
γός Οικονοµικών αποκάλυψε ότι ο ίδιος και ο 
πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας είχαν εξετάσει 
το ενδεχόµενο οι τράπεζες να «στέγνωναν» 
από χρήµα και είχαν επεξεργαστεί εναλλακτι-
κό σχέδιο. Συγκεκριµένα, δήλωσε στο κανάλι 
Telesur ότι «γνωρίζαµε πολύ καλά πως όταν θα 
κατακτούσαµε την εξουσία θα µπορούσε να χτυ-

Τα εντυπωσιακά projects κατασκευα-
σµένα από ιδιώτες και επαγγελµατίες 
makers θα παρουσιαστούν στο σπουδαι-
ότερο festival για το making στις 6 & 7 

Μαΐου 2017, στο Εκθεσιακό Κέντρο Περιστερίου 
(3’ από το µετρό Ανθούπολης). Θα πρωταγωνι-
στήσουν οι εντυπωσιακές κατασκευές, οι πατέ-
ντες και οι ευρεσιτεχνίες που έχουν δηµιουργη-
θεί από ανθρώπους µε µεράκι για δηµιουργία. 
Θα παρουσιαστούν χειροποίητοι 3d εκτυπωτές, 
robots, τεχνολογικές εφαρµογές για την διευ-
κόλυνση της καθηµερινότητας, χειροποίητα 
οχήµατα, µουσικά όργανα και χειροτεχνίες. Οι 
επισκέπτες θα δουν τα εντυπωσιακά projects, θα 
γνωριστούν µε τους makers και θα παρακολου-
θήσουν οµιλίες και workshops για µικρούς και 
µεγάλους. 
Κάποια από τα εκθέµατα που θα παρουσιαστούν 
είναι αγωνιστικά οχήµατα, χειροποίητα drones, 
χειροποίητα ποδήλατα, projects για την προ-
στασία του περιβάλλοντος και τη διαµόρφωση 
του κήπου, εφαρµογές για διευκόλυνση της κα-
θηµερινότητας, όπως το χαλάκι- ξυπνητήρι και 
καινοτοµίες  που θα παρουσιαστούν για πρώτη 
φορά όπως το πρώτο 3d Stradivarius βιολί. Ακό-
µη, οι επισκέπτες θα βρουν projects κατασκευ-
ασµένα από «παραδοσιακά» υλικά χειροτεχνίας 
όπως ο πηλός και ο χαλκός. Σηµαντικά είναι και 
τα projects που έχουν δηµιουργηθεί µε σκοπό να 
διευκολύνουν τους ανθρώπους µε προβλήµατα 
υγείας όπως το σύστηµα βοήθειας για τους ασθε-

νείς µε άνοια και η ροµποτική χειρουργική πλατ-
φόρµα. Αυτά είναι µόνο κάποια από τα Projects 
που θα βρουν οι επισκέπτες στο Athens Mini 
Maker Faire αλλά και όχι µόνο… τα workshops 
και οι οµιλίες θα µας µυήσουν στο «κίνηµα» του 

making!
Οι επισκέπτες µεταξύ άλλων, θα εκτυπώσουν 3d 
αντικείµενα, θα µάθουν soldering, θα γνωρίσουν 
τις εφαρµογές του Raspberry Pi, θα πλέξουν στον 
αργαλειό, θα µάθουν να χειρίζονται CNC µηχανές 

και θα φτιάξουν τα δικά τους robots. Ακόµη, θα 
φτιάξουν κοσµήµατα από παλιά πληκτρολόγια 
και θα δηµιουργήσουν µουσική. Όσοι επισκε-
φθούν το διήµερο festival making, θα έχουν τη 
δυνατότητα να τυπώσουν και να φτιάξουν το δικό 
τους βιβλίο µε τη βοήθεια της Εθνικής Βιβλιοθή-
κης της Ελλάδος! 
Το πρόγραµµα των workshops και για τους µι-
κρούς επισκέπτες είναι εξίσου εντυπωσιακό. 
Περιλαµβάνει το διαγωνισµό χειροποίητων robot 
για τεχνικά µη χαρισµατικούς, την κατασκευή και 
εκτόξευση χάρτινων πυραύλων, τα εκπαιδευτι-
κά stem education παιχνίδια, marshmallow 
challenge, την δηµιουργία παγωτού σε σακού-
λα και την κατασκευή και ναυσιπλοΐα χάρτινων 
καραβιών.
Οι δραστηριότητες όµως του Athens Mini Maker 
Faire δεν τελειώνουν εδώ! Οι επισκέπτες θα 
απολαύσουν αξιόλογους οµιλητές να µιλούν για 
το making και τις µορφές του και θα παρακο-
λουθήσουν αγώνες drones από την µεγαλύτερη 
οµάδα drone racing στην Ελλάδα. 
Εισιτήρια από 4€ από το δίκτυο της viva.gr. Μην 
χάσετε το κουπόνι 1+1 που περιλαµβάνεται στην 
εφηµερίδα. 
∆είτε το πρόγραµµα και όλα τα νέα του Athens 

Mini Maker Faire: www.makerfaireathens.com. 
Athens Mini Maker Faire 2017, 6 & 7 Μαΐου, Εκ-
θεσιακό Κέντρο Περιστερίου (3’ από το µετρό της 
Ανθούπολης)

Athens Mini Maker Faire- Έλα να δεις, να µάθεις, να φτιάξεις!
Projects, οµιλίες και workshops!
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  ∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ

Αξιοσηµείωτη αύξηση παρατηρείται 
στην «χαµηλής εντάσεως» 
εγκληµατικότητα, η οποία ωστόσο 
αυξάνει σηµαντικά το άγχος 
των πολιτών για την ασφάλειά τους.

ΑΥΞΑΝΕΤΑΙ 
Η ΕΓΚΛΗΜΑΤΙΚΟΤΗΤΑ 

ΤΟΥ ∆ΡΟΜΟΥ

«Π
άρε τα λεφτά και τρέχα»: ο ελ-
ληνικός τίτλος µιας παλιότερης 
ταινίας του Γούντι Άλεν αντικα-
τοπτρίζει εύγλωττα την κατάστα-
ση που επικρατεί στη χώρα όσον 
αφορά την εγκληµατικότητα. 

Όπως πιστοποιούν τα στοιχεία της αστυνοµίας για το 2016, 
παρατηρείται αύξηση στα περιστατικά εγκληµατικότητας 
χαµηλού ρίσκου ή εγκληµατικότητας του δρόµου και µεί-
ωση των σοβαρών εγκληµάτων, όπως ληστείες και κλοπές ή 
διαρρήξεις σε στόχους «υψηλού ρίσκου».

Αύξηση της «χαµηλής έντασης» 
εγκληµατικότητας
Σύµφωνα µε τα στατιστικά στοιχεία που δηµοσιοποίησε 
προ ολίγων ηµερών η ΕΛ.ΑΣ. και αφορούν την εξέλιξη της 
εγκληµατικότητας στη χώρα κατά τη διάρκεια της χρονιάς 
που πέρασε, παρατηρείται µείωση σε κατηγορίες αδικηµά-
των που, σύµφωνα µε το υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, 
επηρεάζουν άµεσα το αίσθηµα ασφάλειας των πολιτών. Τα 
στοιχεία αυτά δείχνουν ότι µειώθηκαν οι ανθρωποκτονίες 
κατά 5,8%, οι ληστείες εντός οικιών κατά 12,5%, οι ληστείες 
εντός καταστηµάτων κατά 12,3% και οι κλοπές-διαρρήξεις 
οικιών κατά 2,5%, ενώ καταγράφηκαν και λιγότερες σε σχέ-
ση µε το 2015 ληστείες σε συνήθεις στόχους, όπως πρακτο-
ρεία ΟΠΑΠ και ταχυδροµικούς διανοµείς. Η εικόνα αυτή 
αποδίδεται στην αύξηση των µέτρων ασφαλείας σε «δύσκο-
λους» στόχους, όπως τράπεζες, ταχυδροµικά καταστήµατα, 
καταστήµατα πώλησης κοσµηµάτων κ.λπ.

Από την άλλη πλευρά, ωστόσο, αξιοσηµείωτη αύξηση 
παρατηρείται στην «χαµηλής εντάσεως» εγκληµατικότητα, η 
οποία ωστόσο αυξάνει σηµαντικά το άγχος των πολιτών για 
την ασφάλειά τους, καθώς κατά το 2016 πολλαπλασιάστηκαν 

τα περιστατικά που αφορούν αρπαγές τσαντών, ληστείες 
για κινητά τηλέφωνα και µικροποσά, «χτυπήµατα» σε σού-
περ µάρκετ, σε µίνι µάρκετ, σε περίπτερα και σε πρατήρια 
υγρών καυσίµων, καθώς και τα «σπασίµατα» αυτοκινήτων 
για την κλοπή µικροποσών ή τιµαλφών (γυαλιών ηλίου, κι-
νητών τηλεφώνων κ.λπ.).

Τα στατιστικά του εγκλήµατος
Από τα στοιχεία της ΕΛ.ΑΣ. προκύπτει ότι το 2016 σε ολό-
κληρη τη χώρα σηµειώνεται µικρή αύξηση (1,8%) στις κλο-
πές-διαρρήξεις, αν και υπογραµµίζεται ότι ήταν λιγότερες 
σε σχέση µε το 2015 οι κλοπές-διαρρήξεις οικιών και ιερών 
ναών, ενώ παράλληλα αυξήθηκαν οι εξιχνιάσεις υποθέσεων 
σε ποσοστό 12%. Στις άλλες κατηγορίες αδικηµάτων, µείω-
ση εµφανίζουν οι υποθέσεις σεξουαλικής εκµετάλλευσης 
κατά 42,4%, οι υποθέσεις παραχάραξης κατά 27%, οι ζωο-
κλοπές κατά 11%,οι υποθέσεις πλαστογραφίας κατά 4,3%, οι 
υποθέσεις νοµοθεσίας περί όπλων κατά 4,3%, οι υποθέσεις 
παράβασης της νοµοθεσίας για την πνευµατική ιδιοκτησία 
κατά 4,2% και οι υποθέσεις εκβιάσεων κατά 0,8%. Ειδικά 
για την εγκληµατικότητα που συνδέεται άµεσα µε το αί-
σθηµα ασφάλειας των πολιτών, το 2016 συνολικά διαπρά-
χθηκαν 4.738 ληστείες, από τις οποίες 3.686 στην Αττική 
και 569 στη Θεσσαλονίκη. Επίσης, διαπράχθηκαν 75.083 
κλοπές-διαρρήξεις, από τις οποίες 43.270 στην Αττική και 
11.822 στη Θεσσαλονίκη. Σηµειώνεται, δε, ότι υψηλός και 
σχεδόν απαράλλαχτος παραµένει ο αριθµός κλοπών αυ-
τοκινήτων στη χώρα, που το 2016 έφτασε τις 11.395, από 
11.347 το 2015. Οι κλοπές αυτοκινήτων αποτελούν σηµα-
ντικό στοιχείο για την αστυνοµία, τόσο διότι συχνά σχετί-
ζονται µε οργανωµένες εγκληµατικές οµάδες όσο και διότι 
τα κλεµµένα οχήµατα ενίοτε χρησιµοποιούνται για τη διά-
πραξη άλλων εγκληµατικών πράξεων.

Ανθρωποκτονίες και… συλλήψεις
Όσον αφορά τις ανθρωποκτονίες, το 2016 καταγράφηκαν σε 
όλη την επικράτεια 81 υποθέσεις, από τις οποίες οι 9 έγι-
ναν µε κίνητρο τη ληστεία, ενώ το 2015 είχαν καταγραφεί 
86, από τις οποίες οι 17 µε κίνητρο τη ληστεία. Επίσης, δια-
πράχθηκαν 132 απόπειρες ανθρωποκτονίας, έναντι 169 που 
είχαν καταγραφεί το 2015 (37 λιγότερες, µείωση σε ποσοστό 
21,9%). Από τις αστυνοµικές έρευνες εξιχνιάστηκαν 183 πε-
ριπτώσεις τετελεσµένων ανθρωποκτονιών ή αποπειρών, ήτοι 
το 85,9% των υποθέσεων.

Ωστόσο, για να µη γίνεται αναφορά µόνο στα εγκλήµατα 
αλλά και στην… τιµωρία τους, πρέπει να σηµειωθεί ότι το 
2016 συνελήφθησαν συνολικά 273.968 άτοµα για αξιόποινες 
πράξεις κακουργηµατικού και πληµµεληµατικού χαρακτή-
ρα. Από τους συλληφθέντες, 68.198 ενέχονται σε ανθρωπο-
κτονίες, ληστείες, κλοπές και διαρρήξεις σπιτιών, αυτοκινή-
των, καταστηµάτων, ναρκωτικά, απάτες και άλλα αδικήµατα. 
Επίσης, η ΕΛ.ΑΣ. αναφέρει ότι το 2016 εξαρθρώθηκαν 345 
σηµαντικές πολυµελείς εγκληµατικές οργανώσεις που δι-
έπρατταν πράξεις βίας ή σοβαρές µορφές αδικηµάτων και, 
παράλληλα, εξιχνιάστηκαν 36.998 σοβαρές υποθέσεις του 
κοινού και οργανωµένου εγκλήµατος που αφορούν ολόκλη-
ρο τον… ποινικό κώδικα.

Ανησυχία για τις «επαγγελµατικές» σπείρες
Πάντως, το τελευταίο διάστηµα η αστυνοµία πονοκεφα-
λιάζει µε δύο περιστατικά που καταδεικνύουν την ύπαρ-
ξη «επαγγελµατικά» οργανωµένων σπειρών κακοποιών, οι 
οποίες δρουν µε σχεδιασµό, στοχοπροσήλωση και τεράστια 
ψυχραιµία. Η µία από αυτές εικάζεται ότι έχει βάλει στο στό-
χαστρό της υποκαταστήµατα τραπεζών, στα οποία εισβάλλει 
µε όπλα, κρατά οµήρους για όση ώρα δρα, «χτυπά» θυρίδες 
και αποχωρεί τακτικά και οργανωµένα. Τελευταίο της χτύ-
πηµα αποτέλεσε υποκατάστηµα τράπεζας στην Καλλίπολη 
του Πειραιά, όπου οι δράστες κράτησαν οµήρους για σχεδόν 
2,5 ώρες και άδειασαν µεγάλο αριθµό θυρίδων. Η αστυνοµία 
εκτιµά ότι πρόκειται για την ίδια συµµορία που είχε «χτυ-
πήσει» και τράπεζα στους Αµπελόκηπους τον Αύγουστο του 
2016.

Από την άλλη πλευρά, η ΕΛ.ΑΣ. ανησυχεί και για συµµο-
ρία ή συµµορίες που «χτυπούν» εταιρείες και παραβιάζουν 
τα χρηµατοκιβώτιά τους. Εκτιµάται ότι έχουν ήδη πραγµα-
τοποιήσει 35 ληστείες σε αποµονωµένες εγκαταστάσεις, σε 
περιοχές όπως Αθήνα, Θήβα, Οινόφυτα, Ασπρόπυργος και 
αλλού. Τελευταία «θύµατα» των θρασύτατων κακοποιών 
αποθήκη εταιρείας καλλυντικών στο Μαρκόπουλο και 24 
ώρες νωρίτερα αποθήκη φαρµακευτικής εταιρείας στον Αυ-
λώνα. Οι κακοποιοί και στις δύο περιπτώσεις απείλησαν µε 
όπλα και έδεσαν µε πλαστικές χειροπέδες τους νυχτοφύλα-
κες και στη συνέχεια παραβίασαν ή αφαίρεσαν τα χρηµατο-
κιβώτια.
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#1 εφαρμογή στην Ελλάδα για
τις δημόσιες συγκοινωνίες

Κατεβάστε τώρα δωρεάν

ΖΑΓΟΡΙ: Το Νο1 εµφιαλωµένο νερό 
είναι Superbrand

Έρχεται από το Πέτρινο Βασίλειο της Ηπείρου και µε δυνατή ροή έχει κατακτήσει τις 
καρδιές των καταναλωτών και πλέον το Φυσικό Μεταλλικό Νερό ΖΑΓΟΡΙ είναι και 
Superbrand.

Tο Φυσικό Μεταλλικό Νερό ΖΑΓΟΡΙ, µε ισχυρό όραµα και αξίες, έχει επιτύχει να δηµιουρ-
γήσει σχέση αγάπης και εµπιστοσύνης µε τους καταναλωτές. Με σταθερή πορεία όλα αυτά τα 
χρόνια, επενδύει στην προσφορά προς τον άνθρωπο, την κοινωνία και το περιβάλλον, ανταποδί-
δοντας την προστιθέµενη αξία που του προσφέρει.

Η ΧΗΤΟΣ Α.Β.Ε.Ε. είναι µία από τις πλέον πρωτοπόρες και καταξιωµένες ελληνικές εται-
ρείες, µε ηγετική παρουσία στον χώρο των εµφιαλωµένων νερών. Με έδρα στην περιοχή των Ιω-
αννίνων και µε εµπειρία στον τοµέα της εµφιάλωσης αναψυκτικών ήδη από το 1955, ξεκίνησε µε 
την εµφιάλωση του Φυσικού Μεταλλικού Νερού ΖΑΓΟΡΙ το 1988. Με σταθερά βήµατα εξελί-
χθηκε σε µία δυναµικά αναπτυσσόµενη εταιρεία, που συνεισφέρει διαρκώς και ουσιαστικά στην 
εθνική οικονοµία.

Η σταθερή προσήλωση της ΧΗΤΟΣ Α.Β.Ε.Ε. στις αρχές ολικής ποιότητας όσον αφορά το 
παραγόµενο προϊόν τής επιτρέπει να υποστηρίζει µε υπευθυνότητα ότι κάθε σταγόνα Φυσικού 
Μεταλλικού Νερού ΖΑΓΟΡΙ διατηρεί αναλλοίωτη τη φύση της Ηπείρου.

Σήµερα η ΧΗΤΟΣ Α.Β.Ε.Ε. διαθέτει δύο ιδιόκτητες αναγνωρισµένες πηγές φυσικού µεταλ-
λικού νερού και δύο εργοστάσια εµφιάλωσης, µε οκτώ παραγωγικές γραµµές, στις περιοχές Πε-
ρίβλεπτος και Κρανούλα, της ευρύτερης περιοχής των Ζαγοροχωρίων. Ταυτόχρονα, διαθέτει µια 
τρίτη βιοµηχανική µονάδα στη Βιοµηχανική Περιοχή (ΒΙ.ΠΕ.) Ιωαννίνων, στην οποία παράγο-
νται pet preforms και πλαστικά πώµατα, καθετοποιώντας έτσι και υποστηρίζοντας τη λειτουργία 
των δύο εµφιαλωτηρίων.

Η ΧΗΤΟΣ Α.Β.Ε.Ε. προβάλλει ως η πλέον αναγνωρίσιµη και ανταγωνιστική εταιρεία στον 
κλάδο των εµφιαλωµένων φυσικών µεταλλικών νερών, µε τη µεγαλύτερη γκάµα συσκευασιών 
και υπηρεσιών, απασχολώντας άµεσα και έµµεσα περισσότερα από 1.200 άτοµα συνολικά.

Το Φυσικό Μεταλλικό Νερό ΖΑΓΟΡΙ επιλέχθηκε ως Superbrand µε βάση κριτήρια που 
έχουν να κάνουν µε τη συνέπειά του ως προϊόντος απέναντι στους καταναλωτές που το στηρί-
ζουν, αλλά και για τη µεγάλη του αναγνωρισιµότητα στο κοινό.

Ιδιαίτερα σηµαντικά, όµως, για την ανακήρυξη του Φυσικού Μεταλλικού Νερού ΖΑΓΟΡΙ ως 
Superbrand είναι και κριτήρια όπως η υπευθυνότητα της εταιρείας ΧΗΤΟΣ στους τοµείς της α-
γοράς, των εργασιακών σχέσεων, της κοινωνίας, αλλά και της προστασίας του περιβάλλοντος.

Με τη βράβευσή του ως Superbrand το Φυσικό Μεταλλικό Νερό ΖΑΓΟΡΙ περνά στην κατη-
γορία των «άριστων» brands. Θα φέρει µάλιστα και τη σφραγίδα αριστείας Superbrands Seal, ως 
απόδειξη της κορυφαίας αναγνώρισης και φήµης µιας εταιρικής επωνυµίας.

Intracom: Αύξηση πωλήσεων και βελτίωση 
λειτουργικής κερδοφορίας το 2016

Κέρδη προ φόρων µε αύξηση πωλήσεων και βελτίωση λειτουργικής κερδοφορίας εµφά-
νισε ο Όµιλος Intracom Holdings το 2016. Ειδικότερα, οι ενοποιηµένες πωλήσεις ανέρ-
χονται σε 401,6 εκατ. ευρώ, αυξηµένες κατά 6,5% σε σχέση µε το 2015, που ήταν 377,1 

εκατ. ευρώ. Η µεγαλύτερη συµµετοχή στον ενοποιηµένο κύκλο εργασιών προήλθε από την 
Intrakat (45,4%) µε πωλήσεις 182,4 εκατ. ευρώ.

Η λειτουργική κερδοφορία EBITDA του οµίλου διαµορφώθηκε σε 27,8 εκατ. ευρώ, έναντι 
23 εκατ. ευρώ το 2015 (αύξηση 21%). Το προσαρµοσµένο EBITDA του οµίλου, ως προς την πρό-
βλεψη προστίµου 4,3 εκατ. ευρώ της Επιτροπής Ανταγωνισµού που επιβαρύνει το αποτέλεσµα 
της Intrakat, ανέρχεται σε 32,1 εκατ. ευρώ.

Τα κέρδη προ φόρων του οµίλου ανήλθαν σε 2,1 εκατ. ευρώ, έναντι ζηµιών 7,7 εκατ. ευρώ το 
2015. Σε προσαρµοσµένο αποτέλεσµα όλες οι θυγατρικές είναι σε κερδοφορία.

Προς αναδιάρθρωση 
η ΜΕΒΓΑΛ

∆εσµευτική συµφωνία µε Eurobank, Alpha 
Bank, Εθνική Τράπεζα και Τράπεζα Πει-
ραιώς για την αναδιάρθρωση του δα-

νεισµού της υπέγραψε η ΜΕΒΓΑΛ. Το µνηµό-
νιο συναντίληψης (MοU), που υπεγράφη στις 
25 Απριλίου 2017, µεταξύ των τραπεζών και του 
86,39% των µετόχων (∆ΕΛΤΑ και οικογένεια Χα-
τζάκου) της εταιρείας, παρέχει τη δυνατότητα 
στην εταιρεία για έκδοση νέου οµολογιακού δα-
νείου ύψους 54,3 εκατ. ευρώ, δεκαετούς διάρ-
κειας, το οποίο θα αποπληρώσει την υφιστάµενη 
οφειλή προς τις τέσσερις τράπεζες.

Για το 2017 η εταιρεία στοχεύει σε αύξηση 
του τζίρου της και επιπλέον προγραµµατίζει 
και υλοποιεί επενδύσεις ύψους περίπου 4 εκατ. 
ευρώ σε βάθος τριετίας, οι οποίες θα δαπανη-
θούν για τον εκσυγχρονισµό των παραγωγικών 
µονάδων του εργοστασίου µε άµεση προτεραιό-
τητα τον τοµέα γιαούρτης.
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ΠΡΟΣ ΝΑΥΤΙΛΛΟΜΕΝΟΥΣ

όταν πια εκείνος θα βρίσκεται, παροπλισµένος, στο σπίτι του. 
Μας έφαγαν οι Μαυρογυαλούροι αυτού του τόπου, χορτάσαµε, 
αρκετά! Όσοι έχουν στην οικογένειά τους έναν χρόνιο ασθενή, 
πόσο µάλλον έναν ασθενή που νοσεί από απειλητική και ανί-
ατη ασθένεια, γνωρίζουν καλά πως ο κόµπος έφτασε στο χτένι 
και πως τα περιθώρια υποµονής και ανοχής εξαντλήθηκαν. Την 
αγωνία των καρκινοπαθών για το αν θα έρχονται τα νέα καινο-
τόµα φάρµακα στην Ελλάδα εκφράζει η πρόεδρος του συλλό-
γου τους, Ζωή Γραµµατόγλου, ενώ τους φόβους των συνταξι-
ούχων για το αν θα έχουν τη δυνατότητα να πληρώνουν για τα 
φάρµακά τους εκφράζει ο καθηγητής Οικονοµικών του Πανεπι-
στηµίου Αθηνών Ιωάννης Υφαντόπουλος, επισηµαίνοντας πως 
η συµµετοχή των ασφαλισµένων στην αγωγή τους διαµορφώ-
νεται στο 27,5% και ήδη είναι δυσβάσταχτη, αφού… µισθά και 
συντάξεις δεν φτάνουν για τα φάρµακα. Το µόνο όπλο που έ-
χουµε στα χέρια µας είναι η δύναµη της γνώσης και της σωστής 
ενηµέρωσης για τους κινδύνους που καραδοκούν και απειλούν 
να κλέψουν την υγεία µας. Ας το εκµεταλλευτούµε, λοιπόν, για 
να πάρουµε τις σωστές αποφάσεις και να κρατήσουµε µακριά 
τους ανοιξιάτικους µπελάδες…

Ο καιρός φτιάχνει, οι ιώσεις υποχωρούν, οι αλλερ-
γίες βέβαια έρχονται, αλλά δεν µας πειράζει, γιατί 
οι µέρες µεγαλώνουν και η έκρηξη των ενδορφινών 
που προκαλεί στον οργανισµό µας η αυξηµένη ηλι-

οφάνεια µας κάνει να νιώθουµε καλύτερα. Τουλάχιστον η ψυ-
χική µας διάθεση ανεβαίνει, ετοιµάζεται να µπει σε ρυθµούς θε-
ρινής ραστώνης. Όµως γύρω µας η πραγµατικότητα δεν αλλάζει 
(προς το καλύτερο), γιατί, ως γνωστόν, ένας κούκος δεν φέρνει 
την άνοιξη. Ούτε δύο, ούτε τρεις. Ειδικά στον πολύπαθο τοµέα 
της υγείας χρειαζόµαστε δραστικές τοµές για να συνεφέρουµε 
τον µεγάλο ασθενή, τη δηµόσια υγεία. Πρέπει να αποκτήσουµε 
πρωτοβάθµια φροντίδα, να αποσυµφορήσουµε τα νοσοκοµεία, 
να επενδύσουµε στην πρόληψη σε επίπεδο πολιτείας αλλά και 
ο καθένας ατοµικά και να πάρουµε την υγεία µας στα χέρια µας, 
όπως µας προτρέπει ο πρόεδρος της Ελληνικής Αντικαρκινικής 
Εταιρείας, Ευάγγελος Φιλόπουλος. «Πριν πεινάσουν µαγειρεύ-
ουν» λέει η σοφή παροιµία που, δυστυχώς, κανένας υπουργός, 
από την εποχή του… Μαυρογυαλούρου µέχρι σήµερα, δεν α-
κολουθεί, γνωρίζοντας πως η θητεία του είναι τόσο προσωρινή, 
που τα µακρόπνοα οφέλη µια σωστής στρατηγικής θα έρθουν 

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ, ΚΕΙΜΕΝΑ, 
ΡΕΠΟΡΤΑΖ: 
ΑΛΕΞΙΑ ΣΒΩΛΟΥ-
ΝΑΝΟΥ

ΑΦΙΕΡΩΜΑ
Ο∆ΗΓΟΣ ΥΓΕΙΑΣ



Κυστική  
Ίνωση 
Η κυστική ίνωση
αποτελεί την συχνότερη  
κληρονομική νόσο  
της λευκής φυλής  
που περιορίζει το  
προσδόκιμο ζωής1 

Τα ζευγάρια που 
πρόκειται να γίνουν 
γονείς μπορούν  
να ελέγξουν μέσω  
μιας αιματολογικής  
εξέτασης αν είναι  
ή όχι φορείς  
του παθολογικού  
γονιδίου  
της κυστικής  
ίνωσης. 

Με τη στήριξη:

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΠΝΕΥΜΟΝΟΛΟΓΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ
HELLENIC THORACIC SOCIETY

Με την αιγίδα:

Τα πιο κοινά συμπτώματα 
είναι2:
• Αλμυρός ιδρώτας
•  Δυσκολία στην πρόσληψη 

βάρους
•  Λοιμώξεις του αναπνευστικού
•  Πληκτροδακτυλία - 

δηλαδή μεγάλα σε μέγεθος 
ακροδάχτυλα

Αυτές οι πληροφορίες προορίζονται για γενική πληροφόρηση και ενημέρωση του κοινού και σε καμία περίπτωση δεν μπορούν να αντικαταστήσουν  
τη συμβουλή ιατρού ή άλλου αρμοδίου επαγγελματία υγείας. Την επιστημονική επιμέλεια και ευθύνη έχει το Ιατρικό Τμήμα της φαρμακευτικής εταιρείας Novartis (Hellas) Α.Ε.Β.Ε.

1. Kostakou K et al., Psychosocial distress 
and functioning of Greek youth with 
cystic fibrosis: a crosssectional study 
BioPsychoSocial Medicine 2014;8:13
2. An introduction to Cystic Fibrosis for 
patients and their families. James C. 
Cunninghum, Lynn M. Taussig; Cystic 
Fibrosis Foundation, 6th Edition
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«Πώς θα εφαρµοστεί 
µια εθνική 
στρατηγική για τον 
καρκίνο, από την 
πρόληψη µέχρι 
την ανακουφιστική 
φροντίδα, όταν 
αγνοούµε το 
πραγµατικό µέγεθος 
του προβλήµατος;»

Ζωή Γραµµατόγλου, 
πρόεδρος του 
Συλλόγου 
Καρκινοπαθών 
ΚΕΦΙ

www.freesunday.gr
30.04.201722

Η πρόεδρος του Συλλόγου Καρκι-
νοπαθών ΚΕΦΙ, Ζωή Γραµµα-
τόγλου, µιλά στην Αλεξία Σβώ-
λου-Νάνου για τις θεραπευτικές 
εξελίξεις στην αντιµετώπιση του 

καρκίνου και για τα προβλήµατα των ασθενών.

Πώς αλλάζουν τη ζωή των ασθενών οι νέας γε-
νιάς ανοσοθεραπείες;
Μόλις πρόσφατα επιβεβαιώθηκε ότι οι ανοσο-
ογκολογικές αγωγές παρέχουν αντικαρκινικά οφέλη 
που διαρκούν, σε ασθενείς οι οποίοι µέχρι τώρα 
είχαν πολύ λίγες επιλογές. Είναι επιτακτική ανά-
γκη η ενηµέρωση των ασθενών γι’ αυτές τις νέες 
θεραπείες και η κατανόηση των διαφορών τους από 
τις άλλες υπάρχουσες θεραπείες. Η ανοσο-ογκο-
λογία και οι βιοδείκτες, ως νέος τρόπος θεραπευ-
τικής αντιµετώπισης του καρκίνου που στόχο έχει 
να βελτιώσει το προσδόκιµο ζωής, εξελίσσονται τα-
χύτατα. O Σύλλογος ΚΕΦΙ αγωνίζεται για ένα βιώ-
σιµο σύστηµα υγειονοµικής περίθαλψης στην Ελ-
λάδα, το οποίο θα παρέχει στους ασθενείς ισότιµη 
και έγκαιρη πρόσβαση στις καλύτερες και ασφα-
λέστερες θεραπείες και φάρµακα, θα στηρίζει την 
καινοτοµία, ενισχύοντας παράλληλα την ανάπτυξη 
νέων καινοτόµων θεραπειών και φαρµάκων, θα µα-
θαίνει τους πολίτες να λαµβάνουν τις κατάλληλες 
αποφάσεις για την υγεία τους και θα διασφαλίζει 
το δίκτυο διανοµής φαρµάκων.

Σε ποιες µορφές καρκίνου έχει συντελεστεί η 
µεγαλύτερη επανάσταση;
Το πρώτο νεόπλασµα στο οποίο βρήκε ευρεία ε-
φαρµογή η ανοσοθεραπεία είναι το κακόηθες µε-
λάνωµα, ανοίγοντας τον δρόµο και για άλλες κακο-
ήθειες. Έτσι, ο καρκίνος του πνεύµονα, του νεφρού, 
κεφαλής και τραχήλου και της ουροδόχου κύστεως 
ωφελούνται σήµερα σηµαντικά από τα ανοσοθε-
ραπευτικά φάρµακα. Η ανοσοθεραπεία επιτρέπει 
σε όλο και περισσότερους ασθενείς µε προχωρη-
µένο καρκίνο να µειώσουν σηµαντικά την έκταση 

Ο∆ΗΓΟΣ ΥΓΕΙΑΣ

της νόσου τους, να επιβραδύνουν την εξέλιξή της 
και να ζήσουν περισσότερο, µε πολύ καλή ποιό-
τητα ζωής. Η ανοσοθεραπεία στο άµεσο µέλλον 
αναµένεται να γίνει ακόµη πιο αποτελεσµατική, 
µέσω συνδυασµού φαρµάκων. Υπάρχουν βάσιµες 
ελπίδες ότι οι περισσότεροι τύποι καρκίνου θα ω-
φελούνται στα επόµενα χρόνια από την κατάλληλη 
ανοσοθεραπεία. Με τη χρήση κατάλληλων εξετά-
σεων (βιοδεικτών) µπορούν να προβλέψουν όλο 
και καλύτερα ποιοι ασθενείς θα ωφεληθούν πε-
ρισσότερο από αυτήν. Επίσης, στους ασθενείς µε 
προχωρηµένο καρκίνο του πεπτικού συστήµατος 
(όπως του παχέος εντέρου, του στοµάχου κ.λπ.) 
και θετικό τον βιοδείκτη που λέγεται µικροδορυ-
φορική αστάθεια παρατηρούνται υψηλά ποσοστά 
ανταπόκρισης στην ανοσοθεραπεία.

Οι νέες θεραπείες έχουν υψηλό κόστος. Πώς θα 
ξεπεραστεί αυτό το εµπόδιο ώστε να διευκολυν-
θεί η πρόσβαση των ασθενών σε αυτές;
Μέχρι αυτή τη στιγµή οι Έλληνες ασθενείς µπο-
ρούν να πάρουν όλες τις εγκεκριµένες θεραπείες. 
Ο παθολόγος-ογκολόγος είναι ο ειδικός για να α-
ποφασίσει ποια είναι καταλληλότερη για καθέναν 
από αυτούς. Τα τελευταία χρόνια του µνηµονίου 
και της οικονοµικής κρίσης οι δηµόσιες δαπάνες 
για την υγεία στην Ελλάδα έχουν µειωθεί σηµα-
ντικά. Σύµφωνα µε πρόσφατη έκθεση του ΟΟΣΑ, 
η χώρα µας επενδύει συνολικά για την υγεία των 
πολιτών της µόλις το 5% του ΑΕΠ, καταλαµβάνο-
ντας µία από τις τελευταίες θέσεις στις χώρες του 
ΟΟΣΑ, µαζί µε χώρες όπως η Κορέα, το Μεξικό 
και η Λετονία. Είναι χαρακτηριστικό ότι οι δηµό-
σιοι πόροι για τη φαρµακευτική περίθαλψη διαρ-
κώς µειώνονται τα τελευταία επτά χρόνια, φτάνο-
ντας µόλις τα 2,5 δισ. ευρώ το 2016, από σχεδόν 6,5 
δισ. ευρώ το 2009.

Η υποχρηµατοδότηση, τα συνεχή οριζόντια 
µέτρα και η έλλειψη των απαιτούµενων µεταρρυθ-
µίσεων έχουν φτάσει σε οριακό σηµείο τη λειτουρ-
γία της αγοράς φαρµάκου. Μάλιστα, η κατάσταση 

αυτή αναµένεται να γίνει ακόµα χειρότερη, αν ε-
φαρµοστούν κάποιες προτάσεις που αφορούν την 
κυκλοφορία νέων φαρµάκων στη χώρα µας. Σύµ-
φωνα µε τις προτάσεις αυτές, νέα φάρµακα θα είναι 
διαθέσιµα στην Ελλάδα µόνο αφού θα έχει ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία αξιολόγησής τους (ΗΤΑ) σε έξι 
συγκεκριµένες χώρες της Ευρώπης. Αυτό σηµαίνει 
ότι τα ακριβά καινοτόµα φάρµακα θα έρχονται στην 
Ελλάδα µε τουλάχιστον δύο χρόνια καθυστέρηση. 
Για την πλειονότητα όµως των νέων φαρµάκων το 
µέτρο αυτό θα είναι απαγορευτικό για την κυκλο-
φορία τους στην Ελλάδα. Οι συνέπειες στη ζωή των 
ασθενών, ειδικά των καρκινοπαθών ή των ασθενών 
µε σπάνιες παθήσεις, θα είναι ανεπανόρθωτες. Τα 
παραπάνω µέτρα παραπέµπουν σε χώρες της Ανα-
τολικής Ευρώπης, όπως η Βουλγαρία, η Ρουµανία, 
η Λετονία, όπου τα νέα φάρµακα φτάνουν µε σηµα-
ντικές καθυστερήσεις ή και καθόλου. Αυτό, βέβαια, 
σχετίζεται άµεσα µε το χαµηλό επίπεδο υγείας των 
κατοίκων των χωρών αυτών. Ανησυχητικός επίσης 
είναι ο κοντόφθαλµος τρόπος µε τον οποίο βλέπουν 
τα πράγµατα για την υγεία αυτοί που λαµβάνουν τις 
αποφάσεις. Το γεγονός ότι τα καινοτόµα φάρµακα 
αποδεδειγµένα επεκτείνουν το προσδόκιµο επιβί-
ωσης κατά περίπου 1 έτος σε διάστηµα 15 ετών, το 
ότι µειώνουν εγχειρήσεις και νοσηλείες, το ότι αυ-
ξάνουν τη λειτουργικότητα, την παραγωγικότητα 
και την ποιότητα ζωής των ασθενών, αποτελούν 
ψιλά γράµµατα για τους ιθύνοντες στην Ελλάδα.

Υπάρχουν προβλήµατα µε τις θεραπείες που πρέ-
πει να γίνονται στο νοσοκοµείο;
Υπάρχει σοβαρό πρόβληµα καθυστέρησης έναρξης 
της ακτινοθεραπείας λόγω µεγάλης λίστας αναµο-
νής. Η καθυστέρηση οφείλεται σε πολλούς λόγους, 
µεταξύ των οποίων o µεγάλος αριθµός ασθενών, όχι 
µόνο από την Αθήνα αλλά και από την περιφέρεια, 
η µία βάρδια µε την οποία λειτουργούν τα περισσό-
τερα ακτινοθεραπευτικά τµήµατα των νοσοκοµείων, 
η έλλειψη προσωπικού, οι συχνές βλάβες εξοπλι-
σµού. Ο κυριότερος όµως λόγος είναι η µη επαρκής 
κάλυψη των αναγκών της χώρας σε συστήµατα ακτι-
νοθεραπείας. Η Ελλάδα διαθέτει σήµερα 23 γραµµι-
κούς επιταχυντές (µηχανήµατα ακτινοθεραπείας) σε 
δηµόσια και πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία. Ο πενι-
χρός αυτός εξοπλισµός σαφέστατα δεν µπορεί να κα-
λύψει τις ανάγκες του εγχώριου πληθυσµού, καθώς 
καλύπτει µόνο τα 3,5 εκατοµµύρια των κατοίκων της 
χώρας µας. Λόγω της έλλειψης µονάδων ακτινοθε-
ραπείας οι ασθενείς αναγκάζονται να µετακινούνται 
εκτός του τόπου κατοικίας τους, σε άλλες περιφέρειες 
της χώρας, προκειµένου να υποβληθούν σε ακτινο-
θεραπεία, µε σηµαντική οικονοµική επιβάρυνση. 
Η ακτινοθεραπεία σήµερα εφαρµόζεται όχι µόνο 
µετά τη χειρουργική επέµβαση αλλά πολλές φορές 
και στην αρχή της θεραπείας, προκειµένου να περι-
οριστεί η βλάβη, ώστε να επακολουθήσουν οι άλλες 
θεραπευτικές παρεµβάσεις, δηλαδή χειρουργική α-
ντιµετώπιση ή/και φαρµακευτική αγωγή. Επίσης, ε-
φαρµόζεται ως ανακουφιστική αγωγή, γεγονός που 
σηµαίνει ότι πολύ περισσότεροι ασθενείς έχουν α-
νάγκη από ακτινοθεραπεία. Οι λίστες αναµονής ε-
ξωθούν όσους ασθενείς είναι ακόµη σε θέση να κα-
ταβάλουν το πρόσθετο κόστος να καταφεύγουν στα 
ιδιωτικά κέντρα ακτινοθεραπείας, τα οποία, πέραν 
της αποζηµίωσης των ακτινοθεραπευτικών πράξεων, 
απαιτούν επιπλέον ποσό, που, κατά πληροφορίες, 
κυµαίνεται από 1.500 έως 2.500 ευρώ ανά πράξη, 
συν την αµοιβή του γιατρού.

«Με τις 
ανοσοθεραπείες 
και ένα εθνικό 
σχέδιο δράσης 
θα νικήσουµε 
τον καρκίνο»



Για να 
νιώθουν  
οι άνθρωποι  
καλύτερα  
και να ζουν  
περισσότερο
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Η µηνιγγιτιδοκοκκική 
νόσος τύπου Β 
παρουσιάζει έξαρση 
στις αρχές του 
φθινοπώρου και για 
να επιτευχθεί πλήρης 
προστασία ενάντια στη 
λοίµωξη απαιτείται 
να έχουν χορηγηθεί 
µέχρι τότε όλες οι 
συνιστώµενες δόσεις 
του εµβολίου.
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Μπορεί η άνοιξη να µη χαρα-
κτηρίζεται από εξάρσεις λοι-
µωδών νοσηµάτων και να µη 
γίνεται το αδιαχώρητο στα ι-
ατρεία των παιδιάτρων, αλλά 

γι’ αυτό ακριβώς αποτελεί την ιδανική εποχή προ-
κειµένου οι ειδικοί να υπενθυµίσουν στους γονείς 
την αξία του εµβολιασµού για την προστασία της 
υγείας των παιδιών. Με αφορµή τον πρόσφατο ε-
ορτασµό της Παγκόσµιας Ηµέρας κατά της Μηνιγ-
γίτιδας, ο Ιατρικός Σύλλογος Αθηνών και η Ένωση 
Ελευθεροεπαγγελµατιών Παιδιάτρων Αττικής, αλλά 
και, εκτός των συνόρων, η Αµερικανική Παιδια-
τρική Εταιρεία, συνιστούν τον έγκαιρο εµβολια-
σµό των παιδιών ενάντια στη µηνιγγιτιδοκοκκική 
νόσο τύπου Β, ώστε να έχουν ολοκληρωθεί οι α-
παιτούµενες δόσεις µέχρι το φθινόπωρο, που επα-
νέρχονται δυναµικά στο προσκήνιο οι λοιµώξεις. 
Οι γιατροί υπενθυµίζουν πως η µηνιγγίτιδα απο-
τελεί µια ύπουλη, απειλητική για τη ζωή λοίµωξη 
που εκδηλώνεται συχνά σε υγιή άτοµα, µε συµπτώ-
µατα µιας απλής ίωσης, όπως πυρετός, εµετός και 
πονοκέφαλος, αλλά εξελίσσεται ραγδαία και µπο-
ρεί εντ ός 24 ωρών να προκαλέσει βακτηριακή µη-
νιγγίτιδα και σηψαιµία, που απαιτούν επείγουσα 
νοσηλεία στην εντατική και ενδέχεται να οδηγή-
σουν ακόµη και σε θάνατο. Σύµφωνα µε έρευνες, 
ένα στα δέκα άτοµα που προσβάλλονται από µηνιγ-
γιτιδοκοκκική νόσο καταλήγει παρά τη θεραπεία, 
ενώ ένα στα πέντε άτοµα που επιβιώνει εµφανίζει 
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µόνιµες αναπηρίες, όπως εγκεφαλική βλάβη, απώ-
λεια ακοής ή µαθησιακές δυσκολίες.

Στην Ελλάδα, για την πλειονότητα των περι-
στατικών µηνιγγίτιδας ευθύνεται η οροοµάδα Β, 
µε κατά µέσο όρο 52 άτοµα να προσβάλλονται ε-
τησίως από µηνιγγιτιδοκοκκική νόσο τύπου Β και 
τα βρέφη κάτω του ενός έτους να αποτελούν την 
ευπαθή οµάδα που διατρέχει τον υψηλότερο κίν-
δυνο λοίµωξης. Από το Εθνικό Κέντρο Αναφοράς 
Μηνιγγίτιδας της Εθνικής Σχολής ∆ηµόσιας Υ-
γείας (ΕΣ∆Υ), η δρ. Τζωρτζίνα Τζανακάκη, που 
είναι επίσης µέλος της Εθνικής Επιτροπής Εµβο-
λιασµών, κρούει τον κώδωνα του κινδύνου, εκτι-
µώντας ότι µέχρι το 2020 τα περιστατικά µηνιγγί-
τιδας Β θα αυξηθούν κατά 60% και η θνητότητα 
εξαιτίας της νόσου κατά 40%. Ήδη από την αρχή 
του έτους έχουν καταγραφεί συνολικά οκτώ κρού-
σµατα της νόσου στη χώρα µας (σε Χίο, Βόλο, Σέρ-
ρες, Ιωάννινα, Χανιά, Ηράκλειο, Μυτιλήνη), ενώ 
νέα κρούσµατα συνεχίζουν να εµφανίζονται σε παι-
διά. Πέρυσι, δυστυχώς, δύο νήπια έχασαν τη ζωή 
τους και άλλα δύο υπέστησαν ακρωτηριασµό λόγω 
της σηψαιµίας.

Η σοβαρότητα της λοίµωξης
Σύµφωνα µε έρευνα που διεξήχθη υπό την επι-
στηµονική ευθύνη του επίκουρου καθηγητή Πο-
λιτικής Υγείας του Πανεπιστηµίου Πελοποννή-
σου Κυριάκου Σουλιώτη, οι Έλληνες παιδίατροι σε 
ποσοστό 66,9% αναγνωρίζουν τη µηνιγγίτιδα Β ως 

νόσο υψίστης σηµασίας για τη δηµόσια υγεία, δη-
λώνοντας ότι έχει πολύ σοβαρές συνέπειες και ότι 
το ποσοστό θνησιµότητας σε παιδιά ηλικίας κάτω 
του ενός έτους είναι υψηλό. Σε επιφυλακή βρίσκο-
νται και οι Έλληνες γονείς, που σε ποσοστό 88,5% 
γνωρίζουν την επικινδυνότητα της µηνιγγίτιδας Β 
και τις συνέπειές της. ∆ιεθνώς, ο αποτελεσµατικό-
τερος τρόπος πρόληψης και ελέγχου της µηνιγγί-
τιδας είναι ο εµβολιασµός. Στην πατρίδα µας πα-
ρέχεται δωρεάν ο παιδιατρικός εµβολιασµός για 
τις οροοµάδες A, C, Y και W του µηνιγγιτιδόκοκ-
κου, ενώ για την καταπολέµηση της µηνιγγίτιδας 
τύπου Β υπάρχει διαθέσιµο εµβόλιο από το 2014. 
Οι Έλληνες παιδίατροι σύσσωµοι, όπως φανερώ-
νει η έρευνα του κ. Σουλιώτη, συστήνουν στους 
γονείς τον εµβολιασµό έναντι της µηνιγγίτιδας Β 
για το παιδί τους, δίνοντας έµφαση στα βρέφη και 
νήπια έως ενός έτους σε ποσοστό 40,2%. Από τη 
Μεγάλη Βρετανία, όπου εφαρµόστηκε ο παιδιατρι-
κός εµβολιασµός έναντι της µηνιγγίτιδας Β, προ-
κύπτει ότι το εµβόλιο είναι κατά 94% αποτελεσµα-
τικό για όλα τα παιδιά που έλαβαν τις πρώτες δύο 
από τις τρεις συνιστώµενες δόσεις. Στη διαρκή ε-
παγρύπνηση για την ύπουλη µηνιγγιτιδοκοκκική 
νόσο συµβάλλει η Αµερικανική Παιδιατρική Εται-
ρεία, η οποία µε πολύ πρόσφατη σύστασή της πα-
ρακινεί τους παιδιάτρους να συζητούν µε τους γο-
νείς για τη µηνιγγίτιδα τύπου Β και το διαθέσιµο 
εµβόλιο, ώστε οι γονείς αφενός να είναι επαρκώς 
ενηµερωµένοι και αφετέρου να αποκτούν ενεργό 
ρόλο στη λήψη της απόφασης σχετικά µε τον εµ-
βολιασµό και την πρόληψη.

Χαµηλή εµβολιαστική κάλυψη 
στην Ελλάδα
Τα ευρήµατα της έρευνας του καθηγητή Κυριά-
κου Σουλιώτη σχετικά µε τη σύγκλιση των Ελλή-
νων παιδιάτρων και των γονέων σε ό,τι αφορά τη 
σοβαρότητα της µηνιγγιτιδοκοκκικής νόσου τύπου 
Β και των απειλητικών επιπτώσεων αυτής, αλλά και 
η σύσταση της Αµερικανικής Παιδιατρικής Εται-
ρείας, καθιστούν επιβεβληµένη την ενηµέρωση 
της κοινής γνώµης για την αξία του εµβολιασµού. 
Στην πατρίδα µας η εµβολιαστική κάλυψη των παι-
διών έναντι του µηνιγγιτιδόκοκκου Β παραµένει χα-
µηλή, ενώ για να επιτευχθεί η λεγόµενη προστασία 
αγέλης η κάλυψη αυτή πρέπει να ξεπερνά το 90%. 
Με δεδοµένο ότι η έξαρση της µηνιγγιτιδοκοκκι-
κής νόσου τύπου Β, όπως και πολλών άλλων λοι-
µώξεων, καταγράφεται στις αρχές του φθινοπώρου, 
σε συνδυασµό µε το γεγονός ότι για να επιτευχθεί 
πλήρης προστασία ενάντια στη νόσο απαιτείται να 
έχουν χορηγηθεί όλες οι συνιστώµενες, ανάλογα 
µε την ηλικία του παιδιού, δόσεις του εµβολίου, 
τώρα είναι η καταλληλότερη εποχή για να επισκε-
φθούν οι γονείς τον παιδίατρο.

∆ύο έξτρα λόγοι για να επισκεφθείτε τώρα τον 
παιδίατρο:
�  Ένας επιπλέον λόγος για έγκαιρη επίσκεψη των 
γονέων στον παιδίατρο είναι πως κατά τη διάρκεια 
της άνοιξης τα παιδιά σπάνια αρρωσταίνουν, οπότε 
µπορούν να κάνουν το εµβόλιο.
�  Λόγω της ύφεσης των λοιµώξεων αυτή την εποχή, 
δεν γίνεται συνωστισµός στα παιδιατρικά ιατρεία, 
συνεπώς είναι πιο εύκολη και γρήγορη η πρόσβαση 
στον παιδίατρο, αλλά και περισσότερος ο χρόνος 
που θα περάσει ο γιατρός µε την οικογένεια και 
πληρέστερη η ενηµέρωση που θα τους προσφέρει 
σχετικά µε την ανεκτίµητη αξία του εµβολιασµού.

Τώρα είναι η κατάλληλη 
ώρα για τον εµβολιασµό 
ενάντια στη µηνιγγίτιδα
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Ο νέος φαρµακευτικός 
συνδυασµός για την 
καρδιακή ανεπάρκεια 
πετυχαίνει δύο 
στόχους ταυτόχρονα: 
να µειώσει τη 
θνητότητα και τη 
νοσηρότητα από την 
απειλητική καρδιακή 
πάθηση και να 
ρυθµίσει το σάκχαρο 
στους ασθενείς που 
νοσούν ταυτόχρονα 
από διαβήτη.

Τ
α άτοµα που πάσχουν από χρό-
νια νοσήµατα εµφανίζουν πολλές 
συννοσηρότητες, όπως άλλωστε 
επιβεβαιώνει και το εύρηµα πως 
το 40% των ατόµων µε καρδιακή 
ανεπάρκεια πάσχει ταυτόχρονα 

από διαβήτη. Αν αναλογιστούµε πως πρώτη αιτία 
θανάτου για τους διαβητικούς είναι τα καρδιολο-
γικά αίτια, εύλογα συνειδητοποιούµε ότι οι ασθε-
νείς µε καρδιακή ανεπάρκεια και συννοσηρότητα 
τον διαβήτη διατρέχουν ακόµα υψηλότερο καρδι-
αγγειακό κίνδυνο. Για τη µείωση κατά 20% του κιν-
δύνου θνητότητας αλλά και νοσηρότητας σε αυτούς 
τους ασθενείς χορηγείται ο καινοτόµος έξυπνος 
συνδυασµός σακουµπιτρίλης και βαλσαρτάνης, ένα 
σύµπλοκο φάρµακο της Novartis που λαµβάνεται 
από το στόµα µε δύο δισκία και πραγµατικά έφερε 
την επανάσταση στην αντιµετώπιση της καρδιακής 
ανεπάρκειας, όπως έδειξε η µελέτη PARADIGM. 
Τώρα, µια νέα ανάλυση δεδοµένων από αυτή τη µε-
λέτη-ορόσηµο σε ασθενείς µε µειωµένο κλάσµα ε-
ξώθησης που νοσούν ταυτόχρονα από σακχαρώδη 
διαβήτη φανερώνει πως το σύµπλοκο της σακου-
µπιτρίλης και βαλσαρτάνης πετυχαίνει µε «έναν 
σµπάρο δυο τρυγόνια», καθώς ταυτόχρονα βελτι-
ώνει τον γλυκαιµικό έλεγχο.

Ένα ακόµη εντυπωσιακό εύρηµα που προέκυψε 
από την ανάλυση των στοιχείων είναι πως η έναρξη 
της ινσουλίνης µειώθηκε επίσης κατά 29% στους α-
σθενείς που λάµβαναν το σύµπλοκο σακουµπιτρίλης 
και βαλσαρτάνης, σε σύγκριση µε αυτούς που λάµ-
βαναν τη συµβατική θεραπεία µε εναλαπρίλη (τον 
αναστολέα του µετατρεπτικού ενζύµου της αγγειο-
τασίνης). Τα παραπάνω ευρήµατα συγκεντρώθηκαν 
έπειτα από ένα έτος θεραπείας για την καρδιακή 
ανεπάρκεια και η ευνοϊκή επίδραση στην τιµή της 
γλυκοζυλιωµένης αιµοσφαιρίνης και στην καθυ-
στέρηση της έναρξης ινσουλίνης διατηρήθηκε για 
το τριετές διάστηµα της παρακολούθησης της µε-
λέτης. Τα ελπιδοφόρα ευρήµατα παρουσιάστηκαν 
στην 66η Ετήσια Επιστηµονική Σύνοδο του Αµε-
ρικανικού Κολεγίου Καρδιολογίας και ταυτόχρονα 
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δηµοσιεύτηκαν στο έγκριτο επιστηµονικό περιο-
δικό «The Lancet Diabetes and Endocrinology». 
Στο σηµείο αυτό αξίζει να τονιστεί πως η µελέτη 
PARADIGM είναι η µεγαλύτερη που έγινε ποτέ 
στην καρδιακή ανεπάρκεια και πως συγκρίνει µια 
θεραπεία όχι µε πλασέµπο αλλά µε την ήδη υπάρ-
χουσα (και µέχρι πρόσφατα) στάνταρ θεραπεία.

Λίγα στοιχεία για την καταλυτική 
καρδιακή νόσο
Η καρδιακή ανεπάρκεια µε µειωµένο κλάσµα εξώ-
θησης είναι επίσης γνωστή ως συστολική καρδιακή 
ανεπάρκεια και αποτελεί τη φυσική κατάληξη όλων 
των καρδιοπαθειών. Αποτελεί µία απειλητική για 
τη ζωή πάθηση, η οποία προσβάλλει περισσότερα 
από 60 εκατοµµύρια ανθρώπους παγκοσµίως και 
µεταξύ των χρόνιων νοσηµάτων είναι η πρώτη αιτία 
νοσηλείας σε ανθρώπους ηλικίας άνω των 65 ετών. 
Περίπου οι µισοί ασθενείς έχουν µειωµένο κλά-
σµα εξώθησης, γεγονός που σηµαίνει ότι η καρ-
διά δεν συστέλλεται µε αρκετή δύναµη, οπότε ε-
ξωθείται λιγότερο αίµα. Λόγω των τακτικών νοση-
λειών η καρδιακή ανεπάρκεια είναι και εξαιρετικά 
δαπανηρή νόσος, µε «αντίκτυπο» 108 δισ. δολάρια 
ετησίως στην παγκόσµια οικονοµία. Στη χώρα µας, 
από µελέτη της Εθνικής Σχολής ∆ηµόσιας Υγείας 
(ΕΣ∆Υ) προκύπτει ότι από καρδιακή ανεπάρκεια 
τελικού σταδίου νοσούν περίπου 200.000 Έλληνες 
και πως η νόσος απορροφά το 2% των συνολικών 
δαπανών για την υγεία. Και επειδή οι ασθενείς δεν 
µπορούν να είναι παραγωγικά άτοµα όταν η νόσος 
τους είναι προχωρηµένη, στο «οικονοµικό φορτίο» 
προστίθενται και τα έµµεσα κόστη.

Τι λένε οι ειδικοί
«Ο διαβήτης είναι ένας σηµαντικός παράγοντας κιν-
δύνου στην καρδιακή ανεπάρκεια και συνδέεται 
στενά µε την εξέλιξη της νόσου, θέτοντας τους ασθε-
νείς µε καρδιακή ανεπάρκεια σε αυξηµένο κίνδυνο 
νοσηλείας και θανάτου» τονίζει ο Scott Solomon, ι-
ατρός, διευθυντής Μη-Επεµβατικής Καρδιολογίας 
στο Νοσοκοµείο Brigham and Women’s, καθηγη-

τής Ιατρικής στην Ιατρική Σχολή του Χάρβαρντ και 
επικεφαλής της ερευνητικής εργασίας. Και συνεχί-
ζει: «Αυτή η ανάλυση υποδηλώνει ότι εκτός από τα 
αποδεδειγµένα οφέλη για την καρδιακή ανεπάρκεια 
που αποδείχθηκαν στη µελέτη PARADIGM, το σύ-
µπλοκο σακουµπιτρίλης και βαλσαρτάνης µπορεί 
επίσης να συµβάλει στη βελτίωση του γλυκαιµικού 
ελέγχου στους πάσχοντες από καρδιακή ανεπάρ-
κεια που έχουν και διαβήτη». Από την πλευρά του, 
ο γενικός ιατρικός διευθυντής της Novartis και επι-
κεφαλής του Τοµέα Ανάπτυξης Φαρµάκων, Vasant 
Narasimhan, επισηµαίνει: «Τα αποτελέσµατα αυτά 
δείχνουν ότι πέρα από την αδιαµφισβήτητη απο-
τελεσµατικότητα στα καρδιαγγειακά συµβάντα, το 
σύµπλοκο σακουµπιτρίλης/βαλσαρτάνης µπορεί να 
επιφέρει σηµαντικά µεταβολικά οφέλη στους ασθε-
νείς µε καρδιακή ανεπάρκεια µε µειωµένο κλάσµα 
εξώθησης και διαβήτη. Είµαστε ενθουσιασµένοι 
µε αυτά τα αποτελέσµατα και αποτελεί δέσµευση 
η προσπάθειά µας να κατανοήσουµε καλύτερα τα 
οφέλη του συµπλόκου σακουµπιτρίλης/βαλσαρτά-
νης για τους διάφορους πληθυσµούς ασθενών µε 
καρδιακή ανεπάρκεια».

Ελπιδοφόρα ευρήµατα 
για το νέο φάρµακο 

της καρδιακής ανεπάρκειας 
στους ασθενείς (και) 

µε διαβήτη

• Το σύµπλοκο σακουµπιτρίλης και βαλ-
σαρτάνης είναι ένα φάρµακο που χο-
ρηγείται δύο φορές ηµερησίως.

• Περιέχει τον αναστολέα της νεπριλυσί-
νης σακουµπιτρίλη και τον αποκλειστή 
υποδοχέων αγγειοτενσίνης.

• Το φάρµακο µειώνει την πίεση που α-
σκείται στην ανεπαρκούσα καρδιά ενι-
σχύοντας τα νατριουρητικά πεπτίδια και 
αναστέλλοντας ταυτόχρονα τις επιβλα-
βείς επιδράσεις της υπερ-ενεργοποίη-
σης του συστήµατος ρενίνης-αγγειοτα-
σίνης-αλδοστερόνης.

INFO



η λύση

Ελληνικό
Φάρµακο

για την 
ΥΓΕΙΑ
• Το Ελληνικό Φάρµακο µπορεί να καλύψει άµεσα το 

70% των αναγκών της ΠΡΩΤΟΒΑΘΜΙΑΣ 
ΠΕΡΙΘΑΛΨΗΣ και το 50% των αναγκών της 
ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΑΚΗΣ ΠΕΡΙΘΑΛΨΗΣ

• Η ανάδειξη και στήριξη του Ελληνικού Φαρµάκου 
είναι ΕΘΝΙΚΗ ΠΡΟΤΕΡΑΙΟΤΗΤΑ, µε µια ΕΘΝΙΚΗ 
ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΦΑΡΜΑΚΟΥ και µε ΚΙΝΗΤΡΑ σε 
Γιατρούς & Φαρµακοποιούς

Με αυτόν τον τρόπο µπορούµε να πετύχουµε:
• ΜΕΙΩΣΗ στις άσκοπες εισαγωγές ακριβών 

φαρµάκων
• ΠΕΡΙΟΡΙΣΜΟ του ελλείµµατος στο ισοζύγιο 

εµπορικών συναλλαγών στα φάρµακα
• ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΗΣΗ πόρων για τα καινοτόµα φάρµακα 

που πραγµατικά χρειαζόµαστε

για την 
ΚΟΙΝΩΝΙΑ
Το Ελληνικό Φάρµακο είναι:

• ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΙΚΟ και ΑΣΦΑΛΕΣ γιατί 
πιστοποιείται από τους σηµαντικότερους 
Οργανισµούς Φαρµάκου παγκοσµίως

• ΠΟΙΟΤΙΚΟ γιατί παράγεται σε ελληνικά εργοστάσια 
που ακολουθούν αυστηρά τα διεθνή πρότυπα 
διασφάλισης ποιότητας

• ∆ΙΕΘΝΩΣ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΜΕΝΟ γιατί εκατοµµύρια 
ασθενείς σε περισσότερες από 85 χώρες το 
εµπιστεύονται καθηµερινά

• ΠΡΟΣΙΤΟ για τον Έλληνα ασθενή γιατί µειώνει το 
κόστος συµµετοχής των ασφαλισµένων

για την 
ΑΝΑΠΤΥΞΗ
• Παράγεται σε 27 υπερσύγχρονα ελληνικά 

ΕΡΓΟΣΤΑΣΙΑ

• Επηρεάζει πάνω από 53.000 ΘΕΣΕΙΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

• Κατέχει την 3η ΘΕΣΗ ΣΤΙΣ ΕΞΑΓΩΓΕΣ της Ελλάδας

• Εξάγεται σε 85 ΧΩΡΕΣ

• Για κάθε €1.000 δαπάνης το ΑΕΠ ΕΝΙΣΧΥΕΤΑΙ κατά 
€3.420 

• Συµβάλει συνολικά µε €2,8 δισ. το χρόνο 
στο ΑΕΠ

• Η Ελληνική Φαρµακοβιοµηχανία επενδύει 
€30 εκατ. ετησίως σε 80 ΕΡΕΥΝΗΤΙΚΑ 
ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΑ, έχοντας πραγµατοποιήσει 
συνολικές ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ €800 εκατ. 
την τελευταία 10ετία
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«Από τη συνολική 
δαπάνη για τον 
διαβήτη, ένα ποσοστό 
µόνο 15% αφορά 
τη φαρµακευτική 
αγωγή, ενώ το 
µεγαλύτερο ποσοστό 
(85%) δαπανάται για 
την αντιµετώπιση 
των επιπλοκών της 
νόσου». 

Νικόλαος 
Τεντολούρης, 

αναπλ.  καθηγητής 
Παθολογίας

www.freesunday.gr
30.04.201744

Ο σακχαρώδης διαβήτης αποτελεί πρό-
βληµα δηµόσιας υγείας, αφού στη 
χώρα µας περίπου 800.000 άνθρω-
ποι έχουν διαγνωσµένο διαβήτη και 
λαµβάνουν αντιδιαβητική αγωγή. 

Από το σύνολο αυτό, το µεγαλύτερο ποσοστό (90%) 
έχει σακχαρώδη διαβήτη τύπου 2. Ο διαβήτης είναι 
µια χρόνια πάθηση και αν δεν διαγνωστεί έγκαιρα 
και δεν αντιµετωπιστεί κατάλληλα µπορεί να προ-
καλέσει σοβαρές επιπλοκές που αφορούν όλα τα 
όργανα. Από µελέτες που έχουν γίνει προκύπτει 
ότι ένα σηµαντικό ποσοστό διαβητικών ασθενών 
δεν γνωρίζει πως νοσεί, ενώ σύµφωνα µε έρευνα 
της Ελληνικής ∆ιαβητολογικής Εταιρείας τουλάχι-
στον το 40% των ασθενών δεν πετυχαίνει τον στόχο 
στην τιµή της γλυκοζυλιωµένης αιµοσφαιρίνης, δη-
λαδή παραµένει αρρύθµιστο, παρ’ ότι βρίσκεται σε 
αγωγή µε αντιδιαβητικά χάπια ή ινσουλίνη ή και 
τα δύο. Γι’ αυτό άλλωστε τα τελευταία χρόνια ανα-
πτύσσονται διαρκώς νέα φάρµακα για την αντιµε-
τώπιση του διαβήτη, σε µορφή χαπιού ή ενέσιµα, 
κυρίως µακράς δράσης που χορηγούνται, για παρά-
δειγµα, µία φορά την εβδοµάδα, ώστε να επιτευχθεί 
καλύτερη συµµόρφωση των ασθενών. Για τον ίδιο 
σκοπό αναπτύσσονται ινσουλίνες µακράς δράσης 
που µπορούν να χορηγηθούν εντός 48ώρου, αλλά 
και υπερταχείας δράσης, για την καλύτερη δυνατή 
ρύθµιση του µεταγευµατικού σακχάρου.

Όπως επισηµαίνει ο Νικόλαος Τεντολούρης, 
αναπληρωτής καθηγητής Παθολογίας της Ιατρι-
κής Σχολής του Πανεπιστηµίου Αθηνών και πρόε-
δρος της Ελληνικής Οµοσπονδίας για τον ∆ιαβήτη 
(ΕΛΟ∆Ι), ο αρρύθµιστος διαβήτης εξελίσσεται σε 
«αγκάθι» για την υγεία των ασθενών, αφού επιτα-
χύνει την έλευση των επιπλοκών, αλλά και σε βα-
ρίδι για την περίθαλψη, εκτοξεύοντας στα ύψη τις 
δαπάνες υγείας. «Ο αρρύθµιστος διαβήτης, εκτός 

Ο∆ΗΓΟΣ ΥΓΕΙΑΣ

από τον κίνδυνο αύξησης των επιπλοκών, κοστίζει 
περισσότερο (κατά 30%) στο σύστηµα περίθαλψης 
της χώρας µας. Είναι αξιοσηµείωτο ότι από τη συ-
νολική δαπάνη για τον διαβήτη, ένα ποσοστό µόνο 
15% αφορά τη φαρµακευτική αγωγή, ενώ το µε-
γαλύτερο ποσοστό (85%) δαπανάται για την αντι-
µετώπιση των επιπλοκών της νόσου. Μάλιστα, τις 
τελευταίες δεκαετίες παρατηρείται στη χώρα µας, 
όπως και παγκόσµια, µια ανησυχητική αύξηση της 
συχνότητας του διαβήτη, που αναµένεται, αν συ-
νεχιστεί, να προσβάλει περισσότερα άτοµα και να 
αυξήσει περαιτέρω τον κίνδυνο των επιπλοκών. 
Καθίσταται εποµένως αδήριτη ανάγκη η λήψη µέ-
τρων τόσο για την πρόληψη του διαβήτη όσο και 
για τη σωστή αντιµετώπισή του» επισηµαίνει ο κ. 
Τεντολούρης.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο και δεδοµένης της 
δυσµενούς οικονοµικής κατάστασης που όλοι –
και περισσότερο τα άτοµα µε διαβήτη– βιώνουµε, 
το έργο της ΕΛΟ∆Ι, της πρώτης οµοσπονδίας ατό-
µων-συλλόγων µε σακχαρώδη διαβήτη στη χώρα 
µας, καθίσταται αναγκαίο για τη σύγχρονη ελλη-
νική κοινωνία και είναι ιδιαίτερα έντονη η ανάγκη 
υποστήριξής του. Στο πλαίσιο αυτό, γίνεται αντι-
ληπτό ότι τα άτοµα που πάσχουν από χρόνιες πα-
θήσεις έχουν περισσότερη ανάγκη υποστήριξης 
και αρωγής, προκειµένου να ατενίσουν το µέλλον 
τους µε αισιοδοξία και ελπίδα. Η ΕΛΟ∆Ι, έχοντας 
πλήρη επίγνωση του ρόλου της και των αναγκών 
της ελληνικής κοινωνίας, σκοπεύει µε υψηλό αί-
σθηµα ευθύνης να συνεχίσει το δύσκολο έργο της.

Οι στόχοι της ΕΛΟ∆Ι, οι οποίοι είναι έξω από 
πολιτικά κόµµατα και δόγµατα, περιλαµβάνουν:
• Τη διεξαγωγή εκστρατείας για την πρόληψη και 
την αντιµετώπιση του σακχαρώδους διαβήτη.
• Την αλληλεγγύη και ανάπτυξη σχέσεων µεταξύ 
των µελών της οµοσπονδίας.

• Τον συντονισµό των ενεργειών και της δράσης για 
την αποτελεσµατικότερη αντιµετώπιση των προβλη-
µάτων που απασχολούν τόσο τα άτοµα µε σακχα-
ρώδη διαβήτη όσο και τις οικογένειές τους.
• Τη διατήρηση επαφής και την ανάπτυξη συνεργα-
σίας µε άλλους σχετικούς φορείς στην Ελλάδα και 
στο εξωτερικό, µε σκοπό τη βελτίωση της υγείας, 
της περίθαλψης και γενικά της καλύτερης διαβίω-
σης των ατόµων µε σακχαρώδη διαβήτη.
• Τη συνεργασία και την από κοινού προώθηση µε 
τους κρατικούς φορείς για θέµατα πολιτικής των 
ασφαλιστικών φορέων, ιατροφαρµακευτικής πε-
ρίθαλψης, παροχής τυχόν επιδοµάτων σε πάσχο-
ντες από σακχαρώδη διαβήτη, παιδείας, στράτευ-
σης εργασίας µε τη θέσπιση ειδικών διατάξεων και 
ρυθµίσεων που αποσκοπούν στην όσο το δυνατόν 
πιο οµαλή ένταξη των διαβητικών ατόµων στο κοι-
νωνικό σύνολο χωρίς προβλήµατα.
• Την υποστήριξη, σε όλα τα επίπεδα, των µελών 
της οµοσπονδίας, αλλά και των φυσικών προσώπων 
που είναι µέλη των σωµατείων αυτών.
• Τη σωστή ενηµέρωση της ελληνικής και διεθνούς 
κοινής γνώµης για θέµατα που αφορούν τα άτοµα 
µε σακχαρώδη διαβήτη.
• Την οργάνωση διαφόρων εκδηλώσεων µε σκοπό 
την πρόληψη, διάγνωση, καταπολέµηση της ασθέ-
νειας και τη διαφώτιση νέων και εφήβων και των 
οικογενειών τους.

Η πολιτεία πρέπει να στηρίξει τις προσπάθειες 
της ΕΛΟ∆Ι και να λάβει µέτρα για τη στήριξη και 
τη συνέχιση της λειτουργίας των διαβητολογικών 
ιατρείων σε όλα τα νοµαρχιακά νοσοκοµεία και 
στα µεγάλα νοσοκοµεία της χώρας. Επιπλέον, πρέ-
πει να γίνουν συστηµατικά όλες οι ενέργειες που 
απαιτούνται σε εθνική κλίµακα για την πρόληψη 
του διαβήτη στη χώρα µας, καθώς ήδη νοσεί ένας 
στους δέκα Έλληνες.

Ακριβότερος κατά 30% ο αρρύθµιστος 
διαβήτης για το σύστηµα υγείας



Στον σακχαρώδη διαβήτη το στοίχηµα για τους ασθενείς 
και τους επαγγελµατίες υγείας είναι η επίτευξη καλού 
γλυκαιµικού ελέγχου. Με άλλα λόγια, να διατηρήσουν οι 
ασθενείς το σάκχαρό τους ρυθµισµένο, ώστε να αποφύγουν 

τις επικίνδυνες επιπλοκές της νόσου στα µικρά και µεγάλα αγγεία του 
σώµατος. Και επειδή η νόσος είναι χρόνια και η θεραπεία ισόβια, η 
ρύθµιση του διαβήτη δεν είναι εύκολη υπόθεση. Ωστόσο, µε τα νέα 
gadgets και τις e-τεχνολογικές εφαρµογές αυτή η ρύθµιση µπορεί 
να γίνει παιχνίδι, γεφυρώνοντας ταυτόχρονα το χάσµα ανάµεσα στον 
ασθενή και τον γιατρό.
Παγκοσµίως εκτιµάται ότι 380 εκατοµµύρια άνθρωποι πάσχουν από 
σακχαρώδη διαβήτη και µόνο στην Ελλάδα οι ασθενείς ξεπερνούν 
το 1 εκατοµµύριο. Και ενώ η ασθένεια απλώνει ταχύτατα τα δίχτυα 
της, δικαιώνοντας τον τίτλο της «παγκόσµιας επιδηµίας» που της έχει 
αποδοθεί, το 40% των ασθενών παραµένει αρρύθµιστο, συνεπώς 
µένει εκτεθειµένο στον κίνδυνο των επιπλοκών. Αυτά είναι τα «κακά» 
νέα για τον διαβήτη. Υπάρχουν όµως και «καλές» εξελίξεις: Ολοένα 
και περισσότεροι ασθενείς µε σακχαρώδη διαβήτη παγκοσµίως 
επωφελούνται από έξυπνες συσκευές και applications τα οποία 
εγκαινιάζουν την e-health εποχή στην αντιµετώπιση της «µάστιγας του 
αιώνα». Μία εξ αυτών είναι το σύστηµα µέτρησης γλυκόζης Contour 
Next One της Ascensia, που φέρνει µια εύκολη στη χρήση ασύρµατη 
συσκευή µέτρησης του σακχάρου στην καθηµερινότητα των ασθενών. 
Μια έξυπνη συσκευή που συνδέεται µέσω τεχνολογίας bluetooth µε το 
πρωτοποριακό application Contour για τον διαβήτη, µια e-εφαρµογή για 
κινητά τηλέφωνα και tablets η οποία καταγράφει τις µετρήσεις από τον 
µετρητή.
Το Contour app συγκεντρώνει, καταγράφει και αναλύει τις µετρήσεις 
από τον µετρητή της γλυκόζης. Έτσι, οι µετρήσεις αποθηκεύονται 
και δηµιουργούνται διαγράµµατα που δείχνουν τις διακυµάνσεις 
της γλυκόζης κατά τη διάρκεια του 24ώρου, γεγονός που βοηθά 
τον ασθενή να διαχειριστεί αποτελεσµατικότερα το χρόνιο νόσηµά 
του. Όµως η χρήση του app δεν περιορίζεται εκεί. Το Contour app 
συγκεντρώνει και συνδυάζει κι άλλες παραµέτρους που αφορούν τον 
ασθενή, παρέχοντάς του πρόσβαση σε περισσότερες λεπτοµέρειες 
που θα τον βοηθήσουν να επιτύχει ακόµα πιο σωστή γλυκαιµική 
ρύθµιση. Το µεγάλο πλεονέκτηµα της συνδυαστικής χρήσης του 
µετρητή Contour Next One µε το αντίστοιχο Contour app είναι πως 
προκύπτουν εξατοµικευµένα συµπεράσµατα για τις διακυµάνσεις 
της γλυκόζης, ανάλογα µε τον τρόπο ζωής και τις δραστηριότητες 
του ασθενή, που τον βοηθούν να αποκωδικοποιήσει τα µυστικά του 
γλυκαιµικού ελέγχου. Στο σηµείο αυτό πρέπει να σηµειωθεί ακόµα 

µια φορά πως ο σωστός γλυκαιµικός έλεγχος εµποδίζει την έλευση 
των επιπλοκών, που αποτελούν το µεγάλο αγκάθι στη µάστιγα του 
σακχαρώδους διαβήτη.
Στο πλαίσιο της συνεχούς ανάλυσης των αποτελεσµάτων, το Contour 
app στέλνει και προειδοποιήσεις σε περίπτωση που οι µετρήσεις 
είναι πολύ χαµηλές ή πολύ υψηλές, οπότε ο ασθενής αντίστοιχα 
κινδυνεύει από υπογλυκαιµία ή υπεργλυκαιµία. Επίσης, µε τη χρήση 
του app ο ασθενής µπορεί να µοιραστεί τα ευρήµατα που τον αφορούν 
µε τον γιατρό του και άλλους επαγγελµατίες υγείας (για παράδειγµα, 
µε τη νοσηλεύτρια που τον βοηθά µε τις ενέσεις ινσουλίνης ή µε τον 
φαρµακοποιό του), ώστε να διευκολυνθεί ακόµα περισσότερο στην 
προσπάθειά του να διαχειριστεί όσο γίνεται καλύτερα το νόσηµά του. 
Ο µετρητής σακχάρου Contour Next One είναι απλός, εύκολος στη 
χρήση και βοηθά στην αυτοµέτρηση του σακχάρου για κάθε τύπο 
διαβητικού ασθενή, ακόµα κι αν δεν συνδυαστεί µε το πρωτοποριακό 
app. Ωστόσο, µε τη χρήση του application οι ασθενείς µε διαβήτη 
µπορούν πλέον να ελέγξουν τη νόσο τους µε τη βοήθεια του κινητού 
τους τηλέφωνου. Η ανάπτυξη του συστήµατος Contour Next One 
φέρνει την επανάσταση στη ρύθµιση του διαβήτη, δίνοντας νέες 
δυνατότητες σε όλους τους ασθενείς να ελέγξουν το χρόνιο νόσηµά 
τους, εκµεταλλευόµενοι τα έξυπνα κινητά τους τηλέφωνα και την 
bluetooth τεχνολογία. Το σύστηµα θα συνεχίσει να εξελίσσεται στο 
µέλλον, προσφέροντας πρόσθετες πληροφορίες που θα βοηθήσουν 
τον διαβητικό ασθενή να αντεπεξέλθει καλύτερα στις προκλήσεις της 
καθηµερινότητάς του.

ΑΛΜΑΤΩ∆ΩΣ ΑΝΑΠΤΥΣΣΕΤΑΙ Η ΕΠΟΧΗ
ΤΗΣ ΚΙΝΗΤΗΣ ΥΓΕΙΑΣ
Παγκοσµίως ο όρος «m health» χρησιµοποιείται ως σύντµηση του 
όρου «κινητή υγεία» και αφορά τον έλεγχο της υγείας µέσω κινητών 

συσκευών (κινητά τηλέφωνα, έξυπνα ρολόγια, ψηφιακά gadgets) 
οι οποίες λειτουργούν ασύρµατα. Ο όρος «m health» έχει θεσπιστεί 
από τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας και αποτελεί έναν κρίκο 
στην αλυσίδα του e-health τοµέα, δηλαδή της χρήσης ψηφιακών 
υπηρεσιών και τεχνολογιών επικοινωνίας στην υγεία. Η αγορά της 
κινητής υγείας αποτελείται από συνδεδεµένες συσκευές (µέτρησης 
σακχάρου, µέτρησης πίεσης), app και υπηρεσίες (παρακολούθηση 
από µακριά, διαγνωστικές εξετάσεις κ.λπ.). Το 2014 το 63,7% της 
αγοράς σε αξία ήταν οι ιατρικές συσκευές, το 18,8% οι εφαρµογές 
(apps) και το 17,6% οι υπηρεσίες. Μόνο το 2013 η αξία της αγοράς 
του τοµέα της κινητής υγείας ήταν παγκοσµίως 2,4 δισ. δολάρια. Η 
αγορά αυτή αυξάνεται µε αλµατώδεις ρυθµούς και οι προβλέψεις 
για το 2018 είναι πως θα έχει ξεπεράσει τα 21,5 δισ. δολάρια, ενώ το 
2020 θα έχει ανέλθει στα 59,2 δισ. δολάρια. Επίσης, σύµφωνα µε άλλη 
έρευνα, 1,64 δισεκατοµµύρια άνθρωποι 
χρησιµοποιούσαν έξυπνα κινητά τηλέφωνα 
το 2014, ενώ το 2018 οι χρήστες έξυπνων 
κινητών τηλεφώνων θα ξεπερνούν τα 2,56 
δισεκατοµµύρια άτοµα. Προγενέστερη 
έκθεση φανερώνει ότι το 2015 υπήρχαν 
165.000 apps κινητής υγείας για τους 
καταναλωτές-ασθενείς. Τα 2/3 από αυτά τα 
apps σχετίζονται µε τη γενικότερη ευεξία, 
ενώ το 1/4 αφορά την παρακολούθηση και 
τη ρύθµιση των χρόνιων νοσηµάτων.

Η Ascensia εγκαινιάζει τη νέα e-health 
εποχή στη ρύθµιση του διαβήτη

Τι δείχνουν οι αριθµοί για την κινητή υγεία στον διαβήτη
• 71% των ατόµων µε διαβήτη έχουν κινητό τηλέφωνο και στρέφονται σε κινητές συσκευές για τη ρύθµιση του σακχάρου.
•  42% των ατόµων µε διαβήτη χρησιµοποιούν το κινητό τους τηλέφωνο για πληροφορίες σχετικά µε την υγεία ή τα φάρµακα που πρέπει να 

πάρουν.
•  52% των ατόµων µε διαβήτη που χρησιµοποιούν µια e-εφαρµογή για την υγεία ή την ευεξία λένε ότι αυτό τους βοήθησε να αλλάξουν τρόπο 

ζωής και συµπεριφορά.

Το 71% των ατόµων µε διαβήτη 
παγκοσµίως έχει κινητό τηλέφωνο 
και στρέφεται στη χρήση έξυπνων 

κινητών συσκευών και εφαρµογών 
για τη ρύθµιση του σακχάρου.



«Με τις χειρουργικές 
επεµβάσεις 
αντιµετωπίζεται 
οριστικά ο διαβήτης 
τύπου 2 και ο ασθενής 
δεν χρειάζεται πια 
να παίρνει φάρµακα. 
Πρέπει όµως να κάνει 
τακτικά τσεκάπ, ώστε 
να παρακολουθείται η 
υγεία του». 
Ιωάννης Μελισσάς, 
χειρουργός
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Νέα δεδοµένα στην αντιµετώπιση του 
σακχαρώδους διαβήτη φέρνουν οι 
θεραπείες βαριατρικής χειρουργι-
κής που προσφέρουν ίαση από τη 
µάστιγα του αιώνα. Τη δυνατότητα 

οριστικής λύσης του αρρύθµιστου σακχάρου και τον 
τρόπο αποφυγής των επιπλοκών του διαβήτη εξη-
γούν οι χειρουργοί Ιωάννης Μελισσάς και Οδυσσέας 
Βουδούρης, εµπνευστές της πρωτοβουλίας «Συν∆ια» 
(συνεργασία για τη χειρουργική θεραπεία του δια-
βήτη), µετά από µακροχρόνια εµπειρία στη µετα-
βολική χειρουργική και µε σκοπό την προώθηση 
της χειρουργικής θεραπείας του διαβήτη τύπου 2.

Σύµφωνα µε στοιχεία του Παγκόσµιου Οργα-
νισµού Υγείας, έως το 2030 θα έχει διπλασιαστεί ο 
πληθυσµός των διαβητικών, αγγίζοντας το 1 δισεκα-
τοµµύριο ανθρώπους. Ο σακχαρώδης διαβήτης οδη-
γεί σε καρδιαγγειακά νοσήµατα, σε χρόνια νεφρική 
ανεπάρκεια, σε τύφλωση, σε ακρωτηριασµούς, και α-
ποτελεί πλέον την έβδοµη αιτία θανάτου σε παγκό-
σµιο επίπεδο. Τα χρηµατικά ποσά που δαπανώνται 
για τον διαβήτη είναι δυσθεώρητα και βαίνουν συ-
νεχώς αυξανόµενα. Υπολογίζονται σε 160 δισ. ετη-
σίως στην Ευρώπη και ξεπερνούν τα 350 δισ. δολά-
ρια ετησίως στις ΗΠΑ, όπου ο διαβήτης αποτελεί 
πλέον µείζον θέµα δηµόσιας υγείας.

Ο κ. Βουδούρης αναφέρει: «Πρόσφατη έρευνα 
ανέδειξε ότι ο διαβήτης προκαλεί το 12% των θανά-
των, γεγονός που τον καθιστά τρίτη αιτία θανάτου, 
µετά τα καρδιακά νοσήµατα και τον καρκίνο. Από 
την έρευνα διαπιστώθηκε ότι οι Αµερικανοί µε δια-
βήτη έχουν περίπου 90% υψηλότερο ποσοστό θανά-
του σε σχέση µε εκείνους που δεν έχουν διαβήτη».

Ο∆ΗΓΟΣ ΥΓΕΙΑΣ

Ο αντίκτυπος του διαβήτη 
στην Ελλάδα
Στην Ελλάδα, τα άτοµα που πάσχουν από σακχα-
ρώδη διαβήτη τετραπλασιάστηκαν τα τελευταία 30 
χρόνια και υπολογίζονται σήµερα σε 1,1 εκατοµµύ-
ρια, δηλαδή στο 10% του πληθυσµού. Περισσότε-
ροι από 3.000 διαβητικοί υποβάλλονται ετησίως 
σε ακρωτηριασµό λόγω των επιπλοκών του «δια-
βητικού ποδιού». Το κόστος του διαβήτη και των 
επιπλοκών του υπολογίζεται σε 2 δισ. ευρώ, δη-
λαδή περίπου στο 1/4 του συνόλου των δαπανών 
υγείας. Ο διαβήτης οδηγεί σε σοβαρές επιπλοκές 
στην καρδιά, στα µάτια, στα άκρα και στα νεφρά. 
Η ραγδαία αύξησή του σχετίζεται µε την αλλαγή 
των συνθηκών ζωής. Η «µεσογειακή διατροφή» υ-
ποχωρεί, η λεγόµενη «γρήγορη σίτιση», µε υπερ-
θερµιδικές τροφές, εξαπλώνεται, η επαφή µε τη 
φύση και τη φυσική άσκηση χάνεται στις µεγαλου-
πόλεις, η παθητική τηλεθέαση υποκαθιστά κάθε 
δυναµική µορφή ψυχαγωγίας. Η αντιµετώπιση του 
διαβήτη περιλαµβάνει συνεπώς κατά πρώτο λόγο 
την αλλαγή αυτών των νοσηρών συνηθειών, κάτι 
όµως που δεν αρκεί.

Σύγχρονες µέθοδοι αντιµετώπισης 
του διαβήτη
Τα αντιδιαβητικά φάρµακα αποσκοπούν στην ενί-
σχυση της παγκρεατικής παραγωγής ινσουλίνης και 
στη µείωση της κυτταρικής αντίστασης στη δράση 
αυτής της ορµόνης. Η υπερβολική κατανάλωση ο-
ρισµένων τροφών, όµως, «ζορίζει» το πάγκρεας, το 
οποίο δυσκολεύεται να ανταποκριθεί στις υπερβο-
λικές απαιτήσεις. Όταν, λοιπόν, τα φάρµακα αυτά 

δεν αρκούν για τη ρύθµιση του σακχάρου, η τελευ-
ταία λύση είναι η απευθείας χορήγηση ινσουλίνης. 
Η φαρµακευτική αγωγή αποσκοπεί τελικά στο να 
υποκαταστήσει, µε την καθηµερινή και διά βίου 
αγωγή, το ανεπαρκές πάγκρεας. Συνεπώς είναι δό-
κιµο να µιλάµε για «ρύθµιση» του διαβήτη, αντί για 
ίαση. Μέχρι που ήρθε η χειρουργική αντιµετώπιση 
να… ξαναγράψει το βιβλίο της Ιατρικής. Η ανακά-
λυψη ότι ορισµένες βαριατρικές χειρουργικές ε-
πεµβάσεις δρουν και κατά του διαβήτη προέρχεται 
από δύο διαδοχικές διαπιστώσεις, όπως εξηγούν οι 
χειρουργοί Ιωάννης Μελισσάς και Οδυσσέας Βου-
δούρης. Η πρώτη είναι ότι η µείωση του βαθµού 
παχυσαρκίας επιφέρει βελτίωση ή και ολική εξά-
λειψη του διαβήτη σε παχύσαρκους διαβητικούς.

Η δεύτερη διαπίστωση άλλαξε πραγµατικά τα 
δεδοµένα. Ενώ για ορισµένες επεµβάσεις, όπως, 
για παράδειγµα, ο γαστρικός δακτύλιος, η βελτί-
ωση του διαβήτη ακολουθεί τη µείωση του βάρους, 
σε άλλες βαριατρικές επεµβάσεις η βελτίωση του 
διαβήτη είναι άµεση και προηγείται της µείωσης 
του βάρους. Τέτοιες επεµβάσεις είναι κυρίως οι 
παρακάµψεις (γαστρική παράκαµψη και χολοπα-
γκρεατική εκτροπή), αλλά και η επιµήκης γαστρε-
κτοµή (το λεγόµενο γαστρικό «µανίκι»), οι οποίες 
δρουν µε έναν απευθείας ορµονικό µηχανισµό ο-
µαλοποίησης της παγκρεατικής λειτουργίας και ε-
λάττωσης της κυτταρικής αντίστασης στην ινσου-
λίνη. Η παραγωγή ινσουλίνης από το πάγκρεας 
προκαλείται βέβαια από την αύξηση του σακχά-
ρου στο αίµα, αλλά προκαλείται επίσης, και πιθα-
νώς σε µεγαλύτερο βαθµό, σε προγενέστερο στά-
διο, κατά τη διάρκεια της διέλευσης των τροφών 
στο τελικό τµήµα του λεπτού εντέρου, τον ειλεό. 
Συνεπώς µια χειρουργική επέµβαση που επιτρέπει 
πιο γρήγορη έλευση των τροφών από το στοµάχι 
στον ειλεό βελτιώνει τη λειτουργία του παγκρέα-
τος και µειώνει την κυτταρική αντίσταση στην ιν-
σουλίνη. Μάλιστα, έχουν εντοπιστεί οι δύο ουσίες 
που εκκρίνονται από τον πεπτικό σωλήνα και προ-
καλούν αυτή την ευεργετική δράση. Πρέπει να δι-
ευκρινιστεί ότι οι επεµβάσεις αυτές δεν αφορούν 
τον διαβήτη τύπου 1, ο οποίος αφορά κυρίως νέα 
άτοµα στα οποία εκ γενετής το πάγκρεας αδυνα-
τεί εντελώς να παράγει ινσουλίνη.

Ποιες τεχνικές εξασφαλίζουν 
χειρουργική θεραπεία στον διαβήτη
Ο κ. Μελισσάς εξηγεί: «Η επιτάχυνση της διέλευ-
σης των τροφών από το στοµάχι στον ειλεό επι-
τυγχάνεται µε διάφορους τρόπους: την κλασική 
γαστρική παράκαµψη (µε δύο αναστοµώσεις), το 
minibypass (εναλλακτική γαστρική παράκαµψη µε 
µία αναστόµωση) και την επιµήκη γαστρεκτοµή, 
που παράλληλα µειώνει την γκρελίνη (την “ορµόνη 
της βουλιµίας”). Επίσης, χρησιµοποιούνται η χολο-
παγκρεατική εκτροπή, µία µέθοδος που εφαρµό-
ζεται σε επιλεγµένες περιπτώσεις βαριάς µορφής 
διαβήτη, και η επιµήκης γαστρεκτοµή µε διµερή 
έξοδο τροφής (ώστε η τροφή να περνά γρηγορό-
τερα από το στοµάχι και τον ειλεό). Υπάρχει και 
ειλεϊκή µετάθεση, µε την οποία οι τροφές έρχονται 
άµεσα σε επαφή µε το µετατεθειµένο τµήµα του 
ειλεού, πριν διανύσουν τη διαδροµή µέχρι τον τε-
λικό ειλεό. Τέλος, υπάρχει η δυνατότητα νηστιδο-
ειλεϊκής παράκαµψης, η οποία µπορεί να γίνει µε 
δύο τύπους αναστόµωσης».

Το νυστέρι, µε νέες χειρουργικές 
τεχνικές, προσφέρει ίαση 
στον σακχαρώδη διαβήτη
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Για 3η συνεχόµενη 
χρονιά η AbbVie 
κατακτά την 1η θέση 
στην έρευνα «Best 
Place to Work 2017».

Μόνο το 52% των 
ασθενών µε χρόνια 
νεφρική νόσο που 
λαµβάνει θεραπεία 
επιτυγχάνει τα 
επιθυµητά επίπεδα 
φωσφόρου.

Μπορεί η ανεργία στη χώρα µας να 
παραµένει σε ανησυχητικά limit ups 
και η εργασία να έχει µετατραπεί 
για πολλούς εργαζόµενους σε ευ-

έλικτη απασχόληση και για αρκετούς σε εφιάλτη, 
ωστόσο, ευτυχώς, κάποιες εταιρείες πηγαίνουν κό-
ντρα στο ρεύµα των καιρών και αποδεικνύουν ότι 
το υγιές επιχειρείν έχει υψηλή ανταποδοτικότητα, 
προς όλες τις κατευθύνσεις. Για 3η χρονιά τα εύ-
σηµα ανήκουν στην εταιρεία AbbVie, που κατέ-
κτησε (ξανά) την 1η θέση στην έρευνα «Best Place 
to Work 2017». Στην κατηγορία των εταιρειών µε 
50-250 εργαζόµενους είναι πλέον ξεκάθαρο πως 
δεν υπάρχει καλύτερη επιχείρηση για να δουλέ-
ψει κανείς στην Ελλάδα.

Ο∆ΗΓΟΣ ΥΓΕΙΑΣ

Σχολιάζοντας τα αποτελέσµατα, ο γενικός διευ-
θυντής της AbbVie, Άκης Αποστολίδης, επισήµανε: 
«Η διάκριση της AbbVie για 3η συνεχόµενη χρο-
νιά στον θεσµό “Best WorkPlaces 2017” µας γεµί-
ζει µε υπερηφάνεια και αισιοδοξία για το µέλλον 
της εταιρείας. Η πρωτιά αυτή ανήκει –και πάλι– 
σε όλους τους εργαζόµενους της AbbVie και έρχε-
ται ως επιβράβευση µιας συλλογικής, καθηµερινής 
προσπάθειας να δηµιουργήσουµε ένα καινοτόµο 
και ευχάριστο εργασιακό περιβάλλον. Το πάθος, 
το όραµα, η ικανότητα, η οµαδική εργασία, η εξέ-
λιξη, είναι µερικά από τα χαρακτηριστικά που κά-
νουν την AbbVie µία ξεχωριστή εταιρεία. Τα ίδια 
στοιχεία κάνουν και όλους εµάς έτοιµους για ακόµα 
σπουδαιότερες διακρίσεις».

Η AbbVie ξεκίνησε τη λειτουργία της ως ανε-
ξάρτητη βιοφαρµακευτική εταιρεία το 2013 επεν-
δύοντας στην καλλιέργεια ενός φιλικού περιβάλ-
λοντος εργασίας, το οποίο ευνοεί τη συναδελφικό-
τητα, την ανοιχτή επικοινωνία, τη διαφάνεια, την 
καινοτοµία και την ευελιξία.

Από την πλευρά του, ο διευθυντής Ανθρώπινου 
∆υναµικού της AbbVie, Θωµάς Κούγκουλος, πρό-
σθεσε: «Θελήσαµε να οικοδοµήσουµε µία διαφο-
ρετική εταιρεία, µέσα στην κρίση. Ο στόχος έγινε 
όραµα, αγκαλιάστηκε πρωτίστως από τους εργαζό-
µενους, αλλά και από τη διοίκηση. Το όραµα αυτό 
προσπαθούµε να το υλοποιούµε. Απαιτείται καθη-
µερινή προσπάθεια, σύµπνοια και η συναντίληψη 
των συναδέλφων. Προσπαθούµε να είµαστε στην 
πρωτοπορία των εξελίξεων, να σκεφτόµαστε και να 
δρούµε εκτός του παραδοσιακού µοντέλου µιας τυ-
πικής, συντηρητικής φαρµακευτικής εταιρείας και 
αυτό είναι κάτι ορατό στους συναδέλφους. Θέλουµε 
στο εργασιακό µας περιβάλλον να υπάρχει άνεµος 
αισιοδοξίας και καινοτοµίας. Η έννοια “καθηµερι-
νότητα” στην AbbVie δεν έχει αρνητικό φορτίο. Υι-
οθετώντας ένα µοντέλο εργασίας που βασίζεται στη 
διαρκή επιµόρφωση, στις οµαδικές δραστηριότη-
τες, στις διατµηµατικές οµάδες εργασίας, καθώς ε-
πίσης και στην ευελιξία στο ωράριο, έχουµε κατα-
φέρει να χτίσουµε ένα κλίµα αµοιβαίας εµπιστο-
σύνης µεταξύ εταιρείας και εργαζοµένων. Η πρώτη 
θέση στη λίστα του θεσµού “Best WorkPlaces 2017” 
είνα ι η αντανάκλαση αυτής της προσπάθειας, ενώ 
ταυτόχρονα αποτελεί το κίνητρό µας για να συνε-
χίζουµε να προσβλέπουµε στην εξέλιξη».

Οι ασθενείς µε χρόνια νεφρική νόσο 
διατρέχουν αυξηµένο κίνδυνο για 
τη ζωή τους, σε σχέση µε τον γενικό 
πληθυσµό, λόγω καρδιαγγειακών 
συµβαµάτων και λοιµώξεων. Στην 

αυξηµένη συχνότητα εµφάνισης καρδιαγγειακών 
επιπλοκών συµβάλλουν οι γνωστοί παράγοντες, 
που περιλαµβάνουν την αρτηριακή υπέρταση, τον 
σακχαρώδη διαβήτη, το κάπνισµα και την υπερλι-
πιδαιµία. Σηµαντικό ρόλο όµως διαδραµατίζουν οι 
διαταραχές του µεταβολισµού του ασβεστίου και 
φωσφόρου, που εµφανίζονται λόγω της νεφρικής 
δυσλειτουργίας, στην οποία παρατηρείται µείωση 
της αποβολής του φωσφόρου στα ούρα και κατα-
κράτηση του φωσφόρου στο αίµα, µε αποτέλεσµα 
την υπερφωσφαταιµία. Η υπερφωσφαταιµία είναι 
εντονότερη σε ασθενείς µε νεφρική νόσο τελικού 
σταδίου, όταν η παραγωγή των ούρων έχει µειωθεί 
ή εκµηδενιστεί. Η υπερφωσφαταιµία συνδέεται µε 
επιταχυνόµενη αρτηριοσκλήρωση, ασβεστοποίηση 
των αρτηριών και αυξηµένη πιθανότητα εµφάνισης 
εµφράγµατος του µυοκαρδίου, αγγειακού εγκε-

AbbVie: Μακράν το καλύτερο εργασιακό 
περιβάλλον στην Ελλάδα

φαλικού επεισοδίου, περιφερικής αποφρακτικής 
αρτηριοπάθειας. Επιπροσθέτως, παρουσιάζεται α-
ποδυνάµωση του σκελετικού µας συστήµατος και 
συχνότερη εµφάνιση καταγµάτων των οστών και δι-
αταραχές κίνησης-βάδισης. Αποτελεί συνεπώς µία 
από τις βασικές αιτίες για την αυξηµένη θνησιµό-
τητα και θνητότητα των ασθενών αυτών. Η µείωση 
των επιπέδων του φωσφόρου στο αίµα είναι πρω-
ταρχικός θεραπευτικός στόχος για τους ασθενείς 
µας. Απαιτείται σωστή διατροφή για τον περιορισµό 
της λήψης φωσφόρου, αυστηρή εφαρµογή επαρ-
κούς αιµοκάθαρσης ή περιτοναϊκής κάθαρσης και 
από του στόµατος χορήγηση των φωσφοροδεσµευ-
τικών φαρµάκων, τα οποία αναστέλλουν την απορ-
ρόφηση του φωσφόρου από τη γαστρεντερική οδό. 
Τα φωσφοροδεσµευτικά φάρµακα δεσµεύουν τον 
φώσφορο της τροφής στο έντερο και το σύµπλοκο 
αποβάλλεται µε τα κόπρανα. Τα σκευάσµατα που 
κυκλοφορούν στην Ελλάδα χωρίζονται σε δύο κα-
τηγορίες, αυτά που περιέχουν ασβέστιο και αυτά 
που δεν περιέχουν ασβέστιο. Για τη θεραπεία της 
υπερφωσφαταιµίας µε φωσφοροδεσµευτικούς πα-

ράγοντες σε ασθενείς µε χρόνια νεφρική νόσο στα-
δίου 5, συνήθως απαιτούνται κατά µέσο όρο εννέα 
δισκία ηµερησίως, µε αποτέλεσµα τη χαµηλή συµ-
µόρφωση στη θεραπεία και τον ανεπαρκή έλεγχο 
των επιπέδων φωσφόρου. Έχει διαπιστωθεί πως 
µόνο το 52% των ασθενών που λαµβάνει θεραπεία 
επιτυγχάνει τα επιθυµητά επίπεδα φωσφόρου. Ε-
πίσης, η χρήση των φωσφοροδεσµευτικών παρα-
γόντων που περιέχουν ασβέστιο σχετίζεται µε κίν-
δυνο ανάπτυξης αγγειακών ασβεστώσεων. Για τη 
θεραπεία της υπερφωσφαταιµίας σε ασθενείς που 
υποβάλλονται σε αιµοκάθαρση και περιτοναϊκή 
κάθαρση υπάρχει µια νέα φαρµακευτική αγωγή, 
που είναι διαθέσιµη στην ελληνική αγορά. Πρό-
κειται για το σουκροφερικό οξυ-υδροξείδιο, έναν 
µη-ασβεστούχο φωσφοροδεσµευτικό παράγοντα 
µε βάση τον σίδηρο, που δρα δεσµεύοντας τον φώ-
σφορο της τροφής στο γαστρεντερικό. Με αυτόν τον 
τρόπο µειώνει την ποσότητα του φωσφόρου που 
µπορεί να απορροφηθεί στην κυκλοφορία του αί-
µατος και ως εκ τούτου µειώνει τα επίπεδα του φω-
σφόρου στο αίµα. Οι µελέτες δείχνουν ότι ελέγχει 
αποτελεσµατικά τα επίπεδα φωσφόρου µε 3-4 δι-
σκία ηµερησίως, οδηγώντας παράλληλα σε καλύ-
τερη συµµόρφωση των ασθενών στη θεραπεία. Το 
σουκροφερικό οξυ-υδροξείδιο δεν αλληλεπιδρά 
µε πολλά φάρµακα που λαµβάνουν οι ασθενείς µε 
νεφρική νόσο, όπως και µε την από του στόµατος 
χορηγούµενη βιταµίνη D για τη µείωση της παρα-
θορµόνης. Το δισκίο του σουκροφερικού οξυ-υ-
δροξειδίου είναι πρακτικό στη χορήγηση, καθώς 
διαλύεται γρήγορα στο νερό ή στο σάλιο και είναι 
εύκολο στη µάσηση. Χορηγείται µαζί µε τα γεύ-
µατα, επιτυγχάνοντας τον αποτελεσµατικό έλεγχο 
του φωσφόρου.
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Τι είναι το «κότσι» ή βλαισός µέγας δάκτυλος 
ή Hallux Valgus?
Πρόκειται για µία οστική προεκβολή που εν µέρει οφείλεται σε 
δηµιουργία ψευδοστού, αλλά κυρίως στη στρέψη του µεγάλου 
δακτύλου προς τα υπόλοιπα και τη µετατόπισή του προς τα έξω.

Πως δηµιουργείται;
Ένας βασικός παράγοντας για την εµφάνισή του αποτελεί το στε-
νό υπόδηµα. Προσοχή, όχι τα ψηλοτάκουνα, όπως πολλές φορές 
αναφέρεται, αλλά αυτά που το µπροστινό µέρος του υποδήµατος 
είναι στενό. Σε πληθυσµούς που δεν φορούν παπούτσια (π.χ µέρη 
της Αφρικής) η εµφάνισή του είναι σπάνια.
∆εύτερος σηµαντικός παράγοντας είναι η κληρονοµικότητα (γενετική 
προδιάθεση). Πολλές φορές, αν ανατρέξουµε στο παρελθόν, θα ανα-
καλύψουµε ότι η γιαγιά ή η θεία έπασχαν και αυτές από την ίδια πα-
ραµόρφωση. Το εφηβικό «κότσι» έχει σίγουρα γενετικό υπόβαθρο.
Άλλοι παράγοντες που ενοχοποιούνται είναι η πλατυποδία και ο 
υπερπρηνισµός του ποδιού (όταν το πόδι στρέφεται προς το εσω-
τερικό σε υπερβολικό βαθµό). 

Υπάρχει συντηρητική θεραπεία;
∆εν υπάρχει συντηρητική θεραπεία που να µπορεί να αναστρέψει 
την κατάσταση και να εξαφανίσει το «κότσι». Η χρήση υποδηµά-
των µε φαρδύ το µπροστινό µέρος, σκληρή ανένδοτη σόλα και 
µαλακό το επάνω µέρος του υποδήµατος µπορεί να κάνουν πιο 
ανακουφιστικό το βάδισµα και ίσως βοηθήσουν στην µη περαι-
τέρω επιδείνωση. Οι νάρθηκες απαγωγής του µεγάλου δακτύλου 
και τα διαχωριστικά σιλικόνης, δεν βοηθούν.

Χειρουργική θεραπεία. Μπορεί να διορθώσει την πα-
ραµόρφωση και να απαλλάξει από τον πόνο;
Η χειρουργική παρέµβαση µπορεί να διορθώσει την παραµόρ-

φωση και να απαλλάξει από τον πόνο. Στην περίπτωση που υπάρ-
χει και µεταταρσαλγία ή και παραµόρφωση στα νεκρά δάκτυλα, 
θα πρέπει να αντιµετωπίζεται συνολικά. Αυτά µπορούν να γίνουν 
ταυτόχρονα, στην ίδια επέµβαση.

Ποιά χειρουργική µέθοδος είναι η καλύτερη;
∆εν υπάρχει µία χειρουργική µέθοδος που να διορθώνει όλα 
τα πόδια, γιατί όλες οι παραµορφώσεις δεν είναι ίδιες. Ο χει-
ρουργός θα πρέπει να γνωρίζει και να εφαρµόζει την µέθοδο 
που είναι η κατάλληλη για την συγκεκριµένη παραµόρφωση 
και να συνυπολογίσει όλες τις σύνοδες παραµέτρους που µπο-
ρεί να συνυπάρχουν εκτός από την παραµόρφωση (ελαστι-
κότητα των αρθρώσεων, ρευµατοειδής αρθρίτιδα, διαβήτης, 
αγγειοπάθεια).
Επιπρόσθετα, θα πρέπει να γνωρίζουµε ότι η παραµόρφωση δεν 
είναι µόνο οστική, αλλά και παραµόρφωση µαλακών µορίων. 

Υπάρχει χειρουργική µέθοδος µε LASER;
∆εν υπάρχει χειρουργική µέθοδος µε LASER για το «κότσι». 
Υπάρχει χειρουργική τεχνική µε µικρές τοµές, που όµως η 
εφαρµογή της – σύµφωνα µε τις επίσηµες οδηγίες της Ευρω-
παϊκής Εταιρείας Άκρου Ποδός και Ποδοκνηµικής – θα πρέπει 
να περιορίζεται µόνο σε ελαφρές παραµορφώσεις. Στην περί-
πτωση αυτή, τα κοψίµατα γίνονται µε ειδικά σβουράκια, που 
προσοµοιάζουν στα οδοντιατρικά. Μειονεκτήµατα της µεθόδου 
µε LASER είναι το παρατεταµένο πρήξιµο στο πόδι, η βράχυνση 
του µεγάλου δακτύλου (λόγω του εργαλείου που χρησιµοποιεί-
ται), ο µεγάλος κίνδυνος της παρεκτόπισης της οστεοτοµίας του 
κοψίµατος (διότι δεν χρησιµοποιούνται ειδικά υλικά σταθερο-
ποίησης). Αυτό µπορεί να έχει ως αποτέλεσµα να κολλήσει η 
οστεοτοµία σε λάθος θέση και να προκαλέσει µεγάλα προβλή-
µατα στην βάδιση.

Ό,τι ακούγεται εύκολο και απλό µπορεί να έχει απήχηση, αλλά 
συνήθως χρειάζεται προσοχή. Κάθε «κότσι» είναι διαφορετικό 
και δεν µπορεί µια µέθοδος να λύσει τα πάντα, εύκολα και απλά.

Πότε περπατάω;
Στο 95% των περιπτώσεων την ίδια ή την επόµενη µέρα, µε ένα 
ειδικό µετεγχειρητικό πέδιλο, το οποίο ο ασθενής φοράει 3 µε 4 
εβδοµάδες.

Θα πονάω µετά την επέµβαση;
Όχι. Αυτό είναι µύθος που έχει να κάνει µε παλαιότερου τύπου 
χειρουργικές τεχνικές και µε τεχνικές όπως οι διαδερµικές, που 
δεν χρησιµοποιούνται εσωτερικά υλικά  σταθεροποίησης και τα 
κόκαλα έχουν µικροκίνηση Επίσης, η σωστή χρήση µετεγχει-
ρητικής τοπικής αναλγησίας µειώνει τον πόνο, µε αποτέλεσµα ο 
ασθενής να µπορέσει να περπατήσει χωρίς πρόβληµα.

Το «κότσι» εµφανίζεται ξανά;
Όχι, εφόσον επιλεχθεί η απολύτως σωστή χειρουργική τεχνική 
για τη συγκεκριµένη παραµόρφωση. Άρα η χειρουργική στο «κό-
τσι» είναι χειρουργική a la carte και όχι µία τεχνική για τα πάντα.
Μεγάλη σηµασία έχει και η συµµόρφωση του ασθενούς. ∆η-
λαδή, δεν επιτρέπεται µετά την επέµβαση να φορούνται καθη-
µερινά υποδήµατα µε πολύ στενό µπροστινό µέρος. Τα ψηλο-
τάκουνα παπούτσια δεν είναι πρόβληµα για το χειρουργηµένο 
(«κότσι»). 

Υπάρχουν εξειδικευµένη χειρουργοί για το «κότσι»;
Βεβαίως. Ο ενδεδειγµένος χειρουργός είναι ο εξιδεικευµένος 
στην χειρουργική Άκρου Ποδός και Ποδοκνηµικής, καθώς για το 
«κότσι», όπως και κάθε άλλη πάθηση των κάτω άκρων, απαιτού-
νται ειδικές γνώσεις και εµπειρία.-

Αλήθειες και µύθοι για το κότσι
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Από µελέτη που 
έγινε στην Ελλάδα 
εκτιµάται ότι από 
χρόνια ηπατίτιδα C 
νοσούν τουλάχιστον 
160.000 άτοµα. 
Ωστόσο, µόλις 
30.000 ασθενείς 
έχουν διαγνωστεί µε 
τη νόσο.

Με τη γιγάντια 
δωρεά ύψους 14 
εκατ. ευρώ το 
Ίδρυµα Σταύρος 
Νιάρχος ανανεώνει 
το 22% του στόλου 
του ΕΚΑΒ, 
προσφέροντας 143 
υπερσύγχρονα 
ασθενοφόρα και την 
οκταετή συντήρησή 
τους.

Τραγικά υποδιαγνωσµένη παραµένει 
η ηπατίτιδα C στην Ελλάδα, µε µόλις 
30.000 ασθενείς να έχουν διαγνωστεί 
µε τη νόσο, ενώ από έρευνα που πραγ-

µατοποίησε πρόσφατα η Ελληνική Εταιρεία Με-
λέτης Ήπατος προκύπτει ότι τουλάχιστον 160.000 
άνθρωποι έχουν µολυνθεί µε τον ιό HVC εντός των 
συνόρων. ∆ηλαδή, από τους νοσούντες µε χρόνια 
λοίµωξη µε τον ιό HVC, 130.000 άτοµα ζουν στο 
σκοτάδι της άγνοιας και δεν λαµβάνουν καµία θε-
ραπεία προκειµένου να αποφύγουν το κίνδυνο της 
κίρρωσης και του ηπατικού καρκίνου, εκεί όπου ο-

Ο∆ΗΓΟΣ ΥΓΕΙΑΣ

δηγεί µε µαθηµατική ακρίβεια η χρόνια ηπατίτιδα 
C, αν ο ασθενής αφεθεί στην τύχη του. Ακόµα πιο 
τραγική είναι η εικόνα των υπό θεραπεία ασθενών 
στην πατρίδα µας, που αποτελούν σταγόνα στον ω-
κεανό των χρόνιων πασχόντων, καθώς σύµφωνα µε 
το Μητρώο Ασθενών (Registry) 1.500 άτοµα λαµ-
βάνουν κάποια θεραπεία.

Στο πλαίσιο της συντονισµένης προσπάθειας 
του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας για την ε-
ξάλειψη της ηπατίτιδας µέχρι το 2020, το υπουρ-
γείο Υγείας φιλοδοξεί να βάλει σε θεραπεία 5.000 
ασθενείς µέσα στο 2017, καταργώντας τα αυστηρά 

κριτήρια, που είχε θεσπίσει παλιότερα ο ΕΟΠΥΥ, 
σύµφωνα µε τα οποία µόνο οι προ-κιρρωτικοί και 
οι κιρρωτικοί ασθενείς (σε στάδια ίνωσης F3 και 
F4 αντίστοιχα) µπορούν να λάβουν τις νέες και-
νοτόµες θεραπείες. Ωστόσο, µετά το «άνοιγµα των 
κριτηρίων», που επιτρέπει τη χορήγηση των νέων 
θεραπειών σε ασθενείς µε λιγότερο προχωρηµένη 
νόσο (στάδιο ίνωσης F2), και εν αναµονή των πα-
γονοτυπικών θεραπειών (ένα διπλό σχήµα µε δύο 
χάπια την ηµέρα και ένα τριπλό σχήµα µε τρία χάπια 
την ηµέρα) που θα κυκλοφορήσουν µέσα στο 2018 
από τις φαρµακευτικές εταιρείες AbbVie και Gilead 
αντίστοιχα, το πρώτο εµπόδιο που θα πρέπει να υ-
περνικηθεί είναι να εντοπιστούν περισσότεροι α-
σθενείς, ώστε να βρεθούν τα 5.000 άτοµα µε χρόνια 
ηπατίτιδα C που θα µπουν σε θεραπεία. Το δεύτερο 
εµπόδιο που θα πρέπει να ξεπεραστεί αφορά την 
ολοκλήρωση της διαπραγµάτευσης ανάµεσα στην 
αρµόδια επιτροπή και τις πέντε φαρµακευτικές ε-
ταιρείες που συµµετέχουν (καθώς διαθέτουν και-
νοτόµες θεραπείες για την ηπατίτιδα C), προκειµέ-
νου να µειωθούν οι τιµές των ακριβών καινοτόµων 
φαρµάκων. Μέχρι στιγµής η διαπραγµάτευση, που 
ξεκίνησε τον περασµένο Ιούλιο, γίνεται κυρίως δι’ 
αλληλογραφίας και όχι διά ζώσης, όπως θα περί-
µενε κανείς ακούγοντας τον όρο «διαπραγµατευό-
µαστε», και βρισκόµαστε εν αναµονή της χάραξης 
του σχετικού νοµοθετικού πλαισίου.

130.000 ασθενείς µε 
ηπατίτιδα C ζουν στο 
σκοτάδι της άγνοιας

Α νάσα ζωής στο Εθνικό Κέντρο Άµεσης 
Βοήθειας (ΕΚΑΒ) δίνει στην πιο δύ-
σκολη οικονοµική και κοινωνική συ-
γκυρία των τελευταίων ετών το Ίδρυµα 

Σταύρος Νιάρχος (ΙΣΝ), προσφέροντας την πιο 
µεγάλη δωρεά που έλαβε ποτέ το ΕΚΑΒ από την 
εποχή της ίδρυσής του. Η δωρεά, ύψους 14 εκατ. 
ευρώ, εντάσσεται στο πλαίσιο της Πρωτοβουλίας 
Ενάντια στην Κρίση και καλύπτει, µεταξύ άλλων, 
την προµήθεια 143 υπερσύγχρονων ασθενοφόρων 
οχηµάτων και την πλήρη συντήρησή τους για οκτώ 
χρόνια, καθώς και την ψηφιακή αναβάθµιση του 
επιχειρησιακού κέντρου του ΕΚΑΒ. Αναλυτικά, η 
δωρεά του ΙΣΝ αφορά την προµήθεια 65 συµβατι-
κών ασθενοφόρων, 22 κινητών ιατρικών µονάδων, 
6 εκ των οποίων καλύπτουν, µε εξειδικευµένο εξο-
πλισµό για νεογνά, ανάγκες αεροδιακοµιδών, 26 α-
σθενοφόρων 4x4, καθώς και 30 οχηµάτων µικρού 
όγκου. Στόχος του ΙΣΝ παραµένει η υποστήριξη 
και συµπλήρωση των θεσµικών φορέων στην αντι-
µετώπιση σηµαντικών αναγκών και όχι η αναπλή-
ρωσή τους. Ως προς αυτή την κατεύθυνση, τα νέα 
οχήµατα εκσυγχρονίζουν το 22% του συνολικού 
στόλου του ΕΚΑΒ (650 οχήµατα) και στο σύνολό 
τους θα αντικαταστήσουν παλαιότερης τεχνολογίας 
οχήµατα. Το ΙΣΝ διοργάνωσε διαδικασία προσφο-
ρών, σε συνεργασία µε το ΕΚΑΒ, το οποίο και έθεσε 
τις προδιαγραφές των οχηµάτων που θα καλύψουν 
τις υπάρχουσες ανάγκες του στόλου του. Στον δι-
αγωνισµό συµµετείχαν συνολικά πέντε εταιρείες. 
Τα οχήµατα που περιλαµβάνει η γιγάντια δωρεά 
θα διατεθούν σε όλες τις περιφέρειες της Ελλάδας, 
στα νησιά του Αιγαίου και του Ιονίου, µε στόχο να 

∆ωρεά ύψους 14 εκατ. ευρώ 
δίνει ανάσα ζωής στο ΕΚΑΒ

ανταποκριθούν στη βασική ανάγκη για ανοιχτή 
πρόσβαση σε θέµατα δευτεροβάθµιας και τριτο-
βάθµιας φροντίδας όλων των κατοίκων της χώρας. 
Συγκεκριµένα, τα οχήµατα θα διατεθούν στις πε-
ριφέρειες Αττικής, Κεντρικής και ∆υτικής Μακε-
δονίας, Θεσσαλίας, Ηπείρου, Στερεάς Ελλάδας, Ι-
ονίων Νήσων, ∆υτικής Ελλάδας, Πελοποννήσου, 
Βορείου και Νοτίου Αιγαίου, καθώς και της Κρήτης. 
Η προµήθεια των οχηµάτων θα έχει ολοκληρωθεί 
έως το τέλος του 2017 και θα πραγµατοποιηθεί σε 
δύο φάσεις. Μέχρι τον Σεπτέµβριο θα είναι σε κυ-
κλοφορία τα 75 πρώτα ασθενοφόρα οχήµατα, ενώ 
µέχρι το τέλος του χρόνου θα είναι διαθέσιµα και 
τα υπόλοιπα. Ο πρόεδρος του ΕΚΑΒ Κωνσταντί-
νος Καρακατσιανόπουλος ευχαρίστησε θερµά 
το ΙΣΝ για την προσφορά του και επισή-
µανε ότι η συγκεκριµένη δωρεά θα α-
ναβαθµίσει σε σηµαντικό βαθµό τις 
υπηρεσίες προνοσοκοµειακής φρο-
ντίδας που παρέχει καθηµερινά 
το ΕΚΑΒ σε όσους συναν-
θρώπους µας τις έχουν α-
νάγκη, αφού τα οχήµατα 
πρόκειται να διατεθούν 
και να καλύψουν ανάγκες 
σε όλες τις περιφέρειες 
της Ελλάδας.

Επιπλέον, µέσω της 
δωρεάς το ΙΣΝ θα υποστη-
ρίξει και την ψηφιακή ανα-
βάθµιση του επιχειρησια-
κού κέντρου της Αττικής, 
το οποίο δέχεται ετησίως 

άνω των 1.700.000 κλήσεων (σύµφωνα µε τα στοι-
χεία ΕΚΑΒ του 2016). Το επιχειρησιακό κέντρο 
αποτελείται από την εφαρµογή ηλεκτρονικής δια-
χείρισης των περιστατικών και την εφαρµογή της 
τηλεµατικής παρακολούθησης ασθενοφόρων. Η 
αναβάθµιση περιλαµβάνει την ηλεκτρονική δια-
χείριση των περιστατικών και την εφαρµογή τηλε-
µατικής παρακολούθησης των 200 ασθενοφόρων 
οχηµάτων που δρουν στην περιφέρεια Αττικής, πα-
ρέχοντας µε αυτόν τον τρόπο τη δυνατότητα βελ-
τίωσης του χρόνου ανταπόκρισης κατά 25%. Επι-
πρόσθετα, η δωρεά θα υποστηρίξει την επέκταση 
του υφιστάµενου συστήµατος του κέντρου της Θεσ-
σαλονίκης στο επιχειρησιακό κέντρο της Αττικής.
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Σε εποχές δύσκολες 
για την κοινωνία, 
η ΠΕΦ στηρίζει 
τα παιδιά που 
έχουν ανάγκη, 
συνεισφέροντας στις 
δράσεις της ένωσης 
«Μαζί για το Παιδί».

Η ελληνική φαρµακοβιοµηχανία, µε 
αίσθηση ευθύνης απέναντι στην 
κοινωνία, δείχνει έµπρακτα τη 
στήριξή της στα παιδιά που έχουν 
ανάγκη και που στις µέρες µας ε-

ξελίσσονται στα πιο αθώα θύµατα της οικονοµικής 
κρίσης εντός των συνόρων. Γι’ αυτά τα παιδιά ενός 
κατώτερου θεού η Πανελλήνια Ένωση Φαρµακο-
βιοµηχανίας (ΠΕΦ) θέτει σε εφαρµογή ένα φιλό-
δοξο πρόγραµµα κοινωνικής συνεισφοράς, σε συ-
νεργασία µε την ένωση κοινωφελών σωµατείων µη 
κερδοσκοπικού χαρακτήρα «Μαζί για το Παιδί». 
Το πρόγραµµα περιλαµβάνει µια σειρά στοχευµέ-
νων ενεργειών εντός του έτους, µέσω των οποίων η 
ΠΕΦ στηρίζει τις δράσεις των σωµατείων της ένω-
σης, βοηθώντας ετησίως περισσότερα από 30.000 
παιδιά και τις οικογένειές τους, οι οποίες αντιµε-
τωπίζουν σοβαρά προβλήµατα διαβίωσης. Αποδέ-
κτες των σηµαντικών αυτών κοινωνικών δράσεων 
είναι ευάλωτες πληθυσµιακές οµάδες, όπως τα παι-
διά µε αναπηρίες και χρόνια νοσήµατα.

Πρώτη δράση στο πλαίσιο του προγράµµατος 
είναι η πραγµατοποίηση δωρεάς προς το Ίδρυµα 
Κοινωνικής Εργασίας (ΙΚΕ) µε σκοπό την κάλυψη 
ιατρικών υπηρεσιών διάγνωσης και θεραπευτικής 
παρέµβασης για τα παιδιά µε αναπηρίες. Το ΙΚΕ 
αναπτύσσει προγράµµατα και υπηρεσίες για την 
κάλυψη των αναγκών των ευάλωτων πληθυσµια-
κών οµάδων που έχουν πληγεί βαρύτατα από την 
οικονοµική κρίση και έχει διακριθεί για τη δράση 

του στα 50 χρόνια λειτουργίας του. Μία από τις 
σηµαντικότερες ενέργειές του είναι η λειτουργία 
του Χατζηπατέρειου Κέντρου Αποκατάστασης και 
Στήριξης Παιδιού, το οποίο έχει αναπτύξει ένα ο-
λιστικό µοντέλο παροχής υπηρεσιών βάσει των ε-
ξατοµικευµένων αναγκών των παιδιών µε εγκεφα-
λική παράλυση και σήµερα υποστηρίζει 54 παιδιά.

Με τη βοήθεια των ελληνικών φαρµακευτικών 
επιχειρήσεων, αλλά και µέσα από την αλληλεγγύη 
των εργαζοµένων, η ΠΕΦ έχει προγραµµατίσει την 
υλοποίηση σειράς δράσεων για τη στήριξη παιδιών 
και οικογενειών που έχουν ανάγκη. Πέρα από την 
οικονοµική συµβολή τους, οι εταιρείες-µέλη της 

ΠΕΦ θα πραγµατοποιήσουν δωρεά φαρµάκων σε 
κάθε σωµατείο της ένωσης «Μαζί για το Παιδί» και 
θα ακολουθήσει σειρά εθελοντικών δράσεων µε τη 
συµµετοχή των εργαζοµένων της ελληνικής φαρ-
µακοβιοµηχανίας. «Η στήριξη και ενίσχυση όλων 
των παιδιών ηθικά, οικονοµικά και ψυχολογικά 
και η ευαισθητοποίηση και ενηµέρωση της κοινής 
γνώµης σχετικά µε τα προβλήµατα που αντιµετω-
πίζουν αποτελεί κύριο µέληµά µας» επισηµαίνει 
η γενική διευθύντρια της ΠΕΦ Φαίη Κοσµοπού-
λου, προσθέτοντας πως για το 2017 η ΠΕΦ υλο-
ποιεί τη δέσµευσή της, αγκαλιάζοντας το «Μαζί 
για το Παιδί».

Η ΠΕΦ 
στηρίζει 
τα παιδιά που 
έχουν ανάγκη
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Η συστηµατική 
χρήση αντηλιακού 
µειώνει κατά 40% τον 
κίνδυνο εµφάνισης 
µελανώµατος, 
της πιο επιθετικής 
µορφής δερµατικού 
καρκίνου, και κατά 
50% τον κίνδυνο 
εµφάνισης των άλλων 
δερµατικών καρκίνων.

H βιταµίνη D 
προσλαµβάνεται 
µέσω της διατροφής. 
Επίσης, παράγεται 
φυσικά στον 
οργανισµό, όταν η 
ηλιακή ακτινοβολία 
έρχεται σε επαφή 
µε το δέρµα. Με τη 
δράση της επηρεάζει 
έως και 30.000 
γονίδια.

Σ
την ηλιόλουστη Ελλάδα ο δερ-
µατικός καρκίνος αποτελεί µία ε-
ντελώς υπαρκτή απειλή. Στην πα-
τρίδα µας καταγράφονται ετησίως 
200 νέα περιστατικά µελανώµα-
τος και 100 θάνατοι από τη νόσο, 

Ο∆ΗΓΟΣ ΥΓΕΙΑΣ

ενώ οι ειδικοί της Ελληνικής ∆ερµατολογικής και 
Αφροδισιολογικής Εταιρείας (Ε∆ΑΕ) προειδοποι-
ούν ότι δεν πρέπει να δίνουµε βάση στον αστήρικτο 
αστικό µύθο που θέλει το αντηλιακό να δηµιουρ-
γεί έλλειψη βιταµίνης D. Όπως εξηγούν ο καθηγη-
τής ∆ερµατολογίας ∆ηµήτρης Ρηγόπουλος, πρόε-

δρος της Ε∆ΑΕ, και ο αναπληρωτής καθηγητής ∆ερ-
µατολογίας Αλέξανδρος Κατούλης, η συστηµατική 
χρήση αντηλιακού µειώνει κατά 40% τον κίνδυνο 
εµφάνισης µελανώµατος, της πιο επιθετικής µορ-
φής δερµατικού καρκίνου, και κατά 50% τον κίν-
δυνο εµφάνισης των άλλων δερµατικών καρκίνων. 
Όταν δεν φοράµε αντηλιακό, παθαίνουµε εγκαύ-
µατα που δεν δηµιουργούν µόνο πόνο, τράβηγµα 
και ξεφλούδισµα αλλά αποτελούν σηµαντικό παρά-
γοντα κινδύνου για καρκίνο στη µετέπειτα ζωή, µε 
τα παιδιά που έχουν υποστεί πέντε ή περισσότερα 
εγκαύµατα να έχουν διπλάσιες πιθανότητες να πά-
θουν µελάνωµα ως ενήλικες. Ακόµα πιο επιβλαβές 
για την υγεία είναι το σολάριουµ, καθώς οκταπλα-
σιάζει τον κίνδυνο για µελάνωµα.

Εκτός από φονικό, το µελάνωµα έχει και υψηλό 
κόστος. Στις ΗΠΑ, όπου εκτιµάται ότι φέτος 87.000 
άνθρωποι θα πεθάνουν από µελάνωµα, το ετήσιο 
κόστος του ανέρχεται σε 3,3 δισ. ευρώ, µε τους µη 
µελανωµατικούς καρκίνους να κοστίζουν άλλα 4,8 
δισ. ευρώ και το σύνολο της ιατρικής δαπάνης να 
αγγίζει τα 8,1 δισ. ευρώ.

Για την πρόληψη και την έγκαιρη διάγνωση των 
δερµατικών καρκίνων η Ε∆ΑΕ, σε συνεργασία µε 
την εταιρεία καλλυντικών Pierre Fabre και τα ερ-
γαστήρια Avène, διοργανώνει την εβδοµάδα δω-
ρεάν δερµατολογικών εξετάσεων στις 8-12 Μαΐου.

∆ΙΟΡΘΩΣΗ
Στην εκστρατεία ενηµέρωσης και δωρεάν εξετάσεων της 
Ε∆ΑΕ για τους δερµατικούς καρκίνους τον Μάιο συµµετέ-
χουν αποκλειστικά οι δερµατολόγοι-αφροδισιολόγοι και 
όχι άλλες ιατρικές ειδικότητες, όπως εσφαλµένα αναγρά-
φηκε στο προηγούµενο φύλλο της «Free Sunday». Για να 
βρείτε τους συνεργαζόµενους δερµατολόγους της περιο-
χής σας, µπείτε στο site www.euromelanoma-greece.gr.

∆ιακόσια νέα µελανώµατα 
ετησίως στην ηλιόλουστη Ελλάδα

Μπορεί η βιταµίνη D να είναι περισ-
σότερο γνωστή ως το απαραίτητο 
συστατικό για τη δέσµευση του α-
σβεστίου και το χτίσιµο ενός γερού 

σκελετού, ωστόσο η δράση της δεν περιορίζεται 
εκεί. Όπως επισηµαίνει η δρ. Νικολέτα Κοΐνη, πι-
στοποιηµένη ιατρός Λειτουργικής, Προληπτικής, 
Αντιγηραντικής και Αναγεννητικής Ιατρικής από 
την Αµερικανική Ακαδηµία Αντιγηραντικής Ιατρι-
κής, η οργανική αυτή λιποδιαλυτή ουσία έχει άµεση 
δράση στα γονίδιά µας. Το τελικό προϊόν του µε-
ταβολισµού της βιταµίνης D είναι η ορµόνη καλ-
σιτριόλη, που αλληλεπιδρά µε περισσότερα από 
2.500 γονίδια στο ανθρώπινο σώµα.

Ιδιαίτερα σηµαντική είναι µια πρόσφατη µε-
λέτη από το Πανεπιστήµιο Χάρβαρντ και το Πα-
νεπιστήµιο της Καλιφόρνιας στο Λος Άντζελες, η 
οποία απέδειξε ότι η βιταµίνη D είναι απαραίτητη 
για να µπορούν τα κύτταρα να έχουν πρόσβαση στη 

Σύνθετος 
ο ρόλος 
της βιταµίνης D 
στην υγεία µας

βιβλιοθήκη του DNA και να ενεργοποιούν τους 
µηχανισµούς αυτοδιόρθωσής τους. Σε κάποιες µε-
λέτες αναφέρεται ότι η βιταµίνη D επηρεάζει έως 
και 30.000 γονίδια που συνθέτουν πολλές πρωτε-
ΐνες, οι οποίες παίζουν σηµαντικό ρόλο στη ρύθ-
µιση, στη διαφοροποίηση και στον πολλαπλασια-
σµό των κυττάρων. «Οι υποδοχείς της βιταµίνης D 
βρίσκονται στο έντερο, στα οστά, στον εγκέφαλο, 
στον προστάτη, στον µαστό, στο κόλον, σε κύτταρα 
του ανοσοποιητικού συστήµατος, στους καρδιακούς 
και στους αγγειακούς µυς» εξηγεί η κ. Κοΐνη. Γίνε-
ται, συνεπώς, αντιληπτό ότι η βιταµίνη D δεν είναι 
απαραίτητη µόνο για υγιή οστά και την πρόληψη 
της οστεοπόρωσης και της ραχίτιδας αλλά για το 
σύνολο του οργανισµού µας.

Ο διακεκριµένος Αµερικανός καθηγητής Βιοχη-
µείας Άντονι Νόρµαν χαρακτηρίζει τη βιταµίνη D α-
παραίτητη για την οµαλή λειτουργία του ανοσοποι-
ητικού συστήµατος, τη µυϊκή δύναµη και την εγκε-

φαλική δραστηριότητα, καθώς και για την έκκριση 
και ρύθµιση της ινσουλίνης από το πάγκρεας, αλλά 
και τη ρύθµιση της αρτηριακής πίεσης. Η πιο σηµα-
ντική ιδιότητα της βιταµίνης D είναι η ρύθµιση της 
απορρόφησης του ασβεστίου και του φωσφόρου, 
ενώ είναι απαραίτητη για τη σωστή ανάπτυξη των 
οστών και των δοντιών, όπως και για την πρόληψη 
πολλών ασθενειών. Μελέτες έχουν ήδη τεκµηριώ-
σει ότι η έλλειψή της σχετίζεται, µεταξύ άλλων, µε 
τον καρκίνο, την υπέρταση, τις καρδιοπάθειες, τον 
αυτισµό, την παχυσαρκία, τον σακχαρώδη διαβήτη, 
την πολλαπλή σκλήρυνση, τη ρευµατοειδή αρθρί-
τιδα, τη νόσο του Crohn, τη γρίπη και το κοινό κρυ-
ολόγηµα, την ψωρίαση, τη σηψαιµία, την αϋπνία, την 
πρόωρη γήρανση, το άσθµα, την κυστική ίνωση, την 
υπογονιµότητα, την ηµικρανία, την κατάθλιψη, τη 
νόσο Αλτσχάιµερ, τη σχιζοφρένεια, την επιληψία, 
τα µυϊκά άλγη και πολλές παθήσεις των δοντιών. Α-
νεπάρκεια βιταµίνης D στην πατρίδα µας καταγρά-
φεται κυρίως σε ανθρώπους που αποφεύγουν τε-
λείως τον ήλιο, όπως τα βρέφη και οι ηλικιωµένοι.

Tα επιθυµητά ποσοστά βιταµίνης D σε ανθρώ-
πους χωρίς σοβαρά προβλήµατα υγείας πρέπει να 
κυµαίνονται µεταξύ 60 και 80 ng/ml. Σε περίπτωση 
πολλαπλών προβληµάτων, όπως τα καρδιολογικά 
νοσήµατα, οι αυτοάνοσες παθήσεις και οι καρκίνοι, 
τα επίπεδα της βιταµίνης D πρέπει να είναι πολύ 
µεγαλύτερα, για να επιτευχθεί η λεγόµενη «θερα-
πευτική δράση» της, σε συνεργασία και σε συνδυ-
ασµό πάντοτε µε τα επιθυµητά επίπεδα µαγνησίου, 
βιταµίνης Κ2, ψευδαργύρου και βορίου στο σώµα.
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Το Bio-Kult® είναι προηγµένο προβιοτικό 
συµπλήρωµα διατροφής, το µοναδικό µε 
δεκατετραδύναµη φόρµουλα (περιέχει 14 είδη 
φιλικών βακτηρίων), το οποίο βοηθάει σε 
ευρύ φάσµα παθήσεων του γαστρεντερικού 
και ανοσοποιητικού συστήµατος. Επίσης, το 
Bio-Kult® βοηθά στη διατήρηση της υγείας 
του στοµάχου και των εντέρων όταν είστε σε 
ταξίδι, γι’αυτό είναι καλό να το έχετε πάντα στις 
αποσκευές σας. 

∆ιάθεση: HEALTHCODE, T: 2109408880

Το Bio-Colostrum της lifeco2de είναι ιδανικό φυσικό συµπλήρωµα διατροφής, υψηλής ποιό-
τητας, βέλτιστης αποτελεσµατικότητας και απόλυτα 
ασφαλές για όλες τις ηλικίες, χωρίς αντενδείξεις ή 
παρενέργειες. Παράγεται από Colostrum βοοει-
δών (πρωτόγαλα), περιέχει ανοσοσφαιρίνες, αυ-
ξητικούς παράγοντες, διάφορα ένζυµα, πρωτεΐνες, 
σπάνια πεπτίδια και σειρά άλλων πολύτιµων για 
τον ανθρώπινο οργανισµό συστατικών και απο-
τελεί πανίσχυρο όπλο της φύσης για τη βέλτιστη 
ενδυνάµωση του ανοσοποιητικού συστήµατος!.

∆ιάθεση: Healthcode, T: 2109408880

Lifeco2de Bio-Colostrum 
φυσικό συµπλήρωµα διατροφής από Colostrum 
βοοειδών (πρωτόγαλα) ιδανικό για την ολιστική 

ενίσχυση του ανθρώπινου οργανισµού.

Bio-Kult®
Φλεβοτονωτικό σε ταµπλέτες και ζελέ (γέλη) από φρέσκια ιπποκαστανιά (Aesculus hippocastanum) για 
την αντιµετώπιση κιρσών, φλεβίτιδας, αιµορροΐδων και γενικά διαταραχών των φλεβών. 
Η χρήση της ιπποκαστανιάς για την αντιµετώπιση των προβληµά-
των στα αγγεία του κυκλοφορικού συστήµατος είναι γνωστή από 
τον 19ο αιώνα. Η λήψη του βοτάνου αυτού αυξάνει σηµαντικά τη 
δύναµη και τον τόνο των φλεβών. Οι στυπτικές ταννίνες, φυτικές 
χρωστικές και σαπωνίνες του φυτού συνδυάζονται για να τονώ-
σουν και να δυναµώσουν τα τοιχώµατα των φλεβών, µειώνοντας 
τη διαπερατότητά τους. Καθώς τα προβλήµατα των αγγείων 
επιδεινώνονται κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού, προτείνεται 
συνήθως η προληπτική χρήση των προϊόντων λίγο πριν την 
έναρξη των ζεστών µηνών, µε συνολική διάρκεια αγωγής τρεις 
έως τέσσερις µήνες. 

∆ιάθεση: Healthcode, T:2109408880, www.avogel.gr

Ιδανικό για την αντιµετώπιση της χρόνιας και της εποχιακής αλλεργικής ρινίτιδας. 
Χρησιµοποιείται κατά τη διάρκεια των συµπτωµάτων της αλλεργίας. Το πολύτιµο 
τροπικό φυτό λούφα έχει αποδειχθεί ότι είναι ιδιαίτερα αποτελεσµατικό σε περι-
πτώσεις αλλεργιών. ∆ρά “µπλοκάροντας“ και αποβάλλοντας τις τοξίνες οι οποίες 
εξασθενούν το ανοσοποιητικό σύστηµα. Το σπουδαιότερο όφελος από τη χρήση 
του είναι η έλλειψη των ανεπιθύµητων ενεργειών που συνήθως παρουσιάζουν 
τα συνθετικά αντιισταµινικά όπως υπνηλία ή καταβολή. Είναι δυνατόν να χρησι-
µοποιήθει για µεγάλο χρονικό διάστηµα ανάλογα µε τις αντίστοιχες ανάγκες.

 ∆ιάθεση: HEALTHCODE, T:2109408880

A.Vogel Aesculaforce

Luffa spray
Ρινικό spray µοναδικής 100% 
φυσικής σύνθεσης µε βάση  
το φυτό λούφα

την αντιµετώπιση κιρσών, φλεβίτιδας, αιµορροΐδων και γενικά διαταραχών των φλεβών. 
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Η δηµόσια ασφάλιση 
στην πατρίδα µας 
κοστίζει πολλά σε 
εισφορές, αλλά 
έχει πολύ χαµηλή 
ανταποδοτικότητα, 
υποχρεώνοντας 
τους  Έλληνες 
να προτιµούν τα 
ασφαλιστήρια 
υγείας των µεγάλων 
εταιρειών.

«Οι αλλεργίες 
µάς κάνουν να 
φταρνιζόµαστε 
επανειληµµένα, 
µε το φτάρνισµα 
να έχει διάρκεια 
και να συνοδεύεται 
από δακρύρροια και 
φαγούρα  στα µάτια και 
στη µύτη».

∆ρ. Ανατολή 
Παταρίδου, χειρουργός 
ωτορινολαρυγγολόγος

Οι µνηµονιακές περικοπές έχουν α-
φήσει ξεκάθαρο το αποτύπωµά τους 
στη δηµόσια ασφάλιση, µε συνέπεια 
οι πολίτες που όλα αυτά τα χρόνια 
πλήρωσαν πολλά σε εισφορές να 

µην παίρνουν πίσω ουσιαστικά τίποτα. Και καθώς 
η Ελλάδα στερείται πολιτικών πρόληψης, η ιδιω-
τική ασφάλιση καθίσταται µοναδική δικλείδα α-
σφαλείας σε περίπτωση που χάσουµε την υγεία 
µας. Εξίσου σκληρό αποτύπωµα έχουν αφήσει η 
υποχρεωτική λιτότητα και η περικοπή των δαπα-
νών υγείας στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, το οποίο 

Ο∆ΗΓΟΣ ΥΓΕΙΑΣ

βρίσκεται υπό κατάρρευση και στο οποίο την κατά-
σταση επιδεινώνει η απουσία πρωτοβάθµιας φρο-
ντίδας υγείας (ΠΦΥ). Σύµφωνα µε µελέτη της Ε-
θνικής Σχολής ∆ηµόσιας Υγείας (ΕΣ∆Υ), η απου-
σία πρωτοβάθµιων δοµών έχει οδηγήσει στο να 
αυξηθούν ετησίως κατά 1,1 εκατοµµύρια οι εισα-
γωγές στα δηµόσια νοσοκοµεία, ακριβώς επειδή 
οι ασθενείς δεν έχουν πού αλλού να στραφούν. 
Φυσικά η περίθαλψη στα νοσοκοµεία είναι υπερ-
βολικά κοστοβόρα και απογειώνει τις δαπάνες υ-
γείας, στραγγαλίζοντας το σύστηµα, που ήδη βρί-
σκεται στα όριά του.

Από την πλευρά της Αριστοτέλους, ο υπουργός 
Υγείας, µιλώντας πρόσφατα σε ηµερίδα για τα δικαι-
ώµατα των ασθενών, παραδέχτηκε ότι το σύστηµα 
υγείας της χώρας µας είχε και έχει έντονα νοσοκο-
µειοκεντρικό και ιατροκεντρικό χαρακτήρα, αντί 
για ασθενοκεντρικό, όπως ισχύει σε όλα τα προ-
ηγµένα κράτη, και πως αντιµετωπίζουµε «υγειο-
νοµική φτώχεια». Επίσης ανέφερε πως η στρατη-
γική του υπουργείου Υγείας από δω κι εµπρός 
περιλαµβάνει στροφή στην ΠΦΥ, στην πρόληψη 
και στην αγωγή υγείας, µε κεντρικό στόχο την ε-
ξάλειψη των ανισοτήτων στην υγεία και στο προσ-
δόκιµο επιβίωσης εξαιτίας οικονοµικών, κοινωνι-
κών και περιφερειακών ανισοτήτων.

Αυτό προϋποθέτει υποχώρηση της λιτότητας 
στην υγεία, περισσότερο «δηµοσιονοµικό χώρο» 
για την αναβαθµισµένη δηµόσια περίθαλψη και 
κοινωνικό κράτος. Για να υλοποιηθεί, απαιτού-
νται ειδικά «εργαλεία» λειτουργικής αναβάθµισης 
του ΕΣΥ, όπως τεκµηριωµένη ιατρική, µετρήσιµοι 
δείκτες κλινικής αποτελεσµατικότητας, πρότυπα 
ασφάλειας και ποιότητας, αξιολόγηση υπηρεσιών 
και δοµών, πιστοποίηση κέντρων εµπειρογνωµο-
σύνης. Μέχρι βέβαια να υλοποιηθούν όλα αυτά –
καθώς είναι γνωστό πως στην Ελλάδα ακόµα και τα 
νοµοθετήµατα δεν εφαρµόζονται άµεσα–, µεγάλο 
µέρος του πληθυσµού στρέφεται στα ιδιωτικά α-
σφαλιστήρια υγείας, που προσφέρουν πακέτα για 
τσεκάπ και για νοσοκοµειακές καλύψεις –αν χρεια-
στεί κάτι τέτοιο– σε πολύ προσιτές τιµές, όπως και 
στην ασφάλιση υγείας παιδιών και σε προγράµµατα 
ασφάλισης σπουδών. Η µαζική στροφή στον ιδιω-
τικό ασφαλιστικό τοµέα ευνοεί φυσικά την επαγ-
γελµατική άµιλλα, µε συνέπεια να διαµορφώνονται 
προγράµµατα για κάθε βαλάντιο, µε παροχές και 
καλύψεις από τις προληπτικές εξετάσεις µέχρι τη 
νοσηλεία και την αποκατάσταση µετά τη νοσηλεία, 
έναν τοµέα όπου το ∆ηµόσιο υστερεί δραµατικά, 
καθώς δεν υπάρχουν εκεί δοµές αποκατάστασης.

Στην ιδιωτική ασφάλιση 
στρέφονται οι πολίτες 
για (να έχουν) την υγεία τους

Η άνοιξη είναι εποχή αλλεργιών και το 
30% του εγχώριου πληθυσµού πάσχει 
από κάποιας µορφής αλλεργία. Μπο-
ρούµε όµως εύκολα να διακρίνουµε 

αν τα συµπτώµατά µας οφείλονται σε αλλεργική α-
ντίδραση ή σε προσβολή από έναν ιό. «Οι αλλεργίες 
µάς κάνουν να φταρνιζόµαστε επανειληµµένα, µε το 
φτάρνισµα να διαρκεί για µεγάλα χρονικά διαστή-
µατα και να συνοδεύεται από δακρύρροια και κνη-
σµό (φαγούρα) στα µάτια και στη µύτη» λέει η δρ. 
Ανατολή Παταρίδου, χειρουργός ωτορινολαρυγγο-
λόγος του Νοσοκοµείου ΥΓΕΙΑ.

Όπως εξηγεί, η αλλεργία είναι η υπερβολική, α-
µυντική αντίδραση του οργανισµού σε ξένες ουσίες, 
που είτε τις εισπνέουµε είτε έρχονται σε άµεση επαφή 
µε το δέρµα µας. Οι ουσίες αυτές ονοµάζονται αλ-
λεργιογόνα και µπορεί να είναι γύρη, ακάρεα σκό-
νης, µούχλα, πιτυρίδα κατοικιδίων, το γρασίδι, χη-
µικές ουσίες που βρίσκονται µέσα σε καθαριστικά 
ή διάφοροι µικροοργανισµοί. Κάθε άνθρωπος έχει 
το δικό του, προσωπικό όριο ανοχής στα κοινά αλ-
λεργιογόνα, αλλά αυτό µπορεί να αλλάξει ανά πάσα 

Αλλεργίες, οι ανεπιθύµητοι 
επισκέπτες της άνοιξης

στιγµή, διότι οι αλλεργίες µπορεί να εµφανιστούν 
ξαφνικά και εξίσου αιφνίδια να εξαφανιστούν. Για να 
προστατέψουµε τον εαυτό µας και τα µέλη της οικο-
γένειάς µας από τις αλλεργίες, αποµακρύνουµε όσο 
µπορούµε τα αλλεργιογόνα που υπάρχουν κυρίως στη 
σκόνη. Η οικιακή σκόνη µπορεί να απαρτίζεται από 
ακάρεα, κύτταρα δέρµατος, πιτυρίδα ζώων, κύτταρα 
κατσαρίδων, ίνες υφασµάτων και διάφορους µικρο-
οργανισµούς. Η συχνότερη αλλεργία οφείλεται στα 
ακάρεα της οικιακής σκόνης και, ειδικότερα, στα πε-
ριττώµατά τους. «Γι’ αυτόν τον λόγο πρέπει να χρη-
σιµοποιούµε στο σπίτι µας ειδικά καθαριστικά που 
εξοντώνουν τα περιττώµατα των ακάρεων, αλλιώς 
δεν πρόκειται να περιορίσουµε τις αλλεργίες. Είναι 
επίσης απαραίτητο να χρησιµοποιούµε στο πλύσιµο 
και στο καθάρισµα πολύ ζεστό νερό (η θερµοκρα-
σία πρέπει να ξεπερνάει τους 70 βαθµούς Κελσίου)» 
προσθέτει η ειδικός. Πολύ σηµαντικό επίσης είναι 
να έχουµε όσο το δυνατόν λιγότερα χαλάκια, κουρτί-
νες, βαριά υφάσµατα και λούτρινα αντικείµενα (π.χ. 
ζωάκια, κουκλάκια) µέσα στο σπίτι, διότι αποτελούν 
εστίες αλλεργιογόνων. Αν αυτό δεν είναι εφικτό, πρέ-

πει να τα καθαρίζουµε τουλάχιστον µία φορά την ε-
βδοµάδα, καθώς δεν αρκεί ο αερισµός τους.

Επιπρόσθετα, τα µαξιλάρια, τα υφάσµατα, τα 
στρώµατα, τα παπλώµατα και τα κλινοσκεπάσµατα 
που δεν χρησιµοποιούνται πρέπει να αποθηκεύο-
νται σε θήκες πυκνής ύφανσης που σφραγίζουν εντε-
λώς. Η δρ. Παταρίδου προσθέτει ότι για να περιορί-
σουµε όσο το δυνατόν τη συγκέντρωση αλλεργιογό-
νων στο σπίτι πρέπει να κάνουµε συχνά συντήρηση 
των κλιµατιστικών και καθαρισµό των φίλτρων τους. 
Τα σωµατίδια που συγκεντρώνονται στα φίλτρα των 
κλιµατιστικών διαχέονται σε όλο το σπίτι, γι’ αυτό 
καλό είναι να πλένονται συχνά µε ειδικό υγρό που 
κάνει ταυτοχρόνως απολύµανση.

Επειδή και η υγρασία προκαλεί προβλήµατα 
στα άτοµα µε επιρρέπεια στις αλλεργίες, µπορείτε 
να προµηθευτείτε έναν µετρητή υγρασίας και έναν 
αφυγραντήρα, για να διατηρείτε υπό έλεγχο τα ε-
πίπεδα υγρασίας στο σπίτι σας. Ιδιαίτερη προσοχή 
χρειάζονται και τα απορρυπαντικά του πλυντηρίου, 
γιατί περιέχουν φωσφορικές ενώσεις και άλλα χη-
µικά συστατικά που προκαλούν δερµατικές αλλερ-
γίες. Εποµένως, αν έχουµε ιστορικό αλλεργιών, θα 
πρέπει να αποφεύγουµε τα κοινά απορρυπαντικά 
και να χρησιµοποιούµε οικολογικά και υποαλλερ-
γικά. Πολλές αλλεργίες, τέλος, προκαλούνται και 
από τις βιοµηχανοποιηµένες τροφές που µπορεί 
να καταναλώνουµε.
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Κάθε εποχή του χρόνου έχει τις ιδιαι-
τερότητές της, εκείνες που την κα-
θιστούν μοναδική. Υπάρχουν όμως 
και κάποια πράγματα που δεν αλ-
λάζουν, είτε μας ζεσταίνει ο ήλιος, 

είτε μας λούζει η βροχή, είτε μας «απογειώνει» 
το νησιώτικο μελτέμι. Σε ό,τι, λοιπόν, αφορά τη 
διατροφή μας, το μουρουνέλαιο Möller’s αποτε-
λεί το καθημερινό ελιξίριο υγείας που θωρακί-
ζει τον οργανισμό μας χειμώνα-καλοκαίρι. Μια 
κουταλιά από το χρυσαφένιο υγρό που περιέχε-
ται σε κάθε μπουκάλι μουρουνέλαιο Möller’s εξα-
σφαλίζει γερό ανοσοποιητικό σύστημα, δυνατό 
σώμα, άτρωτη καρδιά, μυαλό ξυράφι και βελού-
δινη επιδερμίδα σε μικρούς και μεγάλους. Γιατί 
το μουρουνέλαιο δεν έχει ηλικία και αποτελεί δι-
ατροφικό θησαυρό παντός καιρού.

Αλήθεια, έχετε ποτέ αναρωτηθεί αν τα συ-
μπληρώματα διατροφής είναι για συγκεκριμένες 
περιόδους της ζωής μας ή αν δεν αφορούν εποχή 
και ηλικία; Πάρτε για παράδειγμα το μουρου-
νέλαιο, τον διατροφικό θησαυρό που μας έρχε-
ται κατευθείαν από το παρελθόν, μια εποχή που 
η καθημερινή διατροφή δεν περιλάμβανε πηγές 
ωμέγα-3 λιπαρών οξέων, όπως είναι τα ψάρια. 
Τότε που το ψάρι ήταν πολυτέλεια για λίγους, για 
πολύ λίγους, τα παιδιά μεγάλωναν με μουρουνέ-
λαιο, προκειμένου να γίνουν γερά. Και όχι μόνο 
τα παιδιά αλλά και οι γονείς τους και οι γονείς 
των γονιών τους, οι παππούδες και οι γιαγιάδες, 
έπιναν καθημερινά με ευλάβεια μουρουνέλαιο, το 
οποίο τους έδινε δύναμη και θωράκιζε το ανοσο-
ποιητικό τους σύστημα. Από τότε πέρασαν πολ-
λές δεκαετίες και άλλαξαν πολλά, αλλά το μου-
ρουνέλαιο παρέμεινε ίδιο, αγνό, αναλλοίωτο και 
απαραίτητο για την υγεία. Το συμπλήρωμα δια-
τροφής που εξακολουθεί να κρύβει μέσα σε κάθε 
χρυσαφένια κουταλιά ό,τι ακριβώς χρειαζόμαστε 
για να φτάσουμε (ή και να ξεπεράσουμε) τα εκατό, 
σαν τους κατοίκους της Ικαρίας και των άλλων 
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μπλε ζωνών (υψηλής μακροβιότητας) του πλα-
νήτη. Είτε τρώμε ψάρι είτε δεν τρώμε. Ακόμα κι 
αν τρώμε ψάρια, όπως, για παράδειγμα, το καλο-
καίρι που το μενού είναι συχνά θαλασσινό, έχετε 
ποτέ αναρωτηθεί πόση ποσότητα λιπαρού ψαριού 
πρέπει να καταναλώνετε για να καλύπτετε τις α-
νάγκες του οργανισμού σας σε πολύτιμα ωμέγα-3 
λιπαρά οξέα; Η απάντηση είναι: δύο τουλάχιστον 
μερίδες την εβδομάδα. Επειδή λοιπόν εμείς, η με-
γάλη πλειοψηφία, δεν καταναλώνουμε αυτή την 
ποσότητα, εναλλακτικά χρειαζόμαστε εκείνη την 
κλασική κουταλιά μουρουνέλαιο που συμπληρώ-
νει το διατροφικό μας μενού με τη σωστή δόση 
από υψηλής καθαρότητας ωμέγα-3 λιπαρά οξέα.

Ακόμα και το καλοκαίρι, λοιπόν, το μουρου-
νέλαιο έχει θέση στη ζωή μας, ανεξάρτητα από 
το αν είμαστε περισσότερο ή λιγότερο ψαροφά-
γοι. Στα παιδιά το μουρουνέλαιο δρα δυναμωτικά 
και προστατευτικά ταυτόχρονα, καθώς τους χα-
ρίζει ευεξία, καλή νοητική ανάπτυξη, ανοσολο-
γική προστασία και καλή σκελετική ανάπτυξη. 
Στους μεσήλικες και στους ηλικιωμένους δρα το-
νωτικά και προστατευτικά, βοηθώντας τους να 
παραμείνουν ενεργοί πολίτες και ενεργά μέλη 
της οικογένειας για πολύ περισσότερο. Και ας 
μην ξεχνάμε πως στην εποχή που διανύουμε οι 
παππούδες και οι γιαγιάδες έχουν αναλάβει πρω-
ταγωνιστικό ρόλο στα περισσότερα νοικοκυριά, 
καθώς φροντίζουν τα παιδιά όταν οι γονείς λεί-
πουν στη δουλειά και συντηρούν την οικογένεια 
με τις συντάξεις τους, καλύπτοντας τις ανάγκες 
για τις οποίες δεν φτάνουν τα… μισθά, όπως 
έλεγε και η αξέχαστη Σαπφώ Νοταρά στην ξε-
καρδιστική ελληνική ταινία «Αχ αυτή η γυναίκα 
μου». Συνεπώς έχουμε έναν λόγο παραπάνω να 
θέλουμε να βοηθήσουμε τους μεσήλικες και τους 
ηλικιωμένους συγγενείς μας να παραμείνουν σε 
όσο το δυνατόν καλύτερη φόρμα – και το μου-
ρουνέλαιο είναι ο βασικότερος σύμμαχός μας σε 
ό,τι αφορά την υγεία μέσω της διατροφής.

Tips για περισσότερη υγεία
Το «είμαστε ό,τι τρώμε» είναι γνωστό από την 
εποχή του Ιπποκράτη. Άρα η διατροφή διαδρα-
ματίζει καθοριστικό ρόλο στο πώς θωρακίζουμε 
την υγεία μας. Όμως η σωστή διατροφή δεν αρκεί. 
Χρειαζόμαστε επίσης:
�  Τακτική άσκηση, σωματική και πνευματική. Τα 
παιδιά πρέπει να παίζουν στο ύπαιθρο οπωσδήποτε 
μία ώρα την ημέρα καθημερινά, ενώ οι μεγαλύτε-
ροι πρέπει να περπατούν τουλάχιστον 30 λεπτά 
την ημέρα ή να κάνουν άλλου είδους άσκηση που 
δεν καταπονεί το σώμα, όπως είναι το κολύμπι. Ε-
πίσης, οι μεσήλικες και οι ηλικιωμένοι χρειάζονται 
και πνευματική γυμναστική, που κρατά σε φόρμα 
το μυαλό τους. Παιχνίδια στρατηγικής, όπως το 
σκάκι, σταυρόλεξα, scrabble, sudoku, επιτραπέζια, 
ακόμα και παιχνίδια με τράπουλα που στηρίζονται 
στο καλό μνημονικό, όπως η ξερή, αποτελούν ε-
ξαιρετική γυμναστική και βοηθούν στην καλή ο-
ξυγόνωση του εγκεφάλου.
�   Ένα τέταρτο έκθεση στον ήλιο την ημέρα, χωρίς 
αντηλιακό. Ναι, καλά ακούσατε. Τόσο χρειάζεται 
η επιδερμίδα μας για να συνθέσει την πολύτιμη 
βιταμίνη D από την προβιταμίνη της στο δέρμα. 
Η επάρκεια του οργανισμού μας σε βιταμίνη D 
είναι καθοριστικής σημασίας για το χτίσιμο και 
τη διατήρηση της σκελετικής υγείας, ενώ το μου-
ρουνέλαιο Möller’s  βοηθά να αντιμετωπιστούν οι 
όποιες ελλείψεις στον οργανισμό, καθώς περιέ-
χει και βιταμίνη D. Πρόσφατες έρευνες φανερώ-
νουν ότι η έλλειψη βιταμίνης D αυξάνει τον κίν-
δυνο για αυτοάνοσα νοσήματα, όπως η πολλαπλή 
σκλήρυνση, και για κάποιες μορφές καρκίνου. Ε-
πίσης, η έλλειψη βιταμίνης D ενοχοποιείται και 
για την παχυσαρκία, καθώς εμποδίζει τη σωστή 
καύση θερμίδων. Τέλος, ο ήλιος έχει και αντικα-
ταθλιπτικές ιδιότητες, καθώς διεγείρει την έκ-
κριση των ενδορφινών, των ορμονών της ευτυ-
χίας, στον οργανισμό και συντελεί στην ευεξία 
και στην καλή διάθεση.

Μουρουνέλαιο, ελιξίριο 
υγείας παντός καιρού…

Ο συνδυασµός των 
πολύτιµων φυσικών 
ωµέγα-3 λιπαρών 
οξέων –υψηλής 
καθαρότητας– µε 
τη φυσική βιταµίνη 
D που περιέχεται 
σε κάθε κουταλιά 
µουρουνέλαιο 
MÖller’s το καθιστά 
χρυσό διατροφικό 
θησαυρό για σωµατική 
και πνευµατική υγεία.
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ρεπορτάζ

«Αν η κυβέρνηση και η Βουλή µάς 
αιχµαλωτίσουν σε συνδιοίκηση µε τους 
ανθρώπους που εξαφάνισαν τα χρήµατά 
µας, ο πόλεµος θα είναι σκληρός και 
ανυποχώρητος». Φ. Δεληβοριάς

ΣΕ ΘΕΣΗ ΜΑΧΗΣ 
ΟΙ ∆ΗΜΙΟΥΡΓΟΙ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΕΠΙ

  ΑΦΡΟ∆ΙΤΗ ΠΑΠΑΚΑΛΟΥ

Θέση µάχης τόσο απέναντι στην ιδιοκτησία της 
ΑΕΠΙ όσο και απέναντι στην ελληνική κυβέρνηση, 
εφόσον µπει θέµα συνδιοίκησης στην ΑΕΠΙ, έχει 
πάρει η πλειοψηφία των Ελλήνων δηµιουργών.

Κατά τη διάρκεια συνέντευξης Τύπου, όπου παρουσιά-
στηκε ένα νέο σωµατείο, µε την ονοµασία ΑΣΜΑ 450+, οι δη-
µιουργοί ζήτησαν «τον ορισµό κρατικού επιτρόπου που θα υ-
ποκαθιστά τη διοίκηση της αµαρτωλής ΑΕΠΙ», καθώς και τη 
δηµιουργία εποπτικού συµβουλίου µε τη συµµετοχή εκπροσώ-
πων τους.

Από το ΜΕΤΡΟΝ στο ΑΣΜΑ
«Οι µέρες της οικογένειας Ξανθόπουλου στην ΑΕΠΙ έχουν τε-
λειώσει» τόνισε κατά τη διάρκεια της οµιλίας του ο Φοίβος ∆ε-
ληβοριάς, µέλος της ∆ιοικούσας Επιτροπής στο ΑΣΜΑ 450+, 
ενώ παράλληλα αναφέρθηκε στις προσπάθειες των δηµιουρ-
γών που είχαν συγκροτήσει το ΜΕΤΡΟΝ το 2010. Το ΜΕ-
ΤΡΟΝ ήταν ένα ανεξάρτητο σωµατείο δηµιουργών, που ανέ-
λαβε πρωτοβουλίες και χάρη σε αυτό ο Νίκος Ξυδάκης διέταξε 
τον έλεγχο για τα όσα συνέβαιναν στην ΑΕΠΙ. Ωστόσο, πριν 
από λίγες µέρες τόσο ο πρόεδρος Φοίβος ∆εληβοριάς όσο και 
ο αντιπρόεδρος Παναγιώτης Καλαντζόπουλος υπέβαλαν την 
παραίτησή τους, κάνοντας λόγο για αντιθεσµική συµπεριφορά 
των µελών του ∆.Σ. Γιώργου Ανδρέου, Μανώλη Φάµελλου, 
Στάθη ∆ρογώση και Φοίβου Τασσόπουλου. Όπως κατήγγει-
λαν, κάποια από αυτά τα µέλη συµµετείχαν εν αγνοία της πλει-
οψηφίας του ∆.Σ. σε συναντήσεις στο υπουργείο Πολιτισµού 
και σε άλλα κέντρα αποφάσεων του ΣΥΡΙΖΑ, που είχαν ως α-
ποτέλεσµα το δεύτερο νοµοσχέδιο Μπαλτά µε φωτογραφικές 
διατάξεις υπέρ της ΑΕΠΙ. Τις παραιτήσεις ∆εληβοριά και Κα-
λαντζόπουλου, καθώς και ενός ακόµη µέλους του ∆.Σ., του Α-
ντώνη Πλέσσα, ακολούθησαν µαζικές αποχωρήσεις των περισ-
σότερων µελών του ΜΕΤΡΟΝ, τα οποία και προχώρησαν στη 
δηµιουργία του νέου σωµατείου ΑΣΜΑ 450+.

«Το ΑΣΜΑ θα γίνει επικό»
Οι στόχοι του νέου σωµατείου µε συµβολικό «µπροστάρη» 
τον Σταύρο Ξαρχάκο, όπως αυτοί παρουσιάστηκαν στη συνέ-
ντευξη Τύπου, είναι ο άµεσος διορισµός κρατικού επιτρόπου 

στην ΑΕΠΙ, καθώς και η άµεση ψήφιση του νοµοσχεδίου για 
τα πνευµατικά και συγγενικά δικαιώµατα.

Συγκεκριµένα, ο νόµος θα αφορά την ενσωµάτωση της κοι-
νοτικής οδηγίας 2014/26, η οποία αναφέρεται στη συλλογική 
διαχείριση των πνευµατικών και συγγενικών δικαιωµάτων στα 
κράτη-µέλη, ενώ ο επίτροπος θα προσπαθήσει να εξυγιάνει την 
ΑΕΠΙ και να διοικήσει χωρίς τους µετόχους της εταιρείας. «Θα 
διώξουµε την επικίνδυνη οικογένεια» είπε χαρακτηριστικά ο 
Φοίβος ∆εληβοριάς, ενώ αποκάλυψε ότι δέχονται απειλές από 
την εταιρεία «ότι το καλοκαίρι θα δουν τα τιµολόγια των πλη-
ρωµών τους να µειώνονται ακόµη περισσότερο». «∆εν θα φο-
βηθούµε. ∆εν θα αφήσουµε µειοψηφίες, οικογένειες και ευ-
νοούµενους να παρασύρουν την πολιτεία σε ένα σκάνδαλο µε 
την υπογραφή µας. Αν η κυβέρνηση και η Βουλή µάς αιχµαλω-
τίσουν σε συνδιοίκηση µε τους ανθρώπους που εξαφάνισαν τα 
χρήµατά µας, ο πόλεµος θα είναι σκληρός και ανυποχώρητος. 
Και το ΑΣΜΑ µας θα γίνει επικό. Θεοδωρακικό» πρόσθεσε.

Στην τελική ευθεία το νοµοσχέδιο
Εν τω µεταξύ, λίγες ώρες µετά την ανακοίνωση της δηµιουρ-
γίας του νέου συλλόγου δηµιουργών, το υπουργείο Πολιτισµού 
και Αθλητισµού εξέδωσε νέα ανακοίνωση, σύµφωνα µε την 
οποία το νοµοσχέδιο για τα πνευµατικά δικαιώµατα βρίσκεται 
στο τελικό στάδιο πριν από την υποβολή του προς ψήφιση στη 
Βουλή. Μεταξύ άλλων, το νοµοσχέδιο προβλέπει την τοποθέ-
τηση επιτρόπου, ο οποίος θα λαµβάνει την τελική απόφαση για 
τα σηµαντικά θέµατα, χωρίς, ωστόσο, να ικανοποιείται το βα-
σικό αίτηµα των δηµιουργών για άµεση παύση των µελών του 
∆.Σ. της ΑΕΠΙ. Στην ανακοίνωση µε τίτλο «Κοινό µέτωπο ΣΥ-
ΡΙΖΑ για την ΑΕΠΙ» το ΥΠΠΟΑ τονίζει πως «όλοι συµφωνούν 
ότι πρέπει να ελεγχθεί, να καταδικαστούν παρανοµίες του πα-
ρελθόντος και να αποκατασταθεί η ορθή και διαφανής διαχεί-
ριση των πνευµατικών δικαιωµάτων. Εν τω µεταξύ, στο µεταβα-
τικό αυτό στάδιο, µέχρι την ψήφιση του νοµοσχεδίου, µε την 
τροπολογία που ψηφίστηκε πρόσφατα, η διοίκηση της ΑΕΠΙ 
υποκαθίσταται στην άσκηση των αρµοδιοτήτων της µε σκοπό 
να εξασφαλιστεί η είσπραξη των δικαιωµάτων και η καταβολή 
τους στους δικαιούχους, να ασκηθούν τα ένδικα µέσα, καθώς 
και για να αποφευχθεί οποιαδήποτε απόφαση που µπορεί να 

βλάψει τη συνέχιση λειτουργίας της ΑΕΠΙ. Σε κάθε περί-
πτωση, για τα σηµαντικά θέµατα την τελική απόφαση λαµ-
βάνει ο επίτροπος». Επίσης, η υπουργός Πολιτισµού έστειλε 
το πόρισµα των ορκωτών λογιστών για την ΑΕΠΙ στον εισαγ-
γελέα και πήρε την απόφαση ο διαχειριστικός έλεγχος της 
ΑΕΠΙ να επεκταθεί και για τα έτη 2015 και 2016.

Επίθεση Κεφαλογιάννη 
στην κυβέρνηση
Επίθεση στην κυβέρνηση και στο ΥΠΠΟΑ εξαπέλυσε η το-
µεάρχης Πολιτισµού και Αθλητισµού της Ν∆ Όλγα Κεφαλο-
γιάννη. Αφορµή στάθηκε η ανακοίνωση του υπουργείου για 
το σχέδιο νόµου για τα πνευµατικά δικαιώµατα. Η κ. Κεφα-
λογιάννη καταλογίζει στην κυβέρνηση καθυστερήσεις στο 
θέµα αυτό και την καλεί να δώσει µια αποτελεσµατική λύση 
στο πρόβληµα που επηρεάζει δηµιουργούς και χρήστες, οι 
οποίοι περιµένουν, εδώ και πάρα πολύ καιρό, την κατάθεση 
του σχεδίου νόµου και την ενσωµάτωση της σχετικής κοινο-
τικής οδηγίας. Όπως ανέφερε: «Είναι προφανές από το ύφος 
και το περιεχόµενο της ανακοίνωσης ότι το υπουργείο Πολι-
τισµού δεν έχει ή δεν θέλει να αντιληφθεί τα προφανή. Τόσο 
οι δηµιουργοί όσο και οι χρήστες περιµένουν, εδώ και πάρα 
πολύ καιρό, την κατάθεση του σχεδίου νόµου και την ενσω-
µάτωση της σχετικής κοινοτικής οδηγίας, για να δοθούν µε 
αποτελεσµατικότητα λύσεις στα συσσωρευµένα προβλήµατα 
µε γνώµονα τη δικαιοσύνη, τη λογοδοσία, τη διαφάνεια».
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ΚΙΤΡΙΝΑ ΠΟ∆ΗΛΑΤΑ ΚΑΙ 
ΟΡΧΗΣΤΡΑ ΣΥΓΧΡΟΝΗΣ ΜΟΥΣΙΚΗΣ ΤΗΣ ΕΡΤ
Η Ορχήστρα Σύγχρονης Μουσικής της ΕΡΤ το 
Σάββατο 29 Απριλίου και ώρα 20:30 δίνει στο Θέ-
ατρο Παλλάς συναυλία, σε µια δυναµική σύµπραξη 
µε το µουσικό συγκρότηµα Κίτρινα Ποδήλατα και 
special guest εµφάνιση του διεθνούς φήµης κιθα-
ρίστα Al Di Meola. Μουσική διεύθυνση: Ιωακείµ 
Μπαλτσαβιάς. Ώρα έναρξης: 20:30.

ΟΙ «ΣΠΕΤΣΕΣ» ΤΗΣ ΛΙΖΗΣ ΚΑΛΛΙΓΑ
Η Λίζη Καλλιγά µοιράζει τον χρόνο της µεταξύ Α-
θήνας και Σπετσών. Από το παράθυρο του ατελιέ 
της στο νησί, τα τοπία, η παραλία του Αγίου Νικό-
λαου και ο κήπος της αποτελούν τις θεµατικές οι ο-
ποίες παρουσιάζονται στην έκθεση «Σπέτσες», µε 
έργα κεραµικής, ζωγραφικής, σχεδίου, χαρακτι-
κής και φωτογραφίας, που καλύπτουν τις δεκαετίες 
1976-2016. Η έκθεση φιλοξενείται στο παλαιοπω-
λείο Μαρτίνος (Πινδάρου 24, Κολωνάκι) έως τις 27 
Μαΐου 2017. www.martinosart.gr

PANDA DUB LIVE BAND
Την Παρασκευή 5 Μαΐου έρχεται στο Fuzz Live 
Music Club για πρώτη φορά στην Ελλάδα ο Panda 
Dub µε τη συνοδεία της Live Band του. Ένα από 
τα πλέον αναγνωρίσιµα ονόµατα στον χώρο του, ο 
Γάλλος µοναχός του τάγµατος της dub παρουσιά-
ζει ένα τέλειο µείγµα από ethnic δείγµατα, edgy 
και powerfull electro tunes µε έντονο βαρύ ρυθµό. 
Τη συναυλία θα ανοίξει ο Billa Qause, µέλος των 
Pad Trio και Wolfy Funk Project, µε ανανεωµένο 
MPC live set, ενώ το after party θα αναλάβει ο α-
ξεπέραστος Kill Emil. E-Tickets αποκλειστικά από 
το Viva.gr στο link https://www.viva.gr/tickets/
music/fuzz-live-music-club/panda-dub-live-in-
athens/#description και τηλεφωνικά στο 11876.

Πιάστε τον Μάη 
µε τη Μαριέττα Φαφούτη
Η Μαριέττα Φαφούτη και το οκταµελές συ-
γκρότηµά της µας προσκαλούν να γιορτάσουµε 
την Πρωτοµαγιά µε ένα µεγάλο ανοιξιάτικο 
πάρτι κάτω από τα αστέρια στο Πάρκο Σταύ-
ρος Νιάρχος του ΚΠΙΣΝ. Η εκδήλωση πραγ-
µατοποιείται µε ελεύθερη είσοδο, µε την α-
ποκλειστική δωρεά του Ιδρύµατος Σταύρος 
Νιάρχος. Πληροφορίες για την πρόσβασή σας 
στο ΚΠΙΣΝ µπορείτε να βρείτε στο https://
www.snfcc.org/you-the-snfcc/planning-your-
visit/?lang=el.
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Η πρωτεύουσα της Αργολίδας και το πιο σηµαντικό λιµάνι της 
Πελοποννήσου. Εκτός από την περίοδο των παραστάσεων του 
Φεστιβάλ στο Θέατρο της Επιδαύρου, συγκεντρώνει όλες τις 
εποχές αµέτρητους επισκέπτες και αναζητητές. Συνήθως οι πε-

ρισσότεροι συγκεντρώνονται στην παραλία της Καραθώνας.
Τα φρούρια της πόλης είναι και τα πιο χαρακτηριστικά της αξιοθέατα. 

Πρώτο το Παλαμήδι, χτισµένο την εποχή του Όθωνα, σίγουρα δεν αποτελεί 
και πολύ εύκολη υπόθεση να το προσεγγίσετε. Είτε ξεκούραστα µε το αµάξι 
σας είτε ανεβαίνοντας 999 σκαλοπάτια (στην πραγµατικότητα είναι µόλις… 
857), η θέα θα σας ανταµείψει. Είσοδος: €8, ωράριο: 8:00-20:00.

Το δεύτερο ενετικό φρούριο είναι η Ακροναυπλία, όπου δολοφονήθηκε ο 
πολιτικός και διπλωµάτης Ιωάννης Καποδίστριας.

Μείνετε στο τριών αστέρων Ναυσιμέδων, ιδανικό για τους λάτρεις της πα-
ραδοσιακής αρχοντικής διακόσµησης, ενώ βρίσκεται ένα βήµα από την κεντρι-
κή πλατεία Συντάγµατος. Πιο µοντέρνο αέρα έχει το επίσης κεντρικό Latini 
Family Hotel.

Παρόλο που επιβάλλεται να φάτε τουλάχιστον µία φορά ψαρικά µε θέα το 
ιστορικό Μπούρτζι απέναντι, πρέπει επίσης να δοκιµάσετε αυθεντική ιταλική 
πίτσα στο Scuola Pizza Bar.

Για τους τολµηρούς ταξιδιώτες, υπάρχει το Τολό, µόλις 8 χιλιόµετρα από 
το Ναύπλιο. Είναι ένας µικρός παραθαλάσσιος παράδεισος και αξίζει την τρί-
ωρη επίσκεψή σας για έναν καφέ παρέα µε γλυκό. Παρόµοια µικρά γειτονικά 
χωριά είναι το Βιβάρι και η Ερμιόνη. Όσο για το Ναύπλιο, χρειάζεστε µόλις 
µιάµιση ώρα για να φτάσετε οδηγώντας από την Αθήνα, αλλιώς καθηµερινά 
υπάρχει και γραµµή ΚΤΕΛ (ενδεικτική τιµή: €14,40).

Πιάστε 
τον Μάη 
στο Ναύπλιο
Σε απόσταση αναπνοής από την 
Αθήνα, το Ναύπλιο µε την αρχο-
ντική αρχιτεκτονική και την αρι-
στοκρατική του ατµόσφαιρα επι-
τρέπει µια βουτιά στο παρελθόν 
µε παροχές του σήµερα.

  ΙΩΑΝΝΑ ΜΟΥΡΤΑΡΑΚΟΥ
PHOTOS: EUROKINISSI
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Το εµβληµατικό έργο του Αλµπέρ Καµύ «Ο Ξένος» µεταφέρεται 

στην σκηνή του Θεάτρου 104 σε σκηνοθεσία ∆ηµήτρη Τσιάµη. 
Ο Γεράσιµος Μιχελής µας εξηγεί πως «οι προσωπικές µας ανά-

γκες ή οι πανανθρώπινες κατάρες θα είναι πάντα το εφαλτήριό µας για 
να νοηµατοδοτήσουµε τη ζωή».

Μιλήστε µας για την παράσταση…
Στην παράσταση είµαστε τρεις ηθοποιοί που αφηγούµαστε την ιστο-
ρία του «Ξένου». Μιλάµε και οι τρεις εξ ονόµατός του. Τον µελετήσαµε 
σαν ένα οικουµενικό πρόσωπο, ερευνώντας τη φιλοσοφική σκέψη του 
συγγραφέα, προσπαθώντας να γνωρίσουµε τον δικό του ανθρωπισµό. 
Ο σκηνοθέτης µας, ∆ηµήτρης Τσιάµης, διάλεξε να αφηγηθούµε την ι-
στορία του «Ξένου» µε άξονα τα κεντρικά θέµατα του έργου –µητέρα, 
γήρας, έρωτας, θνητότητα, θεός, χρόνος, δικαιοσύνη, ήλιος και εξέ-
γερση–, αναδεικνύοντας επί σκηνής τόσο την ιστορία όσο και τον φιλο-
σοφικό πυρήνα του έργου σε έναν ζωντανό διάλογο µε τον «Μύθο του 
Σισύφου», το µνηµειώδες δοκίµιο του Αλµπέρ Καµύ που γράφτηκε την 
ίδια περίοδο. Η παράστασή µας είναι ένα κάλεσµα αντίστασης στη συ-
νήθεια, στην ασφάλεια, στη σύµβαση.

Ο Μερσώ είναι στην πραγµατικότητα ένας αντιήρωας. Ένας κανο-
νικός άνθρωπος που δέχεται να πεθάνει για την αλήθεια. Η Ιστο-
ρία είναι γεµάτη κανονικούς ανθρώπους που πέθαναν ή έδρασαν 
σαν ήρωες. Τελικά η ζωή είναι µια στιγµή; Ή, µάλλον, αρκεί µια 
στιγµή για να γίνει κάποιος µέρος της Ιστορίας;
Ο Μερσώ είναι αντιήρωας, µε την κλασική έννοια. Είναι ένας άνθρω-
πος που, επειδή υπερασπίζεται την αλήθεια µε τρόπο απόλυτο και από-
λυτη διαύγεια, εκτοπίζεται από την κοινωνία, εξορίζεται, γίνεται Ξένος! 
Θα καταδικαστεί σε θάνατο επειδή δεν παίζει το παιχνίδι κανενός. Ε-
πιλέγει αυτόν τον δρόµο, που δεν έχει γυρισµό, χωρίς ίχνος ηρωισµού. 
Έτσι µόνο θα καταφέρει να βρεθεί µπροστά στα µεγάλα ερωτήµατα της 
ζωής και του νοήµατός της. Στο τέλος, άδειος από ελπίδα, αντιλαµβάνε-
ται τη µαταιότητα και το παράλογο της ζωής και των άλλων. Στο τέλος, 
λίγο πριν από τον θάνατό του! Ποιον, όµως, αφήνει ασυγκίνητο η µετα-
στροφή του στο τέλος; Το πάθος του για ενότητα, η επιθυµία για συµφι-
λίωση µε την τρυφερή αδιαφορία του κόσµου; Ο Ελύτης έλεγε ότι «οι 
καιροί στάθηκαν ανέκαθεν για τον άνθρωπο µικρόψυχοι αλλά η ποίηση 
ανέκαθεν λειτουργούσε», όπως και η λογοτεχνία. Ο Καµύ, διά στόµατος 
Μερσώ, λέει ότι µία µέρα ζωής αρκεί για να αντέξεις 100 χρόνια στη φυ-
λακή. Πιστεύω πως ο ελεύθερος άνθρωπος οφείλει να δίνει µάχες, διά 
βίου, για να προστατεύει και να υπερασπίζεται τα δικαιώµατά του, τη 
ζωή τη δική του και των άλλων, την ελευθερία του. Οι πολλές µικρές ή 
µεγάλες στιγµές ικανοποίησης από τις νίκες µας µας δικαιώνουν!

Ο Καµύ επικεντρώνεται στην ατοµική επανάσταση. Είναι αυτό 
που χρειαζόµαστε σήµερα; Καθένας µας να κατανοήσει τον εαυτό 
του και τις περιστάσεις και να εξεγερθεί;
Για τον Καµύ, αλλά και για πολλούς µελετητές του έργου του, η φιλοσο-
φία της εξέγερσης είναι η σηµαντικότερη. Βοηθάει τον άνθρωπο, που 
ζει στον σκληρό, συγχυσµένο και παράλογο κόσµο του, να βρει νόηµα 
στη ζωή του. Ένα όπλο αντίστασης µε το οποίο θα µάχεται στα χαρα-
κώµατα της µάταιης ζωής του. Είναι γνωστό ότι σε δύσκολες εποχές, 
όπως αυτή που βιώνει η Ελλάδα στις µέρες µας, αλλά και οι περισσότε-
ρες βαλλόµενες χώρες, έχεις να παλέψεις για κάτι, να σκεφτείς, να δι-
αµαρτυρηθείς, να θυµώσεις, να εκφραστείς επί της ουσίας, να εξεγερ-
θείς! Αυτό είναι που πυροδοτεί τον άνθρωπο να παλέψει για τη ζωή του. 
Οι προσωπικές µας ανάγκες ή οι πανανθρώπινες κατάρες ανέκαθεν υ-
πήρξαν και θα είναι πάντα το εφαλτήριό µας για να νοηµατοδοτήσουµε 
τη ζωή, να αποδράσουµε από το αδιέξοδο, να βγούµε από την κόλαση. 
Όποιος δεν θέλει να ξεβολευτεί, όποιος δεν ρισκάρει τη σιγουριά του 
προκειµένου να τρέξει µε ασφάλεια και βεβαιότητα πίσω από το όνειρό 
του, όποιος εγκαταλείπει την προσπάθειά του πριν καν την αρχίσει, ό-
ποιος θεωρεί ότι ζει µόνο µε την αναπνοή, ας αναπαύεται στο παράλογο 
που τον περιβάλλει, µια και αυτό φαντάζει ως φυσιολογικό.

Ο «Ξένος» του Καµύ ανήκει στα κλασικά έργα της παγκόσµιας 
λογοτεχνίας και όταν κάποιος, στην εφηβεία του ακόµα, αρχίζει 
να ανακαλύπτει τη λογοτεχνία, είναι από τα πρώτα που διαβάζει. 
Εσείς θυµάστε πότε διαβάσατε τον «Ξένο» και τι συναισθήµατα 
και σκέψεις σάς δηµιούργησε;

Όποιος δεν θέλει 
να ξεβολευτεί, 
όποιος δεν 
ρισκάρει τη 
σιγουριά του 
προκειµένου 
να τρέξει µε 
ασφάλεια και 
βεβαιότητα πίσω 
από το όνειρό 
του, όποιος 
εγκαταλείπει 
την προσπάθειά 
του πριν καν την 
αρχίσει, όποιος 
θεωρεί ότι ζει µόνο 
µε την αναπνοή, 
ας αναπαύεται στο 
παράλογο που τον 
περιβάλλει, µια 
και αυτό φαντάζει 
ως φυσιολογικό.

INFO
«Ο Ξένος»
του Αλµπέρ Καµύ
Σκηνοθεσία - δραµατουργική 
επεξεργασία: ∆ηµήτρης Τσιάµης
Σκηνογραφία: Γιάννης 
Θεοδωράκης
Κινησιολογία: Ελένη 
Χατζηγεωργίου
Μουσική: Λάµπρος Πηγούνης
Παίζουν: Γεράσιµος Μιχελής, 
Μιχάλης Οικονόµου, Κλεοπάτρα 
Μάρκου
Θέατρο 104
Κεντρική Σκηνή
Ευµολπιδών 41
Τηλ.: 210 3455020
Πέµ., Παρ., Σάβ. & Κυρ. 21:00

Γεράσιµος Μιχελής

«Ο άνθρωπος 
οφείλει να δίνει 
µάχες διά βίου»

  ΣΤΗΝ ΝΤΕΠΥ ΚΟΥΡΕΛΛΟΥ

Πράγµατι, ο «Ξένος» είναι από τα δηµοφιλέστερα µυθιστορήµατα 
ξένων συγγραφέων στην Ελλάδα. Κάθε νέα γενιά που καταπιάνεται µε 
τα κείµενα του Καµύ αγαπά µε το ίδιο πάθος το έργο του. Θυµάµαι, όταν 
πρωτοδιάβασα τον «Ξένο», ήµουν γύρω στα 25, µε είχε απορροφήσει. 
Το διάβασα µέσα σε µία µέρα! Μου είχε κάνει εντύπωση η «απάθεια», η 
απουσία αντίδρασης του κεντρικού ήρωα. Η αδυναµία του να συνδεθεί 
µε τους άλλους. Η έλλειψη κάθε αντίδρασης, ενώ πλησίαζε όλο και πιο 
κοντά στον θάνατο, µου φάνταζε παράλογη. Αυτοκτονική. ∆εν τον κατα-
νοούσα, ούτε µε ενδιέφερε να τον κατανοήσω. Όπως δεν µπορούσα να 
καταλάβω την κοινωνία που τον περιέβαλλε και τον οδήγησε στον θά-
νατο. Καταλάβαινα, ωστόσο, ότι ήταν ένα σπουδαίο κείµενο. Απ’ ό,τι θυ-
µάµαι –έχουν περάσει και κάποια χρόνια από τότε–, ό,τι µου προκα-
λούσε θλίψη το έκρυβα κάτω από το χαλί και κοιτούσα µπροστά. Έτσι 
είχα µάθει…

Και τώρα, σε δεύτερη ανάγνωση µε αφορµή την παράσταση;
Τώρα ήταν αλλιώς, εγώ ήµουν αυτός που αναζήτησε τον «Ξένο». ∆εν 
ήταν διόλου τυχαία η στιγµή που συναντηθήκαµε, όλοι µας, µε αυτό το 
κείµενο – αυτή τη δεδοµένη χρονική περίοδο. Ο Καµύ έλεγε: «Ξένος, 
ποιος µπορεί να ξέρει τι σηµαίνει αυτή η λέξη; Ξένα, πρέπει να οµολο-
γήσω πως όλα µου είναι ξένα». Ξεκινώντας πρώτα από τον τίτλο. Την έν-
νοια του «ξένου», του διαφορετικού (ένας άνθρωπος που υπερασπίζε-
ται µε απόλυτο τρόπο την αλήθεια και δεν κλαίει στην κηδεία της µητέ-
ρας του παίρνει το ρίσκο να αποκεφαλιστεί! Αφού δεν παίζει το παιχνίδι 
τους…). Στη συνέχεια, µελετώντας, ερευνώντας για το παράλογο και ξε-
κλειδώνοντας τη φιλοσοφική σκέψη του Καµύ, έµαθα κάποια πράγµατα 
για τον δικό του ανθρωπισµό. Ο Μερσώ, στο τέλος, αφού συµφιλιωθεί 
µε τον θάνατο, µετά την εξέγερσή του, θα λάβει τα δώρα της αυτογνω-
σίας, της συµπόνιας για τον εαυτό του και τον άλλον. Της επιείκειας και 
της αποδοχής απέναντι στο αδύνατο.
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ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ: Πίτερ Μπεργκ ΣΕΝΑΡΙΟ: Πίτερ 
Μπεργκ, Ματ Κουκ, Τζόσουα Ζέτουµερ ΠΑΙ-
ΖΟΥΝ: Μαρκ Γουόλµπεργκ, Κέβιν Μπέικον, Τζον 
Γκούντµαν, Τζ. Κ. Σίµονς, Μισέλ Μόναχαν ∆ΙΑΡ-
ΚΕΙΑ: 133΄ ∆ΙΑΝΟΜΗ: Spentzos Film

Μία ιδιοφυής µα ανισόρροπη πλαστική χειρουργός βλέπει τον αδελφό της να δολοφονείται 
από έναν παρακµιακό εκτελεστή ονόµατι Φρανκ Κίτσεν. Ψάχνοντας εκδίκηση, θα τον αιχµα-
λωτίσει και θα πραγµατοποιήσει πάνω του µια εγχείρηση αλλαγής φύλου. Πλέον ο Φρανκ 
είναι αναγκασµένος να ζήσει ως γυναίκα, µπερδεµένος, τσαντισµένος και πιο µάτσο από 

ποτέ. Από τον Ουόλτερ Χιλ, σκηνοθέτη του θρυλικού «The Warriors» και παραγωγό του «Alien», έρχεται 
αυτή η άσκηση στιλ πάνω στα θρίλερ εκδίκησης, µε το πρωταγωνιστικό δίδυµο των Μισέλ Ροντρίγκεζ και 
Σιγκούρνι Γουίβερ να εντυπωσιάζει. Η διαδροµή της ταινίας ξεκίνησε στα τέλη των ’70s, όταν ο Ντένις 
Χάµιλ έστειλε ένα πρώτο draft του σεναρίου στον ατζέντη του Χιλ. Για δεκαετίες δεν υπήρξε κάποια περαι-
τέρω κίνηση, αλλά ο σκηνοθέτης δεν µπορούσε να βγάλει την ιδέα από το µυαλό του. Όταν τελικά αποφά-
σισε πως ήρθε η σωστή στιγµή, έγραψε τους δύο βασικούς χαρακτήρες, τον Φρανκ Κίτσεν και τη χειρουργό 
Ρέιτσελ Τζέιν, και η ιστορία εκδόθηκε αρχικά σε graphic novel από τον ίδιο τον Χιλ.

ΟΝΕΙΡΑ ΓΛΥΚΑ
FAI BEI SOGNI

∆ΙΠΛΗ ΕΚ∆ΙΚΗΣΗ
REVENGER

Τορίνο, 1969. Την ειδυλλιακή παιδική ηλικία του Μάσιµο µετέτρεψε σε συντρίµµια ο ξαφνικός χαµός 
της µητέρας του. Σήµερα ετοιµάζεται να πουλήσει το διαµέρισµα των γονιών του, αλλά τον στοιχειώ-
νει το παρελθόν του. Η Ελίζα, µια συµπονετική γιατρός, µπορεί να τον βοηθήσει να ανοιχτεί και να 
αντιµετωπίσει τις παιδικές του πληγές… Ο Μάρκο Μπελόκιο αφηγείται ακόµη µια ιστορία µνήµης και 

απώλειας στην ταινία που άνοιξε το ∆εκαπενθήµερο των Σκηνοθετών στο 69ο Φεστιβάλ Καννών. Με πρωταγωνί-
στρια την Μπερενίς Μπεζό του «The Artist».

ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ: Μάρκο Μπελόκιο ΣΕΝΑΡΙΟ: Μάρκο Μπελόκιο, Βάλια Σαντέλα, Εντοάρντο Αλµπινάτ ΠΑΙΖΟΥΝ: Μπερενίς 
Μπεζό, Βαλέριο Μασταντρέα ∆ΙΑΡΚΕΙΑ: 131΄ ∆ΙΑΝΟΜΗ: Seven Films

ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ: Ουόλτερ Χιλ ΣΕΝΑΡΙΟ: Ντένις Χάµιλ, Ουόλτερ Χιλ ΠΑΙΖΟΥΝ: Μισέλ Ροντρίγκεζ, Σιγκούρνι Γουίβερ, Τόνι Σα-
λούµπ, Άντονι Λαπάλια ∆ΙΑΡΚΕΙΑ: 95΄ ∆ΙΑΝΟΜΗ: Odeon

Στον απόηχο µιας ανείπωτης πράξης 
τροµοκρατίας, ο αρχιφύλακας Τόµι 
Σάουντερς ενώνει τις δυνάµεις του µε 
τους θαρραλέους διασωθέντες, τα µέλη 

οµάδων άµεσης επέµβασης και τους ανακριτές σε 
έναν αγώνα δρόµου µε αντίπαλο τον χρόνο ώστε 
να εντοπιστούν οι βοµβιστές του Μαραθωνίου της 
Βοστόνης, πριν επιτεθούν ξανά. Ταυτόχρονα στην 
υπόθεση εµπλέκονται οι ιστορίες του ειδικού 
πράκτορα Ρίτσαρντ Ντελαουριέρ, του αστυνοµι-
κού διοικητή Εντ Ντέιβις, του αρχιφύλακα Τζέφρι 
Πουλιέσε και της νοσοκόµας Κάρολ Σάουντερς, 
υφαίνοντας ένα ανατριχιαστικό, αγωνιώδες και 
τολµηρό χρονικό του πιο προηγµένου ανθρω-
ποκυνηγητού στην ιστορία των αµερικανικών 
αστυνοµικών δυνάµεων. H βοµβιστική επίθεση 
στον Μαραθώνιο της Βοστόνης το 2013 από τον 
ειδικό στα ηρωικά blockbusters Πίτερ Μπεργκ 
και πρωταγωνιστή τον Μαρκ Γουόλµπεργκ.

Η ΜΕΡΑ ΤΩΝ ΗΡΩΩΝ
PATRIOTS DAY
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INFO
Η Χριστίνα Μαυρίδου 
είναι καθηγήτρια 
Φυσικής Αγωγής - 
personal trainer.
www.personaltrainerchristy.com
Facebook Page: 
Christy Μαυρίδου

Η µέθοδος Pilates αναπτύχθηκε το 1920 από τον Joseph 
Pilates, ως ένα πρόγραµµα αποθεραπείας για τα µυο-
σκελετικά του προβλήµατα, και εξελίχθηκε σε µέθοδο 
ευεργετικής άσκησης που προσφέρει έντονη αίσθηση 

ευεξίας. Αρκεί όµως αυτό; Είναι καλή για όλους;

Πλεονεκτήµατα
• Αυξάνει την ευλυγισία, τη δύναµη και τη µυϊκή αντοχή χωρίς να 
δίνει όγκο στους µυς.
• Βελτιώνει τη σωστή στάση σώµατος.
• Ανακουφίζει από τους πόνους της µέσης και του αυχένα, καθώς ευ-
θυγραµµίζει και βελτιώνει την κατάσταση της σπονδυλικής στήλης 
(περιπτώσεις λόρδωσης, σκολίωσης, κύφωσης κ.λπ.).
• Βοηθά στην αποµάκρυνση του στρες, δίνοντας έµφαση στη σωστή 
αναπνοή.
• Συµµετέχει στην πρόληψη και αποκατάσταση τραυµατισµών.
• Προσφέρει, όπως κάθε µορφή άσκησης, ευεξία.
• ∆εν απαιτεί πολύ χρόνο, καθώς οι περισσότερες ασκήσεις γίνονται 
µέσα σε δέκα ή είκοσι λεπτά και χρειάζονται µόνο δέκα επαναλήψεις 
για την καθεµία.

Μειονεκτήµατα
• Αν θέλεις να δεις γρήγορα και άµεσα αποτελέσµατα, το Pilates δεν 
είναι για σένα, διότι δεν αποτελεί ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα γυ-
µναστικής για καύση λίπους. Βοηθάει µεν στην ανάπτυξη της µυϊ-
κής µάζας του σώµατος, η οποία αυξάνει κατά ένα µικρό ποσοστό 
τον µεταβολισµό για 48 ώρες µετά την εκγύµναση, όπως βέβαια κάθε 
µορφή αναερόβιας άσκησης, όµως δεν βοηθάει ιδιαίτερα το καρ-
διοαναπνευστικό σύστηµα, καθώς δεν αυξάνει πολύ τον καρδιακό 
παλµό κατά τη διάρκεια της άσκησης. Το µυστικό για απόλυτη καύση 
λίπους είναι ο συνδυασµός αερόβιας άσκησης και άσκησης µε αντι-

στάσεις, οπότε µόνο το Pilates δεν φτάνει!
• Ένα ακόµη µειονέκτηµα της µεθόδου Pilates είναι ότι βασίζε-
ται κυρίως στην ισοµετρική άσκηση, η οποία όµως δεν είναι κα-
τάλληλη για όλους. Ισοµετρική άσκηση είναι η άσκηση κατά την 
οποία το µέτρο του µυός παραµένει σταθερό και δεν αυξοµει-
ώνεται (στατικές ασκήσεις). Εκτελώντας τέτοιου είδους ασκή-
σεις δεν καταπονούνται µεν οι αρθρώσεις, αλλά αυξάνεται η αρ-
τηριακή πίεση και µπορεί να προκληθεί καρδιακή αρρυθµία ή 
ακόµη και κατεστραµµένα αιµοφόρα αγγεία! Αν, λοιπόν, έχετε υ-
πέρταση, καλό θα ήταν να προτιµήσετε αεροβικά προγράµµατα 
και προτού ξεκινήσετε να συµβουλευτείτε απαραιτήτως γιατρό.
• Επιπροσθέτως, είναι µονόπλευρη µορφή εκγύµνασης, καθώς 
δυναµώνει τον µυ µόνο σε µια συγκεκριµένη γωνία της άρθρω-
σης και στάση του σώµατος.
• Όσον αφορά τους αθλητές, η ισοµετρική άσκηση δεν βελτι-
ώνει την επίδοση στα περισσότερα αθλήµατα. Χρειάζονται λει-
τουργικές ασκήσεις και ασκήσεις ιδιοδεκτικότητας, οι οποίες 
προωθούν τον συντονισµό, την αρµονία των κινήσεων, τη βελ-
τίωση της τεχνικής και κυρίως την πρόληψη και αποκατάσταση 
τραυµατισµών.

Καταλήγουµε, λοιπόν, στο συµπέρασµα ότι πριν αρχίσουµε ο-
ποιαδήποτε µορφή άσκησης θα πρέπει να κάνουµε ένα γενικό 
τσεκάπ, ώστε να γνωρίσουµε τις ανάγκες του οργανισµού µας, 
εν συνεχεία θα πρέπει να προσδιορίσουµε τους στόχους µας 
(καύση λίπους, ενδυνάµωση, ψυχική διάθεση) και, τέλος, θα 
πρέπει να απευθυνθούµε σε πτυχιούχο γυµναστή ακαδηµίας µε 
τις κατάλληλες γνώσεις πάνω στη φυσιολογία του ανθρώπου και 
στο Pilates, ο οποίος να γνωρίζει καλά πώς να προσαρµόσει ένα 
ειδικό πρόγραµµα σύµφωνα µε τις ανάγκες του µυοσκελετικού 
µας συστήµατος και τους στόχους µας.

Θα αρχίσεις Pilates; 
Μάθε τα υπέρ και τα κατά

  ΤΗΣ ΧΡΙΣΤΙΝΑΣ ΜΑΥΡΙ∆ΟΥ
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